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Inleiding
Colofon

Michaël met draak

Zeer gewaardeerde lezer,

Vol goede moed beginnen we al weer aan de 5e jaar-
gang van Apokalyps Nu! Moed is ook nodig om de 
dagelijkse realiteit vol onder ogen te durven zien. 
Maar wat is realiteit? En wat is waarheid? Is het niet 
zo dat wat de een voor waarheid houdt, door de an-
der als volstrekte leugen kan worden weerlegd? 
Éen van de problemen van onze tijd is dat er nog 
nauwelijks plaats is voor het bestaan van universele 
waarheden, dat wil zeggen, het bestaan van univer-
sele waarheden wordt steeds meer ontkend. Het is 
tegenwoordig al gauw: “ach, als jij dat denkt is dat 
jouw waarheid, ik heb een andere, maar ja het is toch 
allemaal subjectief niet?” Men kan zeggen: “jouw be-
wustzijn is cultureel bepaald, ja misschien zelfs gene-
tisch bepaald, dus waar doen we moeilijk over”. Deze 
gedachte kan nimmer stand houden aangezien zij 
immers een opvatting bevat die inmiddels als een 
universele waarheid wordt aangenomen! Maar geef 
toe, hoeveel is niet bepaald door onze omgeving? 
Ons aangeleerd via het onderwijssysteem of ons 
door de media opgedrongen? Hoe vaak oordelen we 
niet door onze subjectieve gevoelens, onze sympa-
thieën en antipathieën?  En als er al een objectieve 
werkelijkheid bestaat, zegt men: “wij zullen nooit in 
staat zijn om haar waar te nemen; de weg er naar toe 
zal altijd afgesloten zijn”. Maar aangezien gedachten 
altijd realiteiten zijn, hebben ze wel een werking in 
de wereld. Als een dergelijk gevoel in de wereld ge-
meengoed dreigt te worden – en ik zie dat steeds 
meer om mij heen – dan zal het steeds moeilijker 
worden om met elkaar in gesprek te komen. Ieder-
een dreigt dan in een eigen illusionaire wereld van 
de eigen ziel terecht te komen en zal elke verbinding 
met de medemens op termijn volledig verdwijnen. 
Dat geldt ook voor de natuurlijke helderziendheid 
die in de toekomst steeds vaker bij de mensen zal 
optreden. Dit hangt samen met het proces dat Ru-
dolf Steiner beschrijft als het gaan van de mensheid 
over de drempel. De hechte verbinding tussen het 
fysieke lichaam en het ether lichaam zal als gevolg 
van dit proces steeds losser worden. Ook hier bestaat 
het gevaar dat de mens in het gebied van de illu-
sie terecht komt. Ook met betrekking tot zijn eigen 
helderziendheid: ik heb helderziende waarnemin-
gen maar iemand anders heeft geheel andere.
En toch is de menselijke ziel de sleutel die toegang 
geeft tot een universele werkelijkheid. 
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Eindspel(1)
Een voorbeeld. We weten vanuit de geestesweten-
schap dat het 'eeuwig-Goede' werkelijk bestaat, 
maar dat dit niet opgaat voor het 'eeuwig-Boze'. Het 
'Boze', zoals we dat in Apokalyps Nu! dikwijls be-
schrijven vanuit de waarneming van alle dag en soms 
ook karakteriseren als wezenlijke entiteiten, heeft 
niet dit eeuwigheids-karakter. Het 'Boze' kunnen 
we ontmoeten als zeer gedifferentieerde wezens die 
werkzaam zijn in de ons omliggende natuur, tussen 
mensen onderling, maar ook in menselijke ziel zelf. 
Zij heeft duur-karakter aangezien haar intrede in de 
ontwikkeling van aarde en mensheid in een aeonen 
ver verleden door de Godheid werd toegestaan. Het 
'Boze' is dus al vanuit de schepping begrensd en het 
ligt steeds meer aan de mens zélf om hier antwoord 
op te geven. Niet haar uit de weg te gaan. Zonder 
het 'Boze' in de wereld is er geen ontwikkeling en 
zou de mens een automaat zijn die slechts het goe-
de zou kunnen doen. Er zou geen mogelijkheid tot 
vrijheid zijn.
In 1891 promoveerde Rudolf Steiner in de filosofie 
aan de universiteit van Rostock met een dissertatie 
onder de titel: “Die Grundfrage der Erkenntnistheo-
rie”, dat enkele jaren later onder de titel 'Wahrheit 
und Wissenschaft' zou verschijnen.
In 1893 verscheen van de hand van Rudolf Steiner 
zijn filosofisch basiswerk, 'De filosofie van de vrij-
heid'. Steiner had in die tijd hoge verwachtingen 
van dit boek maar het kreeg tot zijn spijt nauwelijks 
erkenning. Steiner schreef het boek op basis van zijn 
eigen ervaringen die voor hem echter een universeel 
karakter hadden. In dit boek beschrijft hij stap voor 
stap het kenproces waarbij hij de weg en methode 
beschrijft die leidt tot een zuiver denken, het gebied 
waar de mens in staat is om de tegenstelling sub-
ject-object op te heffen. Dit maakt de Filosofie van 
de Vrijheid tot een scholingsboek voor de moderne 
mens die zich geplaatst weet in het tijdperk van de 
bewustzijnsziel. Het huidige intellectuele, aan het 
fysieke lichaam gebonden denken heeft in onze tijd 
de mogelijkheid om door de doodsprocessen heen 
te gaan en haar opstanding te vinden in het rijk van 
het leven. Dat is toch hoopgevend en ik kan het niet 
anders zien dan dat zij een gevolg is van datgene wat 
we kunnen omschrijven als het mysterie van Gol-
gotha: Zijn smartelijke afdaling uit de sfeer van de 
Heilige Triniteit, Zijn offergang, Zijn dood en Zijn 
overwinning hierop, de opstanding. 

Ik wens u allen een inspirerende paastijd toe.

Fredie de Mooy

Het eind spel (deel 1)

Hugo van der Zee

Derrick Jensen geboren in 1960 in de Verenigde 
Staten, is activist, schrijver, boer, leraar en filosoof. 
Jensen doceert aan de Eastern Washington Uni-
versity en trekt wereldwijd volle zalen met zijn le-
zingen. Hij schreef meerdere boeken die een groot 
lezerspubliek hebben waaronder ‘The Culture of 
Make Believe’, ‘What We Leave Behind’ en zijn be-
kendste werk ‘The Endgame’. Dit boek werd door 
de Jury van de Press Action Award als het belang-
rijkste boek van de laatste 10 jaar beschouwd. In zijn 
boeken en lezingen stelt Jensen de Westerse indus-
triële beschaving ter discussie. Deze is volgens Jen-
sen niet duurzaam, uiterst inefficiënt en veroorzaakt 
een systematische vernietiging van natuur, mens en 
dier. Of het nu onder een dictatuur of democratie is, 
de industriële maatschappij en stedelijke cultuur is 
volgens Jensen altijd gebaseerd op machtsmisbruik 
en geweld. De boeken van Jensen gaan verder dan 
beschuldigingen en noodkreten. Jensen onderbouwt 
zijn argumenten met studies en rapporten uit gebie-
den waaronder milieukunde, landbouw, natuurkun-
de, geografie en oceanologie. De boodschap van Jen-
sen is dat de suïcidale weg die de huidige industriële 
maatschappij is ingeslagen beëindigd moet worden, 
voordat het te laat is. We hebben niet meer de luxe 
om te wachten op de politiek, of op het aanbreken 
van een verlicht tijdperk. We moeten zelf in actie 
komen. De boeken ‘The Endgame en ‘Deep green 
resistance’ (waar Jensen co-auteur van is) beschrijven 
de weg van de actie, van de daad. Het is een oproep 
tot verzet en een voorstel om met praktische stappen 
de broodnodige wending te maken die een duurza-
me en menselijke maatschappij mogelijk maakt.

Voordat mensen werkelijk iets ondernemen moeten 
ze geïnformeerd zijn. Men moet uiteraard een re-
alistisch beeld hebben hoe de wereld er voor staat 
om te kunnen inzien wat nodig is. Een aanzienlijk 
deel van de boeken van Jensen zijn dan ook infor-
matief. Hoe staat de aarde ervoor? Wat is een juiste 
inschatting van de situatie van de vruchtbare grond, 
de zeeën en de lucht? Hoe staat het er voor met de 
dieren? Wat zijn de oorzaken die ons in deze situ-
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Eindspel(1)

atie hebben gebracht? En wat zijn de vooruitzich-
ten? Op deze vragen gaat Jensen uitgebreid in. De 
conclusie is dat de situatie zeer kritiek is. De zeeën, 
vruchtbare grond en lucht zijn veel ernstiger ver-
vuild dan aangenomen werd. Het hele ecosysteem is 
ernstig verstoord en in veel gebieden is de vernieti-
ging onherstelbaar. Ieder jaar sterven er honderden 
diersoorten uit en het aantal ziektes bij mens, dier 
en plant stijgt schrikbarend. Het wrange is dat het 
anders zou kunnen. Er zijn geen fysieke redenen die 
beletten dat wereldleiders bij elkaar kunnen komen 
om als volwassen mensen rond de tafel te gaan zit-
ten, en besluiten tot het nemen van effectieve maat-
regelen. Maatregelen met als uitgangsbasis zaken als 
de gezondheid van mens en dier, behoud van ecosys-
temen, ethiek, rechtvaardigheid, en het leven zelf. In 
onze huidige maatschappij ontbreekt echter iedere 
logische sturing. De enige sturing is winstmaxima-
lisatie en we kunnen zien waar dat toe leidt. Moreel 
verval, vervuiling, armoede, honger en veel leed. Aan 
de ene kant zijn er tekorten aan voedsel en tegelij-
kertijd gooien supermarkten enorme hoeveelheden 
voedsel weg. Overproductie van graan wordt in zee 
gestort. Tijdens de hongersnood in Ethiopië in de 
jaren tachtig exporteerde het land bonen naar Euro-
pa. Dit zijn slechts een paar voorbeelden die de ab-
surditeit van onze maatschappij laten zien. Weinig 
mensen zouden beweren dat deze gebruiken accep-
tabel zijn. Net zoals ieder psychisch gezond mens 
geen vlees van de bio-industrie zou willen eten wan-
neer hij of zij zou zien hoe het er daar aan toe gaat. 
En wanneer we de schade en het leed zouden zien 
die het resultaat zijn van de productieprocessen van 
onze dagelijkse producten, dan zou dat bij ieder van 
ons diepe afkeer teweegbrengen. We hebben echter 
een mentale stolp ontwikkeld waarmee we de wer-
kelijkheid kunnen afdekken. 

Toch voelen veel mensen wel aan dat het fout zit, 
wat natuurlijk geen prettig gevoel is. Dit is de re-
den waarom veel mensen zich niet meer echt willen 
informeren en eenvoudigweg een gangbare opinie 
adopteren die het comfortabelst is voor de gemoeds-
stemming. De media schotelen ons deze kant-en-
klare opinies maar al te graag voor. Nu kan men de 
desinteresse, de bijna algehele apathie van de huidi-
ge mensheid niet volledig aan de media toeschrijven. 
Opinievorming vindt plaats binnen de hele cultuur, 
in het onderwijs, binnen de sociale netwerken, het 
amusement, en natuurlijk de reclamewereld. Ei-
genlijk kan je niet eens spreken van opinievorming, 

want de nadruk ligt er steeds meer op dat men géén 
eigen opinie vormt. Wanneer mensen niet meer voor 
zich zelf denken dan leidt dat natuurlijk tot misvat-
tingen en vooroordelen. Jensen analyseert een aantal 
van de meest gehoorde misvattingen en weerlegt ze 
met objectieve feiten en argumenten. Zo zijn veel 
gehoorde stellingen: ‘er is toch niets aan te doen’ of, 
‘zo erg is het toch ook niet’. Het is verontrustend te 
zien hoe mensen die nauwelijks feitenkennis heb-
ben toch zo makkelijk tot deze conclusies komen. 
Dergelijke conclusies zijn vrijwel altijd gebaseerd 
op onduidelijke gevoelens. Wanneer mensen ge-
confronteerd worden met de feiten dan krijgen we 
subjectieve replieken zoals; ‘ik kan eenvoudig niet 
geloven dat...’, en het veel gehoorde; ‘dat zijn com-
plottheorieën’.

Waarom beroept men zich nu zo makkelijk op een 
subjectief gevoel? Volgens Jensen is het antwoord 
daarop eenvoudig, het is de ‘gemakzucht’, en de 
‘luiheid’ waarmee we onze verantwoordelijkheid af-
schuiven. De gangbare meningen hebben dan ook 
gemeen dat het allemaal excuses zijn om niets, of 
weinig te doen. Dit ontlopen van de verantwoor-
delijkheid kom je overal tegen. Ook bij mensen die 
zich progressief en vooruitstrevend achten. Een be-
kend verwijt is dat het niet constructief is wanneer 
je je teveel met negatieve gebeurtenissen bezighoudt 
want; ‘er gebeurt toch immers ook veel goeds’. Een 
dergelijke bewering wekt de indruk dat de nega-
tieve en positieve ontwikkelingen wel min of meer 
in balans zijn, maar dat de positieve ontwikkelingen 
op het moment niet goed te zien zijn. Deze stelling 
vormt juist een obstakel voor constructieve ontwik-
keling. Ze is namelijk volledig onjuist. De huidige 
toestand op aarde is in grote onbalans. Wanneer 
men de realiteit niet goed inschat dan zal men ook 
de noodzaak niet zien om de juiste acties te onder-
nemen. 

De besluiteloze, steeds maar relativerende bena-
dering die we van de politiek kennen lijkt steeds 
meer gemeengoed te worden. De tijdschriften van 
progressieve organisaties en bewegingen besteden 
steeds meer aandacht aan positieve ‘feel good’ be-
richten. Het zijn de opstekertjes die ons hoop moe-
ten geven in deze moeilijke tijden. Nu is het is ui-
teraard zeker zo dat er positieve ontwikkelingen en 
initiatieven zijn. En veel van deze initiatieven zullen 
hopelijk de kiemen zijn voor een betere toekomst. 
En er is natuurlijk ook niets mis met het bekendma-
ken van goede initiatieven. Maar het is belangrijk 
dat wij daarbij niet de ernst van de zaak uit het oog 
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Eindspel(1)
verliezen. Het is fijn om te lezen wat er hier en daar 
voor goeds en moois gebeurt. Maar het punt is dat 
op korte termijn structurele en ingrijpende verande-
ringen nodig zijn willen we het redden. De situatie 
is te kritiek om ‘mooi weer’ meer te spelen. De aarde 
staat op het spel en we moeten de realiteit, die helaas 
niet zo mooi is, onder ogen durven zien willen we 
werkelijk tot daden kunnen komen die de situatie 
ten goede kunnen veranderen.

Mensen die aan de urgentie twijfelen worden door 
Jensen uitgenodigd om de rapporten en onderzoe-
ken serieus te bestuderen. Ook zijn er op Internet 
een aantal discussie-platforms en netwerken waar 
informatie en meningen worden uitgewisseld. Over 
het algemeen komen mensen die werkelijk de moei-
te nemen om de feiten te bestuderen tot de con-
clusie dat het roer volledig om moet. De vernieti-
ging van natuur en de agressie tegen dier en mens 
is verkeerd en moet gestopt worden. Het is niet re-
alistisch te denken dat dit met politieke middelen 
kan gebeuren. Natuurlijk mogen we niet nalaten 
druk uit te oefenen op de politiek. Maar we zullen 
in verzet moeten komen. Het is onwaarschijnlijk dat 
een groot deel van de mensheid aan verzet zal willen 
deelnemen. Er zullen dus mensen nodig zijn die een 
lans willen breken. Wanneer een begin is gemaakt 
dan kunnen gelijkgezinden volgen. Zo is dat altijd 
gegaan bij bewegingen die voor vrijheid en gelijk-
heid streefden. Of het nu de vrouwen beweging was 
of de mensen die streden voor de afschaf van de sla-
vernij, het begon altijd met een kleine groep. Soms 
slechts met één persoon.

Jensen richt zich op de groep mensen met inzicht 
en die ook de strijd durven aangaan. Want het 
wordt zonder meer een strijd. Geen enkele bezet-
ter of onderdrukker heeft zich door burgerlijke on-
gehoorzaamheid of het overhandigen van petities 
teruggetrokken. Dergelijke acties passen overigens 
prima in een repressieve maatschappij. Of het nu de 
kritische columns in de NRC of Washington post 
zijn, of een ludieke actie van Greenpeace is, het blijft 
toch allemaal keurig binnen de toelaatbare grenzen 
die bepaald worden door degenen die de touwtjes 
in handen hebben. Het is de illusie, of de ‘limited 
hangout’ zoals de Amerikanen dit noemen, die moet 
doen geloven dat de oppositie nog een stem heeft. 
We konden dit in schrijnende vorm zien tijdens 
de VN conferentie over duurzame ontwikkeling, 
gehouden in Rio 2012. Indianenstammen werden 
opgetrommeld en mochten hun dansje doen en een 
petitie overhandigen. De media brouwden er zoals 

gewoonlijk wat moois van, geweldig, even ‘heel de 
wereld samen’. Het evenement was één groot theater 
zonder inhoud. Het annexeren en verwoesten van de 
woongebieden van de Indianen gaat uiteraard met 
onverminderde vaart door. 

Bij groepen en bewegingen die actie willen onder-
nemen komt er vaak kritiek uit ‘eigen gelederen’. En 
juist daar kan het een verlammend effect hebben. 
Het betichten van negativiteit van mensen die de 
moeite nemen uit te zoeken hoe de vork nu werke-
lijk in de steel zit is hier een duidelijk voorbeeld van. 
Mensen worden verweten dat uit al dat gewroet in 
het negatieve nooit iets positief kan komen. En het 
belet je van de mooie dingen in het leven, die er toch 
ook zijn, te kunnen genieten. Het onderzoeken van 
zaken zoals de achterliggende motieven van oorlo-
gen zou zelfs ziekmakend kunnen zijn. Nu kan de 
waarheid verschrikkelijk zijn, maar nooit ziekma-
kend. Onwetendheid daarentegen wel. Iets wat een 
zeer negatieve werking heeft, en waarvan je gerust 
kan stellen dat het ziekmakend kan zijn, om maar 
eens iets dagelijks te noemen, is bijvoorbeeld het 
acht uur journaal van de NOS. Het is een veel beke-
ken nieuwsbron waar echt relevant nieuws niet aan 
bod komt, en waar regelrechte leugens worden ver-
kondigd. En dat allemaal in een gezapig burgerlijk 
kader. Zolang men nog wil aannemen dat instellin-
gen als de NOS (of kranten als de NRC, Volkskrant 
en Trouw) nog enigszins betrouwbare nieuwsbron-
nen zijn, is er weinig uitzicht op verbetering.

Om te beseffen waartoe een situatie kan leiden wan-
neer men de realiteit niet onder ogen durft te zien, 
behoeven we maar terug te gaan naar de jaren dertig 
in Nazi Duitsland. De Nazi partij van Hitler zat ste-
vig in het zadel en het werd steeds duidelijker welke 
kant het op ging. De acties van het Naziregime wer-
den steeds radicaler en onmenselijker. Zo werden 
zwakzinnigen in klinieken systematisch vermoord. 
Vanuit de hele bevolking trokken mensen aan de 
alarmbel. Artsen, politici en zelfs militairen kwamen 
in het geweer. Deze werden de mond gesnoerd en 
bedreigd. Omdat er uiteraard censuur was probeerde 
men de bevolking ondergronds via niet officiële ka-
nalen in te lichten. Ook dit had geen effect. Men 
was bang, men geloofde het niet, of wilde het niet 
geloven. Zoiets kon toch niet waar zijn. Het ging 
waarschijnlijk om een enkel incident. En gebeurde 
toch immers ook veel goeds in Duitsland. Hadden 
we het niet allemaal beter? Was onder de Nazi par-



6
V

o
o

rjaar 
2013

jaarg
an

g
       5

Eindspel(1)

tij de economie niet uit het slop gekomen? En de 
enorme modernisatie, de sportvelden, de snelwegen, 
ja zelfs televisie, dat hadden de Nazi’s toch voor el-
kaar gekregen.

Bij een dergelijk voorbeeld hoor je al snel dat de 
huidige situatie niet met Nazi Duitsland is te ver-
gelijken. Maar ook hier geldt weer; kijk naar de ge-
schiedenis en de feiten. Het lijdt geen twijfel dat 
dezelfde machten aan het werk zijn. Kijk naar de 
propaganda, de controles, de militaire uitgaven, de 
censuur, de agressie tegen iedereen die niet in de pas 
loopt, het niet vervolgen van criminele activiteiten, 
het negeren van de mensenrechten, de manipulatie 
van media. Het is oude wijn in nieuwe zakken. Al-
leen is de situatie nu veel kritieker. De macht van de 
elite strekt zich wereldwijd uit. Dankzij de nieuwe 
technologieën zijn de wapens en communicatie-
middelen veel geavanceerder en krachtiger. Zaken 
die vroeger veel tijd en moeite kostten zoals afluis-
teren, controleren, manipulatie van informatie en 
het doden op afstand gaan nu met een druk op de 
knop. Wanneer men mensen met deze feiten - die 
gewoon openbaar zijn - confronteert, en erop wijst 
dat al deze ontwikkelingen onder onze neus plaats 
vinden, dan valt men terug op dezelfde gevoelsargu-
menten van de Duitsers die geconfronteerd werden 
met de acties van de Nazipartij. Namelijk: ‘zo erg 
kan het toch niet zijn’ en, ‘we leven toch in een be-
schaafde wereld’. Het antwoord daarop is nogmaals, 
informeer jezelf, kijk naar de feiten. We leven niet in 
een beschaafde wereld. Er is niets beschaafds aan de 
wijze waarop de industriële maatschappij aarde, dier 
en mens vernietigt. Het is uiterst barbaars.

Natuurlijk heeft men een sterke positieve tegen-
kracht nodig om de negativiteit te kunnen bevatten, 
en zeker wanneer men het wil bestrijden. Jensen be-
schrijft een aantal vrijheidsstrijders die deze kracht 
in zichzelf vonden, en niet afhankelijk waren van ‘feel 
good’ berichten of de hoop op externe gebeurtenis-
sen zoals het aanbreken van een verlicht tijdperk. In 
vaak uitzichtloos lijkende omstandigheden bleven de 
strijders en activisten vastberaden en wisten in veel 
gevallen hun doel te bereiken. Dit gemeenschappe-
lijke doel en hun persoonlijke betrokkenheid was de 
inspiratie bron die hen de moed niet deed verliezen. 
In dit licht is de inspiratie die wij nu kunnen opdoen 
niet gering. Het redden van de aarde is natuurlijk 
een zeer positieve zaak. 

De situatie vandaag de dag vraagt als nooit tevo-
ren grote tegenwoordigheid van geest en persoon-
lijke moed. In dit tijdperk, dat sterk op het individu 
is gericht, is dat niet eenvoudig. Zo was er tijdens 
de tweede wereldoorlog bij een aanzienlijk deel van 
de Europese bevolking nog een vanzelfsprekende 
betrokkenheid om direct of indirect aan het verzet 
deel te nemen. De kaarten lagen duidelijk op tafel. 
De situatie is nu minder overzichtelijk. Er is geen 
sprake van een duidelijk identificeerbare bezetter 
die opereert vanuit een bepaald land. Het is een 
strijd die op veel meer fronten wordt gestreden dan 
op het geografische en economische. Vooral op so-
ciaal niveau is de situatie veel complexer en hierdoor 
is de mens ook makkelijker manipuleerbaar. De 
mens is een sociaal wezen en zeer gevoelig voor uit-
sluiting van zijn sociale omgeving. Men wordt niet 
graag binnen ‘eigen gelederen’ als doemdenker of 
aanhanger van complottheorieën bestempeld. Het 
is begrijpelijk dat de machthebbers dit aangrijpen 
en om verdeeldheid proberen te veroorzaken door 
middel van het verspreiden van desinformatie via de 
media en andere kanalen zoals de amusementssec-
tor en sociale netwerken. De desinformatie is over 
het algemeen makkelijk herkenbaar en eenvoudig 
te weerleggen. Maar door de constante herhalingen 
nemen de mensen het toch over. Hieronder een aan-
tal van deze argumenten: 

“Je bent zelf een deel van het probleem”
Dit is een populaire stelling. Je maakt zelf deel uit 
van de beschaving. Je gebruikt wc papier waarvoor 
bomen gekapt moeten worden. En je neemt deel aan 
het verkeer, wat grondstoffen verbruikt en vervui-
lend is. Je hebt dus boter op je hoofd en wilt dat nu 
op de industrie afschuiven. Wij doen toch slechts 
ons werk; ‘U vraagt, wij leveren’. Beschuldig de in-
dustriële economie dus niet voor iets waar je zelf om 
vraagt.

Maar toen ik geboren werd bestond de industriële 
economie al. En het feit dat ik wc paper gebruik en 
aan het verkeer deelneem betekent niet dat ik voor 
industriële wereld kies die de wereld vernietigt. En 
zeker niet voor alle ellende die daar mee gepaard 
gaat zoals het voeren van oorlogen. Ik ben daar tegen 
en wil verandering. Ik voel mij niet schuldig wan-
neer ik WC papier gebruik. Ik voel mij wel schul-
dig als ik geen actie onderneem tegen een industrie 
die ecosystemen vernietigd. Het probleem is dat je 
inderdaad deel uitmaakt en voor een groot deel af-
hankelijk bent van de industriële maatschappij. De 
machtselite speelt hier handig op in door te doen 
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geloven dat we allemaal in het zelfde schuitje zitten. 
Dat we niet in een slachtofferrol moeten vluchten 
en de ‘last gezamenlijk moeten dragen’. Maar er is 
geen sprake van een ‘gezamenlijk dragen’. De in-
dustriële maatschappij houdt zichzelf in stand door 
middel van misbruik en geweld. Er is sprake van een 
groeiend aantal slachtoffers onder de mensen, de 
dieren en de natuur. Een kleine groep profiteert op 
parasitaire wijze van de rijkdommen die de wereld 
biedt en dit zal onherroepelijk naar een collaps van 
ons ecosysteem leiden. We kunnen elkaar terecht of 
onterecht beschuldigen. Maar de simpele noodzaak 
is dat de vernietiging gestopt moet worden. 

“De mens is nu eenmaal zo”
Ook een veel gehoorde stelling en een excuus bij 
uitstek voor het niet aanvaarden van enige verant-
woordelijkheid. De mens is nu eenmaal egoïstisch, 
zegt men. Alles wat de mens doet is natuurlijk, en 
het meest logische is hem zijn gang te laten gaan. 
Dat de mens steeds meer eigendom wil vergaren en 
daarvoor zal strijden is natuurlijk en onvermijde-
lijk gedrag. Vrede is dus een utopie, en het streven 
ernaar is nutteloos. Er zal altijd uitbuiting zijn, en 
altijd oorlog. Dus het is beter als we dat accepteren 
en er mee leren leven. In plaats van valse hoop te 
hebben dat dit hier ooit verandering in zal komen. 

Het beeld dat egoïsme de voornaamste drijfveer van 
de mens is kennen we natuurlijk van de neoliberalen, 
de neoconservatieven, mensen zoals Adam Smith, 
Ayn Rand en Milton Friedman en menig actueel 
politicus. Zonder hier diep op in te gaan (er is hier 
veel over gezegd en geschreven) kunnen een paar 
argumenten aangehaald worden die het tegendeel 
bewijzen.
Als er iets utopisch is dan is het wel te denken dat 
de mensheid op de huidige manier voort kan be-
staan. De wetenschap is hier heel duidelijk over. De 
industriële economie is de directe oorzaak van de 
snelle degradatie van het milieu en de stijging van 
armoede. 
Dan is het ook niet bepaald aannemelijk dat een 
mens een suïcidale drang heeft om haar eigen 
woonplaats (de aarde) te verwoesten. Je hoeft ook 
niet lang na te denken om te beseffen dat de mens 
geen egoïstisch wezen is. Een simpele test laat dit 
zien. Wanneer je terugblikt op je leven en een paar 
gelukkige momenten voor de geest haalt, dan zal 
een materiële aanschaf zelden tot één van deze mo-
menten behoren. Veel vaker gaat het om samenzijn, 
vriendschap, en momenten waar je van de natuur of 
kunst genoot. In de uitspraak: “de mooiste dingen 

in het leven zijn gratis” schuilt veel waarheid. Het 
is slechts de mentale dwangbuis van de dominante 
Westerse cultuur die ons doet geloven dat we een 
overvloed van producten nodig hebben. 

“Het komt allemaal goed”
Dan zijn er heel wat mensen die van mening zijn 
dat de slechte tijden ten einde lopen. Men is er van 
overtuigd dat het wel goed komt. Maar voorname-
lijk door externe factoren. Men weet niet precies wat 
er staat te gebeuren, maar hoopvol wacht men op 
het aanbreken van een verlicht tijdperk. De geeste-
lijke wereld komt dichterbij, klaar om in te grijpen. 
Hoe beter wij ons voorbereiden, bijvoorbeeld door 
te werken aan persoonlijke verlichting en zuiverheid, 
des te groter is de kans is dat we het redden (of ge-
red zullen worden). Actie ondernemen is een aardse 
aangelegenheid en zal nooit een echte oplossing 
brengen. Wij moeten hier boven staan, het kwaad 
de wang toekeren en aan ons zelf werken. ‘Wordt 
zelf de verandering die je wilt zien in de wereld’ is 
het motto van deze mensen. 

Pacifisten verdienen natuurlijk alle respect. En wel-
licht komt er tijdperk van verlichting, met allerlei 
veranderingen en nieuwe mogelijkheden. Wie zal 
het zeggen. Maar kunnen we hier op rekenen? Moe-
ten wij hier op wachten? Is hier ook niet sprake van 
een afschuiven van onze verantwoordelijkheid? Zijn 
deze mooie voorspellingen en overtuigingen vol-
doende om af te zien van een praktische aanpak die 
de koers zou kunnen veranderen? 
Jensen komt met een voorbeeld om dit duidelijk 
te maken. Stel een jou dierbaar persoon, een kind, 
wordt ernstig misbruikt. Je komt er achter wie de 
dader is. Je zoekt de dader op en probeert hem (of 
haar), te overtuigen dat hij (of zij) moet stoppen. 
Maar het haalt niets uit. Je praat met familie van het 
kind, met de school, de politie, de buren. Maar nie-
mand wil ingrijpen. Het misbruik gaat door. Je ver-
neemt dat het kind op het punt staat te bezwijken 
en je besluit de agressor met geweld te stoppen. Je 
schaft een wapen aan en gaat op agressor af. Nu dui-
ken er een aantal buren op. Eén vermaant je: ‘neem 
niet je toevlucht tot geweld, want daarmee wordt je 
zelf net als de agressor!” Een ander zegt: “Kijk eens 
op een andere manier naar de dader, probeer hem te 
begrijpen. Hij heeft toch ook een vader en moeder 
gehad? En is het boze eigenlijk niet alleen maar het 
zwakke dat onze hulp nodig heeft?”
Wat zou je doen in zo’n geval? Ga je de agressor 
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te lijf of laat je het kind vermoorden? Verwissel het 
‘kind’ nu in voor de ‘aarde’. Laat je toe dat de aarde 
vernietigd wordt? Dit voorbeeld is niet zo maar uit 
de lucht gegrepen. Jensen is gedurende zijn jeugd 
seksueel misbruikt door zijn vader. Hij leefde met 
moeder en zus onder de constante tirannie van deze 
vader. Toch is Derrick Jensen geen bitter persoon, en 
hij komt niet getekend over. Hij vond zijn inspira-
tie in de natuur van de streek waar hij woonde. Hij 
ontwikkelde grote interesse en liefde voor de plan-
tenwereld, voor de dieren en uiteindelijk ook voor 
de mensen. 

“Er zijn genoeg legale wegen”
Dan is er een hele beweging die beweert dat er ge-
noeg mogelijkheden of ‘uitdagingen’ zijn. Neem nu 
de energieke Al Gore, die bijna tot president ver-
kozen is. Wanneer dit soort visionairs aan het roer 
zullen staan dan moet het toch de goede kant op 
kunnen gaan. Hoeveel conferenties worden er niet 
gehouden met wetenschappers die baanbrekende 
ideeën hebben. En dan de enorme ontwikkeling 
in de technologie. Wat is er allemaal niet mogelijk. 
Liggen de oplossingen niet voor het oprapen? Zijn 
het aantal windmolenparken en zonnepanelen niet 
toegenomen, en elektrische auto’s? Wanneer we het 
gebruik van groene energie kunnen stimuleren met 
belastingvoordelen, en de ‘vervuiler laat betalen’ dan 
zullen we vanzelf bewuster consumeren en onder-
nemen. Zo kunnen we geleidelijk de weg van een 
groene economie inslaan. Radicale veranderingen 
zullen alleen maar ontaarden in chaotische toestan-
den en dan zijn we nog verder van huis. 

Dit is ongeveer de visie van personen als Al Gore. 
Het probleem is dat deze personen de industriële 
economie niet ter discussie stellen. Men ziet niet dat 
economische groei onmogelijk duurzaam kan zijn. 
Nog steeds drukt men welvaart in geld uit, of in ‘car-
bon credits’. Nog steeds hanteert men abstracte be-
grippen als inflatie en BNP. Het uitgangspunt is bij 
deze mensen niet wat de mens nodig heeft, hoe de 
aarde, planten en dierenwereld in harmonie kunnen 
samenleven en voorbestaan. Maar men gaat er van 
uit dat de conventionele economie geleidelijk door 
een groene economie moeten vervangen zal moe-
ten worden. Het zijn echter niet de productiepro-
cessen die we moeten veranderen, maar de absurde 
levensstijl die we er op na houden en waar we van 
menen dat zogenaamde ‘ontwikkelingslanden’ deze 
moet volgen. De discussies van de groene politieke 

bewegingen beperken zich tot duidelijk meetbare 
zaken zoals de uitstoot van CO2. Natuurlijk is CO2 
uitstoot een serieuze zaak, maar de problemen gaan 
veel verder dan de opwarming van de aarde. 

Als we de industrie en investeerders moeten gelo-
ven lijken deze steeds meer te beseffen dat ‘het echt 
anders moet’. We lezen en zien hoopvolle berich-
ten over ‘groene’ initiatieven. De woorden ‘groen’ 
en ‘duurzaam’ worden echter wel wat snel voor de 
woorden ‘economie’ en ‘energie’ geplakt. Maar wan-
neer is energie groen? Wanneer men het hele plaatje 
bekijkt, bijvoorbeeld van het vervaardigen van wind-
molens en zonnepanelen dan blijkt dit zo groen 
niet te zijn. Denk bijvoorbeeld aan het gebruik van 
hoogwaardige materialen, aan de toegepaste pro-
ductieprocessen, de centrales, de elektriciteitsnet-
werken. Wanneer je berekent wat daarvan het effect 
op de natuur is, dan kan het eenvoudig niet groen 
genoemd worden. En de elektrische apparaten die 
wij direct of indirect gebruiken al helemaal niet. 
Er is geen enkele gedegen studie waaruit blijkt dat 
‘groene’ energiebronnen ook maar een fractie van 
de enorme energievraag van landbouw, transport en 
stedelijke cultuur kunnen opbrengen. 
Natuurlijk moeten we ‘ergens beginnen’. We zou-
den kunnen beginnen met een reële inschatting van 
de situatie en het stellen van relevante vragen. Wat 
is er bijvoorbeeld nodig om aan standaard levens-
voorwaarden te voldoen zoals gezonde voeding en 
leefomgeving, woningen, gezondheid en onderwijs. 
Er zijn mensen met inzicht nodig en op resultaat 
gerichte stappen. Geen sympathieke innovaties die 
niet verder gaan dan het herinrichten van het meu-
bilair op een zinkend schip.

“De wereld is gevaarlijk”
Volgens deze stelling, ook wel het ‘gevaarlijke we-
reld syndroom’ genoemd, leven we onder een con-
stante dreiging. Vijandige landen willen ons kwaad 
doen, er zijn netwerken van terroristen en op straat 
is het steeds onveiliger. Nieuwsberichten besteden 
buiten proportionele aandacht aan deze dreigingen. 
Dit wordt versterkt door het alles doordenkend ge-
weld in amusement, films en computerspellen. Stu-
dies hebben uitgewezen dat gewelddadige films en 
computerspellen inderdaad tot gewelddadig gedrag 
kunnen leiden. Maar verreweg het grootste psycho-
logisch effect van het zien van geweld in de media en 
amusement blijkt te zijn dat de mensen angstig en 
onzeker worden. Angstige mensen verschuilen zich 
sneller achter een autoriteit, accepteren meer con-
troles en staan toe dat hun vrijheid wordt beperkt. 
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Steeds meer trekt men zich terug uit het openbare 
leven, naar afgesloten woongemeenschappen, va-
kantieparken en beveiligde winkelcentra. Maar nog 
het liefst blijft men thuis.

Natuurlijk kennen grote steden wijken waar het ge-
weld een probleem is. Maar in veel Westerse lan-
den, waaronder Nederland en de VS, is de afgelopen 
decennia juist een sterke afname van criminaliteit 
geconstateerd. Dan wordt de stelling dat Irak, Iran 
en Afghanistan een dreiging vormen (of vormden) 
door iedere onafhankelijke analist als volledige non-
sens gezien. Net als het bestaan van het Al Qaida 
netwerk. De foto’s van strijders met tulbanden en 
machinegeweren die we af en toe in het nieuws 
zien zijn over het algemeen verzetsgroepen die te-
gen repressieve regimes strijden, en geen deel uit-
maken van internationale terreur- netwerken. Een 
groep journalisten van de BBC die op zoek zijn ge-
gaan naar Al Qaida in het Midden Oosten, Azië, 
Afrika kwamen dan ook tot de conclusie dat er geen 
Al Qaida netwerk bestaat. In feite gaat het om een 
praktijk die een voortzetting van het kolonialisme 
is. Dictatoriale regimes en dictaturen krijgen geld en 
militair materieel om de bevolking in toom te hou-
den, en ervoor te zorgen dat de goedkope grondstof-
fen naar het Westen blijven vloeien. Dat hier demo-
cratie en mensenrechten een rol bij zouden spelen is 
niet meer dan een cynische grap. 

“Wij zijn onoverwinnelijk”
De machtselite zit inmiddels zo stevig in het zadel 
en is zo machtig dat je maar beter in de pas kan 
lopen. Ook dit beeld wordt duidelijk door de me-
dia en amusementswereld verkondigd. Amerikaanse 
militairen worden afgeschilderd als onoverwinne-
lijke helden die met discipline en een enorme tech-
nologische voorsprong de strijd tegen terroristen en 
schurkenstaten aangaan. De onlangs verschenen po-
pulaire film ‘Zero dark thirty’ is hier een goed voor-
beeld van. De film begint met een martelscene die 
tot de gevangenneming en executie van Bin Laden 
leidt. Dit is volledig in tegenspraak met de feiten en 
overduidelijk propaganda voor martelen en doden. 
Het is opvallend dat in een aantal Hollywood films 
het Amerikaanse leger, de CIA of de NASA niet de 
‘good guys’ zijn. In deze films opereren ze immoreel, 
zijn nietsontziend, maar wel oppermachtig. De po-
pulaire ‘Bourne Legacy’ films zijn hier een voorbeeld 
van. De laatste film van deze serie die in 2012 uit 
kwam gaat over een geheim programma van de CIA 
die over de hele wereld een netwerk van genetisch 
gemanipuleerde supermoordenaars heeft uitgezet. 

Het project ontspoort en de geheimagenten worden 
met Drones opgespoord en vermoord. Een nieuwe 
lichting met nog geavanceerdere supermoordenaars 
staan klaar om het werk over te nemen. De progres-
sieve filmcritici schreven opgelucht dat er ‘weer eens 
kritisch naar Amerika’ werd gekeken. Maar als je be-
ter kijkt dan is het bepaald geen kritische film. De 
boodschap is duidelijk en krachtig; wij zijn niet aar-
dig, maar wel oppermachtig dus, ‘don’t mess with us’. 

Het ‘joint vision 2020’ document vormt de officiële 
doctrine en de basis voor de buitenlandse politiek 
van de VS. Volgens deze doctrine moeten de VS in 
2020 volledige militair overwicht en wereldwijde 
controle hebben. Een doel dat met alle mogelijke 
middelen wordt nagestreefd. De illegale oorlogen, 
het martelen, de dodelijke bombardementen met 
onbemande vliegtuigen (de Drones), en het gericht 
vermoorden van burgers, de zogenaamde ‘targeted 
killings’ wordt gezien als geoorloofd, en zelfs als 
noodzakelijk. Onlangs werd er een Amerikaan die 
er van verdacht werd lid te zijn van Al Qaida met 
een Drone aanval vermoord. Ook zijn zestienjarige 
zoon bleek op Obama’s ‘kill list’ te staan, een week 
later werd ook hij opgespoord en vermoord. 
Nu vinden deze praktijken al tientallen jaren plaats 
en het wordt door de internationale gemeenschap 
geaccepteerd. Volgens de VS is het martelen van ge-
vangenen een noodzakelijk kwaad om de terroristi-
sche bedreigingen sinds 9/11 te kunnen bestrijden. 
Dit terwijl onderzoeken duidelijk hebben aange-
toond dat getuigenissen verkregen bij martelen nau-
welijks enige strategische waarde opleveren. Ook 
heeft het martelen door de VS een langere geschie-
denis. Vanaf de jaren zestig tot de jaren negentig 
zijn grote aantallen Latijns Amerikaanse militairen 
opgeleid in de militaire ‘School of the Americas’ in 
de VS (Fort Benning, Georgia). De militairen die 
verantwoordelijk waren voor de martelingen tijdens 
de dictaturen in Latijns Amerika (in een aantal ge-
vallen in directe samenwerking met de CIA) werden 
allemaal in deze school opgeleid. Elf van de Latijn 
Amerikaanse dictators kregen hun opleiding in de 
beruchte school. Volgens een rapport van de VN zijn 
er in Latijns Amerika op zijn minst 300.000 mensen 
gemarteld, met technieken veel gruwelijker dan wat 
er te zien was op de foto’s die we kennen van de Abu 
Ghraib gevangenis in Irak en Guantanamo Bay. In 
de jaren negentig heeft de VS de praktijken van de 
school toegegeven en laten weten dat de school geen 
marteltechnieken meer zou onderwijzen. 



10
V

o
o

rjaar 
2013

jaarg
an

g
       5

Eindspel(1)

Toch leidde het er niet toe dat de VS zouden stop-
pen met martelen. De CIA was sindsdien direct 
betrokken bij martelpraktijken in Afghanistan en 
Irak. Verder heeft de CIA gevangenissen in een der-
tigtal landen, de zogenaamde ‘black sites’ en er zijn 
17 schepen die als gevangenissen worden gebruikt. 
Hoewel er niet bekend is wat er zich precies in deze 
gevangenissen afspeelt is er veel bewijs dat hier ook 
wordt gemarteld. In 2006 verklaarde George Bush 
zelf dat er ook CIA gevangenissen in Europa waren. 
En de mensenrechten organisatie OSJI (Open Soci-
ety Justice Initiative) bracht onlangs een rapport uit 
waarin blijkt dat op zijn minst 54 landen (waaronder 
Europese) direct met de VS hebben samengewerkt 
met het kidnappen, gevangenhouden en martelen 
van mensen. Dit wordt door alle landen ontkend 
maar de EU heeft na een onderzoek moeten toe-
geven dat de CIA een groot aantal detentievluchten 
binnen Europa heeft uitgevoerd, wat er wel op moet 
duiden dat er ook geheime CIA gevangenissen in 
Europa waren (of zijn). 

Pas na het vrijkomen van de foto’s van de martelin-
gen in Abu Ghraib (Irak) en Guantanamo (Cuba) 
konden de media de martelpraktijken van VS niet 
langer negeren. Dit leidde echter niet tot enige ver-
andering of aanklacht. Mensenrechten organisaties 
hielden zich afzijdig. Geen enkele militair die aan de 
martelingen in Abu Ghraib en Guantanamo heeft 
deelgenomen is veroordeeld. Wel zijn er meerdere 
personen die de martelpraktijken een halt wilde toe 
roepen vervolgd. Zo is onlangs een hoge ambtenaar 
bij de CIA ( John Kiriakouis) voor twee en half jaar 
celstraf veroordeeld omdat hij de martelpraktijken 
in Guantanamo aan het licht bracht. Bradley Man-
ning, de militair die de video lekte waarop een VS 
helikopter elf Iraakse burgers doodt, zit al drie jaar 
vast zonder enige aanklacht, onder omstandigheden 
die volgens het verdrag van Genève onder marteling 
vallen. Geen enkele president in de Amerikaanse 
geschiedenis heeft zoveel klokkenluiders vervolgd 
als Obama. Deze klokkenluiders waren over het al-
gemeen militairen, hoge ambtenaren en journalis-
ten die corruptie en misdaad binnen de regering aan 
het licht brachten. Tegelijkertijd zitten er nog steeds 
onschuldige mensen vast in Guantanamo. In 2010 
werden 86 gevangenen officieel onschuldig verklaard 
en er werd aangekondigd dat ze vrij gelaten zouden 
worden. Over het feit dat ze 10 jaar lang onterecht 
onder vreselijke omstandigheden gevangen hadden 

gezeten en waren gemarteld werd niet gerept. Op 
het laatste moment werd de beslissing teruggedraaid 
en allen zitten nog vast.

Er is nu een legalisatie proces aan de gang om za-
ken als martelen, doden van burgers en onbeperkte 
gevangenname legaal te maken. Een eerste stap is 
de ‘militairy force act’. Volgens deze wet mag het 
Amerikaanse leger ieder persoon, waar ter wereld, 
aanhouden (zonder aanklacht) en voor onbepaalde 
tijd in een militaire gevangenis opsluiten. De per-
soon heeft geen enkel recht meer, mag geen con-
tacten onderhouden en verdwijnt eenvoudig uit de 
maatschappij. De wet is aangevochten door de bur-
gerrechten-organisatie CCR (Center for Constitu-
tional Rights). De rechter bevestigde dat deze wet 
in tegenspraak met de grondwet was en zette het 
op non-actief. Obama reageerde door in urgentie 
beroep aan te tekenen. Dit is een (zelden gebruikt) 
juridische middel om op zeer korte termijn een wet 
te aan te passen wanneer er sprake van een nood-
toestand is. Binnen een aantal dagen was de wet 
weer van kracht. Deze agressieve aanpak is teke-
nend voor de politiek van Obama. Voor zijn tweede 
ambtsperiode heeft Obama John Brennan als hoofd 
van de CIA de aangesteld. John Brennan is de initi-
ator van het controversiële Drones programma en 
is hoofd van de afdeling die verantwoordelijk was 
voor de martelingen in Guantanamo. Brennan is een 
hard-liner en heeft zich regelmatig uitgesproken als 
voorstander van martelpraktijken door het leger. In 
zijn eerste ambtsperiode heeft Obama al geprobeerd 
Brennan aan te stellen, maar dit stuitte toen op veel 
kritiek, waardoor het toen niet doorging. De oppo-
sitie is de laatste jaren zodanig verzwakt dat er deze 
keer nauwelijks kritiek was. Het drones programma 
ondergaat op het moment een enorme uitbreiding 
en wat het martelen betreft is het wachten op de 
volgende berichten.

Het zijn slechts een paar voorbeelden hoe extreem 
de situatie is. Het zijn geen complot theorieën want 
het is allemaal openbare informatie. De kranten 
staan er uiteraard niet bol van. Het gaat natuurlijk 
niet om de persoon Obama, die is niet meer dan een 
pion. En het gaat ook niet om een bepaalde politiek 
partij. De lijsten met de 25 voornaamste financiers 
van de verkiezingscampagnes van de Democraten 
en Republikeinen waren vrijwel identiek. Ook is 
het geen exclusieve Amerikaanse aangelegenheid. 
De bedrijven, lobbygroepen, organisaties en denk-
tanken die achter de Amerikaanse machtsstructuur 
staan, zijn grotendeels internationaal georganiseerd, 



11
V

o
o

rjaar 
2013

jaarg
an

g
      5

Eindspel(1)
en gebruiken de VS als middel om macht uit te oe-
fenen. Het is geen geheim dat de VS de wereldpoli-
tiek bepalen. Iedereen die de moeite neemt eens een 
vergadering van de VN te bekijken kan zien hoe de 
VS daar de lakens uitdelen. De meeste landen doen 
braaf wat er gezegd wordt, zoals het aannemen van 
resoluties, inmenging in locale politiek, het steunen 
en deelnemen aan oorlogen. Landen die niet in de 
pas lopen kunnen rekenen op boycotten, zwartma-
kerij door de media, staatsgrepen, Drone aanvallen 
en oorlog.

Dit zijn nu de machten waar de mensheid het tegen 
op zal moeten nemen. Uiteraard geen vrolijk voor-
uitzicht. Het is belangrijk te beseffen dat het maar 
een kleine groep is die aan de macht is, en een groot 
aantal meelopers heeft. We kunnen niet eenvoudig 
naar ‘de VS’ als boze natie wijzen. Een opiniepeiling 
toonde aan dat slechts negen procent van de Ame-
rikanen achter het beleid van de huidige regering 
staat. En als je ziet hoe de VS haar eigen militairen 
en burgers behandelt dan kan dit nooit lang door-
gaan. De agressie tegen eigen bevolking zal ooit op 
grenzen stuiten. 
Dan is het ook goed om te beseffen dat er veel 
machtige Rijken hebben bestaan. Rijken hebben een 
houdbaarheidsdatum en de tekenen van verval zijn 
duidelijk te zien. De decadentie, de excessen, het 
morele verval en de zelfdestructie wijzen er op dat 
het zijn tijd gehad heeft. Het verschil is dat het nu 
meer dan ooit een internationale aangelegenheid is. 
Het is geen strijd tussen landen maar het heeft meer 
weg van een klassenstrijd, waar de hele mensheid 
bij betrokken is. Zelfs als je niet kan aannemen dat 
de maatschappij zo corrupt is en de mensen niet zo 
gauw in opstand zullen komen, dan is er nog de eco-
logische teller die tikt. De vernietiging van de aarde 
als leefomgeving is imminent. De rek is er uit. Er zal 
iets gebeuren. Er zal een omkeerpunt bereikt wor-
den en dit kan niet erg ver voor ons uit liggen. Wan-
neer dat punt wordt bereikt is niets doen, voor nie-
mand een optie meer. Hoe verder weg dit moment 
zal liggen hoe slechter het er uit zal zien. Het is dus 
belangrijk dat mensen hun verantwoordelijkheid op 
zich nemen, zich organiseren en actie ondernemen. 
Over het gevaar van een passieve houding sprak 
Albert Einstein zich duidelijk uit: ‘De wereld is in 
groter gevaar door mensen die kwaad tolereren dan 
door degenen die kwaad doen’. En Martin Luther 
King hamerde er altijd op dat het amoreel is om zich 
te distantiëren. Eén van zijn uitspraken was: ‘de heet-
ste plek in de hel is gereserveerd voor degenen die 
neutraal blijven in tijden van groot moreel conflict’. 

Vooruitblik deel 2
Het eerste deel van het artikel was voornamelijk 
informatief en analyserend. Deel twee wordt meer 
vooruit kijkend. Het is grotendeels gebaseerd op 
het boek ‘Deep Green Resistance’, waar Jensen co-
schrijver van is. In dit boek staan de volgende vra-
gen centraal: wat zijn de mogelijkheden, wat kunnen 
we doen, welke vormen van verzet zijn haalbaar en 
welke zijn zinnig? 
Dan is er aandacht voor de ethische kant van verzet. 
Wanneer is verzet toelaatbaar en wie of wat bepaalt 
dat? Is er überhaupt een realistische kans dat der-
gelijke bewegingen een daadwerkelijke wending aan 
het lot van de wereld kunnen geven? Er worden een 
aantal historische bewegingen beschreven zoals de 
vrouwenbewegingen, het verzet van de indianen, het 
verzet in de tweede wereldoorlog en het verzet tegen 
de slavernij in de VS. Dan komen de bewegingen 
die in de huidige tijd actief zijn uitgebreid aan bod. 
Verder wordt er gekeken naar de doelstellingen. Wat 
zijn de korte, middellange en lange termijn doelen 
die wij kunnen nastreven voor een duurzame maat-
schappij. En waar vindt de mens de kracht, de wil 
en inspiratie om deze strijd aan te gaan en vol te 
houden. Jensen benadert de wereldproblemen en 
de mogelijke oplossingen vanuit een materialistisch 
oogpunt. Wat kunnen mensen met spiritueel of re-
ligieuze achtergrond met Jensen? Tenslotte ook een 
kritische blik op het werk van Jensen.

Bronnen

The Endgame - Derrick Jensen
Deep Green Resistance - Derrick Jensen, Lierre Keith, Aric 
McBay
Drone Warfare: Killing by Remote Control - Medea Benjamin
Torture Taxi: On the Trail of the CIA's Rendition Flights - Trevor 
Paglen
Center for constitutional rights - ccrjustice.org/
Open society foundation - www.opensocietyfoundations.org
http://www.counterpunch.org/2006/08/12/tearing-down-
the-master-s-house/
http://truth-out.org/news/item/9685-the-school-of-the-
americas-the-cia-and-the-us-condoned-cancer-of-torture-
continues-to-spread-in-latin-america-including-mexico
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Pasen
Van KerstnacHt – doop Jordaan

– GolGotHa – HeMelVaart tot 
pinKsteren

 Verleden – Heden – toeKoMst

reneé Zeylmans

Hoe kunnen we Pasen vieren als we niet eerst de 
weg meeleven die daaraan vooraf is gegaan? De ze-
ven dagen van de Stille week, van Palmzondag tot 
Golgotha. Maar allereerst de geboorte van Jezus in 
Bethlehem tot aan de doop in de Jordaan.
Wat 2000 jaar geleden plaatsvond is niet alleen verle-
den, maar ook heden en toekomst, eeuwigheidswaar-
de! Niet indenken maar inleven, geen hoofd maar 
harte beleven.
Ik ben acht keer in Israël geweest. Wat ligt daar een 
onmetelijke geschiedenis. Steeds weer greep en grijpt 
het mij aan dat ik er mocht zijn en lopen.
Ondanks alle ellende die daar in het verleden heeft 
plaatsgevonden en tegenwoordig nog plaatsvindt, 
waar ik mij ook diep van bewust ben, ademt daar in 
de kosmos ook een heilig voelbaar licht. Kan het mis-
schien ook niet anders dat waar licht is ook duisternis 
heerst? Kunnen we het licht wel verdragen?
En het licht schijnt in de duisternis en de duisternis heeft 
het niet begrepen”.
Willen we nog wel door het lijden en eenzaamheid 
gaan? Alles moet over zijn, verwerken in korte (voor-
geschreven) tijd! Maar waar is ons archief ?
Door Rudolf Steiner mochten we tot een dieper be-
wustzijn komen, hij onthulde de mysteriën waar we 
sinds de vorige eeuw rijp voor zijn geworden om de 
weg te gaan tot een dieper bewustzijn.
Ik wil proberen jullie in gedachten mee te nemen 
naar Israël.
Om de openbaring van Steiner te kunnen verwoor-
den krijgen we o.a. geschonken door Emil Bock 
(1895-1959). Eén van de eerste priesters van de 
Christengemeenschap waar Rudolf Steiner in 1922 
het fundament legde. Daar wil ik mij nu o.a. op rich-
ten als leidraad. 
De gebeurtenissen staan niet los van elkaar, maar 
vormen één geheel. Dus laten we eerst terug gaan 
naar Bethlehem, 2000 jaar geleden, de geboorten van 
de twee Jezus kinderen.

Het kerstverhaal volgens Mattheüs vertelt over het 
Jezus kind uit het Koninklijke Salomonische ge-

slacht dat teruggaat tot Abraham en de aanbidding 
van de drie Priester Koningen. Lukas vertelt ons het 
verhaal van het Jezus kind uit het Nathanische ge-
slacht dat teruggaat tot Adam – Nathan en aanbeden 
wordt door de herders.

In het Mattheüs evangelie horen we dat de ouders 
dadelijk na de geboorte en de aanbidding van de 3 
koningen met hun kind vluchtte naar Egypte}

Mattheüs 2: 9-11
En zie, de ster, die zij hadden zien opgaan, ging de drie 
koningen voor, totdat zij boven de plaats bleef staan 
waar het kind was. Toen ze nu de ster zagen, werden 
zij van grote vreugde geheel vervuld. Zij traden het huis 
binnen en zagen het kind met Maria, zijn moeder.

(…) (Matth. 2:13) Toen ze vertrokken waren, zie een 
engel des heren verscheen aan Jozef in de droom en zeide: 
Sta op, neem het kind en zijn moeder tot u en vlucht naar 
Egypte.

Het Lukas evangelie beschrijft de geboorte van Je-
zus in de stal en de aanbidding van de herders. Na 8 
dagen vindt de besnijdenis plaats. Volgens de joodse 
wet moest een vrouw die gebaard had, 40 dagen na 
de bevalling een reinigingsoffer brengen in de tempel 
Een mannelijke eerstgeborene moest dan aan God 
worden aangeboden. Dat deden ook, zoals Lukas ons 
verhaalt (Luk. 2:22-39), Jozef en Maria. Daar werd 
Hij door de heilige grijsaard Simeon en de profe-
tes Anna gezegend. (Matth. 2:25-40). Veertig dagen 
na Jezus geboorte (25 december) de 2e februari, de 
Amburbate-dag, het begin der reinigingsmaand bij 
de Romeinen. Zo was deze dag reeds door het lot 
aangewezen om de feestdag van “Maria-Zuivering, 
Maria-Lichtmis te worden. Toen ze alles volbracht 
hadden wat de wet des Heren voorschrijft, keren zij 
terug naar hun woonplaats Nazareth. (Lukas: 2-21)
Nu moet ik in het kader van deze bijdrage, zeer kort 
“door de bocht” gaan, de conclusie weergeven van 2 
Jezus kinderen (waar Bock door de openbaring van 
Steiner een heel boek over heeft geschreven). Bij 
de geboorte van de Nathanische Jezus was er geen 
sprake van de kindermoord door Herodes. Niet lang 
na de kindermoord in Bethlehem was Herodes al 
gestorven. Herodes stierf in januari -1 jaar vóór de 
jaartelling. Zijn zoon volgde hem op. Hij noemde 
zich Herodes Antipas en hij stichtte een nieuwe ko-
ningsstad met de naam Sepphorus. Na de dood van 
de wrede koning Herodes, ging er een bevel uit van 
keizer Augustus, dat er een volkstelling plaats zal 
vinden.
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PasenDe ouders van de Salomonische Jezus woonde in 
Bethlehem, dus werd hij niet in een stal geboren.

Rudolf Steiner 
(…) Heden is Christus geboren, er wordt steeds over he-
den gesproken, dat is belangrijk en van veel betekenis. 
Over heden wordt gesproken in de zin zoals Christus 
zelf gesproken heeft. Ik ben bij U tot aan het einde der 
tijden. Dat is iets dat elk jaar opnieuw vóór ons staat 
en ons de samenhang tussen mens en hemel onthult. Dat 
laat ons zien dat zich ook in de mens moet voltrekken 
wat zich in de hemel voltrokken heeft. En zoals de zon 
geen centimeter van haar baan zou kunnen afwijken 
zonder verwarring te stichten, zo moet ook de mens zich 
aan zijn weg houden. Hij moet die innerlijke harmonie, 
dat innerlijke ritme vinden waarvan Christus, die in 
Jezus geïncarneerd was, het voorbeeld geeft, en die wer-
ken zal in de Vader, wier leiding de mens in de toekomst 
moet volgen.
Dat is het verband tussen mens en hemel: de zon moet 
niet alleen standvastig haar loop aan de hemel volbren-
gen, en bij de nieuwe zonnewende nieuwe krachten krij-
gen, zij moet ook in de mens de geboorte van het licht 
uit zijn diepste innerlijk bewerken, een opstanding, een 
zonneheldendom van het vijfde wereldtijdperk.
Daarom luidt de kerstspreuk ook: ‘’Gloria in excelsis 
Deo, et in terra pax’’, “Vrede op aarde de mensen die van 
goeden wille zijn’, De innerlijke vrede zal ook de mens-
heidsevolutie een ritmisch verloop geven, zoals de zon 
haar eigen loop in een regelmatig ritme heeft gebracht.
In de zon hebben wij een beeld van de eeuwige kringloop 
van de kosmos. Zij heeft de chaos in zichzelf overwon-
nen en tot vrede gebracht In deze zin is het kerstfeest een 
feest van de vrede, waar ook een stemming van vrede en 
harmonie van moet uitgaan.

(…) Maar iets heilzaams voor de mensheid zal alleen 
dan ontstaan als de mensen de weg vinden naar de gees-
telijke werelden, dat er niet slechts een tijdelijke, maar 
dat er een altijd durende Kerstnacht moet zijn, een altijd 
durende geboren worden van het goddelijk-geestelijke in 
de fysieke aarde-mens.

GA. 143 Berlijn 19 dec. 1904: Zeichen und Symbole 
des Weihnachtsfestes (Nederl. Tekens en symbolen van 
het kerstfeest. Voordracht: De geboorte van het licht, 
een kerstvoordracht)

Toen de ouders met Jezus na enige jaren terugkeer-
den uit Egypte gingen ze in Nazareth wonen. Daar 
ontmoeten nu de beide stromen van het lot elkaar die 
ertoe bestemd zijn tot één stroom samen te vloeien. 
Er ontstond een hechte vriendschap tussen de beide 

families en kinderen.
Met Pasen gingen de beide families naar Jeruzalem, 
zoals ieder jaar gebruikelijk was. De Nathanische Je-
zus was inmiddels twaalf jaar oud. (Lukas 2: 41-52).
Daar vond het adembenemende moment plaats de 
incorporatie van de Salomonische Jezus in de Natha-
nische Jezus. De Salomonische Jezus stierf kort daar-
na. Lukas 2:52 zegt: “En Jezus nam toe in wijsheid en 
genade bij God en mensen”.
In het 5e evangelie van Steiner mogen we kennis 
nemen van de indrukkwekkende levensloop van de 
Nathanische Jezus, vanaf zijn 12 tot 30ste jaar. O.a. 
van het ontvangen van het omgekeerde Onze Vader. 
Op zijn 30ste jaar had hij een lang, intensief gesprek 
met zijn moeder Maria, waarna hij zich begeeft naar 
de Jordaan. Bereidheid zich volledig te offeren be-
zielde Jezus toen hij zich op weg begaf naar Johannes 
de Doper. Zijn speciaal voorbereide fysieke en ethe-
rische hulsel te offeren voor de intrede van het af-
dalende Zonnewezen. Johannes de Doper ziet hem 
aankomen, hij kende Jezus zijn hele leven al, zelfs al 
in de buik van zijn moeder Elizabeth, die 6 maanden 
zwanger was, gaf Johannes een teken van herkenning 
door een “sprong” in de buik, toen Maria haar nicht, 
net pas zwanger was van de Nathanische Jezus, haar 
bezocht. Dit herkennen in diepere zin kwam weer te-
rug bij de doop, de menswording van Christus. Toen 
Jezus gedoopt was en reeds uit het water opsteeg, zie 
de hemelen opende zich en hij schouwde de Godsgeest, de 
Godsgeest die nederdaalde als een duif. En zie, een stem 
sprak uit de hemelen, “Deze is mijn geliefde zoon in wie 
ik mij openbaar.
Steiner wijst erop dat: 'Deze is mijn geliefde zoon in 
wie ik mij openbaar', wat niet triviaal vertaald moet 
worden met de woorden: “in wie ik een welbehagen 
heb”(Matth./3:17).

Maar… wie waren de ingewijden die zich incarneer-
den in de twee Jezus kinderen?
Ik moet dit zéér beknopt weergeven zonder verdere 
toelichting, het is niet anders. Hopelijk is dit mis-
schien een aansporing om verder te lezen, in de aan-
gegeven lectuur!

Zarathustra was het die zich incarneerde in de Salo-
monische Jezus. Sedert het oud-Perzische cultuur-
tijdperk, ja zelfs sedert de tijd van Atlantis, is Zara-
thustra de grote dienaar van de Zonnegeest Chris-
tus. Hij was het dan ook die later het lichaam van 
de Salomonische Jezus verliet en incorporeerde in 
het lichaam van de twaalf jarige Nathanische Jezus. 
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Pasen
Dankzij het gebeuren bij de doop in de Jordaan, waar 
Zarathustra als grootste offer, zijn omhulsel offerde 
aan de Christus, mocht hij vanuit de geestelijke we-
reld aanwezig zijn bij het gebeuren op Golgotha en 
de dagen daarna. Dit was tegelijkertijd ook het begin 
van zijn nieuwe nog hogere missie in de mensheid als 
Meester Jezus. 
Het leven van Zarathustra weer te geven in een paar 
woorden is onmogelijk. Graag verder lezen bij Steiner 
en Prokofieff, vertaling van zijn boek ”De kringloop 
v.h. jaar als weg tot de etherische Christus”, 11 febr. 
2003 bij Uitg. Perun.

De individualiteit die in het lichaam van de Natha-
nische Jezus leefde, was het wezen van Adam, welke 
in de Goddelijke wereld was achtergebleven, niet 
wederom op aarde was geïncarneerd. Dit wezen is 
volkomen onschuldig zonder karma. Ook Boed-
dha doordringt het astraallichaam van de Nathani-
sche Jezus. Dat was dan ook de zuiverheid, onschuld 
waarin hij zich tot zijn twaalfde jaar manifesteerde. 

Steiner: Het Kerstfeest sluit meer aan bij het ge-
voelsleven, het Paasfeest maakt het noodzakelijk dat 
de mens zich inspant om te komen tot het begrijpen 
van het eigenlijke mysterie van Golgotha.

Met pijn in mijn hart moest ik het voorgaande be-
knopt weergeven, een wereldgebeuren wat in feite 
bijna niet te verwoorden is.

We maken nu een driejarige ”sprong” naar het ge-
beuren in Jeruzalem.

Al die plekken zowel in Galilea, Judea en Samaria 
mocht ik betreden. Het “drievoudige landschap”.
Ik heb veel gelopen in Israël, vooral in Jeruzalem 
de oude stad, die toegang verschaft door verschil-
lende historische poorten, ommuurd door een hoge 
muur, smalle straatjes, meer steegjes, hobbelig, nog 
in de oude staat. Veel lawaai en geroezemoes. Dat 
is op zichzelf al een hele belevenis. De wijken zijn 
groepsgewijs verdeeld: Joods, Christelijk, Islamitisch, 
Armeens en nog een paar.
Nooit abnormale dreigementen meegemaakt, ieder 
zijn eigen toko, wel wordt je overal naar binnen ge-
lokt en moet je leren afdingen. Voor iedere nationa-
liteit hebben ze wel een leuze in de betreffende taal, 
voor Nederland: “kijken, kijken, maar niet kopen”.

Op de zeven dagen liepen Christus en zijn discipelen 

van Bethanië via Bethfage over de Olijf berg naar 
Jeruzalem. Niet alle dagen tot Bethanië, daar kom 
ik op terug op de betreffende dag. Deze hele weg, 
heen en terug, mocht ik ook lopen, van Bethanië 
naar Jeruzalem. Ik heb Bethfage als een stille plek 
ervaren, hier bevond zich in de dagen van Jezus een 
kleine nederzetting “Het huis der Vijgen”. Er staat 
nu een prachtig klein “kerkje” met schilderingen van 
de gebeurtenissen aldaar, en ook de tuin is nog aan-
wezig. Deze weg is nu niet meer te betreden door de 
huidige situatie. Zoals we uit de Bijbel weten, wekte 
de Christus in Bethanië Lazarus uit de dood op, een 
ontzaglijk belangrijke gebeurtenis, die ik onmogelijk 
in dit bestek kan verwoorden. Vanaf dat moment 
komt pas de naam Johannes, de discipel die Jezus lief 
had, in de Bijbel voor.
Jezus, was meermalen in Bethanië, waar Lazarus/
Johannes woonde met zijn twee zusters, Maria Mag-
dalena en Martha. Er was een diepe verbondenheid 
tussen hen.
Ik ben weer in gedachten in Israël, nu ik dit schrijf, 
het is diep verankert in mijn ziel, kan ik iets daarvan 
overbrengen? Zoeken naar woorden gaat door een 
doodsproces, maar hopelijk een opstanding in ons 
hart! 
Emil Bock:
De zeven dagen voor Pasen kunnen worden vergeleken 
met de twaalf heilige nachten van de kersttijd. Voor die-
gene die zich in vrome eerbied overgeven aan het weven 
van de midwintertijd, de juiste voorbereiding voor de 
twaalf maanden van het nieuwe jaar.
De zeven dagen van de stille week schenken diegene die 
op innerlijk actieve wijze het drama van het mysterie 
van de passie meebeleven, nieuwe krachten voor alles 
wat de toekomst hun nog zal geven.

De zeven dagen van de week zijn genoemd naar de 
zeven planeten van ons zonnestelsel. Door de gees-
telijke zonnekrachten van Christus, zijn de planeet-
krachten die werkzaam zijn in de zeven dagen van de 
week, tijdens de stille week verchristelijkt.

Zondag – de Zon
Maandag – de Maan
Dinsdag – Mars
Woensdag - Mercurius
Donderdag – Jupiter
Vrijdag  - Venus
Zaterdag – Saturnus

Willen we begrip krijgen voor Pasen, dan moeten 
we vanzelfsprekend eerst de voorafgaande weg 
afleggen, de zeven dagen van de stille week van 
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PasenPalmzondag tot Stille Zaterdag.

Palmzondag ( Joh. 12. Markus 11:17. Lukas 19:30. 
Math. 20)

Christus geeft Petrus en Johannes de opdracht de 
ezel en het ezelsveulen te halen in Bethfage. De ezels 
waren geen lastdieren. Zoals daar heilige bomen wa-
ren, zijn er ook heilige dieren in het “huis der vijgen”. 
Ook in sprookjes is de ezel nog het beeld (imagina-
tie) van het fysieke lichaam. Op maandag meer over 
deze heilige plaats!
Op deze eerste dag van de stille week trekt Christus 
de heilige stad Jeruzalem binnen.
De menigte om hem heen raakt in heilige extatische 
vervoering. Men rukt palmtakken van de bomen en 
legde die op de weg die Christus betreedt. Van ouds-
her werd de palm altijd ervaren als het symbool van 
de Zon. Met zonnesymbolen tooien de mensen de 
weg. Palmzondag is de dag van de oude zon, nu zal 
deze dag de nieuwe zon zijn, de spirituele zon, ze 
gaat niet onder maar straalt voortdurend.
Christus draagt het nieuwe Jeruzalem binnen in de 
ondergaande afstervende wereld.

Maandag van de Stille Week ( Joh.1: 46-52) 
Vervloeking vijgenboom - Tempelreiniging.
Opnieuw gaat hij naar Jeruzalem, langs Bethfage 
waar de ezels wonen. Dan geschiedt het raadselach-
tige dat hij voor een van de vijgenbomen van Bethfa-
ge gaat staan. Tot ieders verwondering meent Chris-
tus vijgen te kunnen plukken, waar het helemaal de 
tijd niet voor is. En ze horen hem woorden spreken: 
“Nooit eet iemand meer vrucht van u in eeuwigheid”. 
Hieruit blijkt wederom dat wij de symboliek van de 
Bijbel nog bij lange na niet verstaan. Ik heb mensen 
met onbegrip horen uitspreken dat Christus Jezus 
trek had in vijgen, terwijl het niet het juiste seizoen 
was, waarop hij de boom vervloekte. Onbegrip, twij-
fel aan de Christus, maar niet aan onszelf, onze be-
perktheid van inzicht.
Wat was dan wel de betekenis? De mensen in Beth-
fage onderhielden in het huis der vijgen het zitten 
onder de vijgenboom, een toestand van bovenzinne-
lijk schouwen die door deels lichamelijke, deels me-
ditatieve oefeningen werd bereikt. Christus verricht-
te een spirituele handeling door de laatste vrucht 
voor het oude schouwen een laatste overblijfsel van 
de oude, door de natuur bepaalde, aan het lichaam 
gebonden, helderziende kracht af te wijzen. Christus 
laat hen inzien dat de mensheid eens tot een nieuw 
schouwen zal komen. Het oude schouwen bezat de 
aard van de maan, het nieuwe schouwen zal de aard 

van de zon hebben. Definitief is thans te kennen 
gegeven dat Christus niet aan de oude krachten wil 
aanknopen.

Christus betreedt de plek waar de tempel zich be-
vindt, op de berg Moria (Tempelberg). Er is een 
grote drukte in verband met het Pascha. Er wordt 
handel gedreven, voor het naderende Pascha. Hon-
derden pelgrims zijn komen opdagen. Er worden 
dierenoffers gebracht en het paaslam wordt geslacht. 
Dat biedt de mogelijkheid om zaken te doen, want 
voordat er wordt geofferd moet er eerst worden ge-
kocht. 
In het beeld van de verdorde vijgenboom had zich 
aan de discipelen het verval van het oude religieuze 
bewustzijn geopenbaard; in het beeld van de jaar-
markt, die zich in deze dagen binnen het gebied van 
de tempel ontplooide, werd het verval van de religi-
euze cultus duidelijk.
Bij het binnentreden van Christus in de tempel 
worden de mensen zich, door het vuur en de ernst 
van zijn gestalte, vol schrik bewust in welke ontaar-
ding zij terechtgekomen zijn. Het aangezicht van de 
Christus geeft ons bewustzijn van ons ware wezen.
De Goddelijkheid in hem is geheel tot menselijkheid 
getransformeerd. Zij is intens vlammende wilskracht 
geworden. Hij heeft het recht om de in diep verval 
geraakte wereld van de tempel, te ontmaskeren en de 
storm te ontketenen. 

De Tempelberg, Moriaberg, is nu het gebied van de 
Islam. De Gouden Rotskoepel praalt boven de stad 
uit. De Gouden Rotskoepel (Kibboets Es-Sakhra) is 
gebouwd boven het altaar waar Abraham zijn zoon 
Izaäk moest offeren en van waar Mohammed zijn he-
melse reis begon. De koepel rust op een achthoekig 
fundament. De Rotskoepel is niet erg toegankelijk 
en soms ten tijde van onrust gesloten voor toeristen. 
Ik ben er geweest en het is zeer zeker heel mooi. Wat 
een geschiedenis ligt hier. De besnijdenis van Jezus, 
de 12 jarige Nathanische Jezus die zich uiteenzet met 
Schriftgeleerden. 
De Klaagmuur van de Joden is 12 m. hoog en loopt 
parallel aan de andere kant.

Dinsdag - Mars (Math. 21:23 – Markus 11: 26 – 
Lukas: 20)
Disputeren met de tegenstanders, strijden met het 
woord.

Marskrachten moeten zich voegen naar de kracht 
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van het woord van Christus (uiteenzetting).
Nu is de dag van Mars aangebroken, de strijd ont-
brandt.
De Hogepriesters, Schriftgeleerden en oudsten bin-
den als eerste de strijd met de Christus aan. Ze willen 
weten uit welke bevoegdheid hij spreekt en handelt. 
Dan komen de Farizeeërs samen met de aanhangers 
van Herodes. Ze stellen de vraag: “is het geoorloofd 
aan de keizer belasting te vragen? 
De Sadduceeërs willen weten hoe Jezus over de op-
standing uit de dood denkt.
Tot slot willen de wetgeleerden hem voor de ogen 
van het hele volk compromitteren en denken dit te 
doen door te vragen, welk gebod volgens hem het 
voornaamste is.
Jezus beantwoord, elk van de vier vragen. Hij neemt 
de “handschoen” op en strijd met de wapenen van de 
geest. Indrukwekkende beelden ontrolt hij. Zoals hij 
in de voorafgaande 3 jaren in wonderbaarlijke gelij-
kenissen tot het volk en in gelijkenissen vol diepe ge-
heimen tot zijn discipelen had gesproken. Zo sprak 
hij vol vervulde strijdbaarheid, gelijkenissen tot zijn 
tegenstanders. Zijn strijdbare gelijkenissen is een 
laatste worsteling om de ziel van zijn tegenstanders. 
Wellicht zullen ze hierdoor toch nog wakker worden, 
en door de confrontatie met zichzelf zal de schrik 
hen om het hart slaan, en hen tot inkeer brengen. 

Wanneer de dag ten einde loopt verlaat Jezus met 
zijn discipelen, zoals steeds in de avond, de stad. Ze 
gaan de heuvel van Gethsemane op en gaan deze 
avond niet naar Bethfage en Bethanië. Op de top van 
de Olijfberg, waar het vervuld is van vrede, laat hij 
zijn discipelen zitten. Daar spreekt hij, voor het laatst 
onder de vrije hemel, de discipelen toe.
Terwijl ik dit schrijf zie ik mijzelf weer lopen. De 
route van Jeruzalem naar de Olijfberg.
Het is voor mij onmogelijk om in beknopte vorm het 
onderricht van Jezus op de Olijfberg weer te geven. 
Ik zou het ontkrachten. Het wordt wel genoemd: 
”De Apocalyps op de Olijfberg”. Het geeft een blik 
op de grootse gebeurtenissen die zich in de toekomst 
in het lot van de mensheid zullen voltrekken. 
Dit alles vindt plaats na de strijd die overdag gestre-
den is.

Emil Bock verwoordt het zo mooi: 
“Zo is het steeds in het leven. Wanneer de dag ware da-
den heeft voortgebracht, roepen de avond en de nacht 
uit de hemel de weerklank van deze daden op. De re-
sultaten van de dag bestaan niet alleen maar uit dat-

gene wat rechtstreeks tot stand wordt gebracht. Wan-
neer door de activiteiten overdag aan de poorten van 
de geestelijke wereld is geklopt, kunnen, wanneer de 
avond en de nacht neerdalen, de poorten van een an-
dere wereld opengaan. En dan stroomt zoveel binnen, 
als overdag aan ware innerlijke kracht is opgebracht”. 
Bock vervolgt:
In het grote, afsluitende visioen onthuld Christus ten-
slotte, wat het geheim van de innerlijke moed is.
“Al wat gij gedaan hebt voor een dezer geringste van 
mijn broeders, hebt gij voor mij gedaan”. Of de mens op 
de weg van zijn ziel en van zijn geest op de juiste weg 
voortschrijdt, blijkt uit het feit of hij kan lief hebben. 
Liefde is het eigenlijke tegendeel van angst. Elk waar-
achtig streven naar het spirituele, begint met de inner-
lijke moed en mondt uit in de liefde. Waarachtige liefde 
voor de mensen, is identiek met de liefde voor Christus 
zelf ”.
De met Mars verbonden machten van de dag worden, 
hoewel de nacht is nedergedaald, geheel overstraald door 
de zon van Christus, wanneer alle van spirituele strijd-
baarheid vervulde woorden tenslotte hun bekroning 
vinden in het woord over de liefde. 

De woensdag voor de Stille Week – Mercurius
(Math. 26 – Marcus 14 – Joh. 12:3 – Lucas 22)
Zalving te Bethanië – verraad Judas.

De dag van het “Mercuriale” van het levendige en 
bewegelijke. 
De stille week is eigenlijk vanaf het midden stil. Pas 
in het laatste deel van de week daalt het geheim van 
de stilte neer, maar het is een kosmische, dramatische 
stilte. 
Christus bevindt zich weer in Bethanië met zijn 
discipelen. Samen zitten ze met hem aan de dis; de 
discipelen – Lazarus/Johannes en zijn zusters. Ma-
ria Magdalena, is door de Christus genezen van een 
tragische noodlottige bezetenheid en heeft ervaren 
hoe haar ziel werd bevrijd en gereinigd. Martha was 
de vrouw die aan bloedvloeiing leed. Het zijn gene-
zingen van de geest, van de ziel en van het lichaam 
waardoor deze 3 mensen uit één gezin te Bethanië 
zijn gaan behoren tot de kring van de zeer vertrouw-
de volgelingen van Christus.
Wanneer allen samen zijn is het Maria die de voeten 
van Christus met kostelijke nardusolie zalft en met 
haar haren afdroogt. Het evangelie volgens Johannes 
zegt dat het gehele huis vol was van de geur van dit 
offer ( Joh. 12:3). Zij had dit al eerder gedaan zoals 
het evangelie van Lucas 7:36-38 ons verteld. Wat 
komt tot uitdrukking door de daad van Maria Mag-
dalena? De zalving is een sacramentele handeling. 
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daad. Toen de anderen wat wrevelig werden, sprak 
Christus: “zij geeft mij de stervenswijding, als een 
voltrekken van de laatste handeling”. 
Eén uit de kring is er die zijn zelfbeheersing verliest 
als hij ziet wat Maria Magdalena doet. Het is Judas. 
Hij zegt dat het vele geld dat daar verkwist wordt aan 
de dure olie, beter aan de armen gegeven kan worden. 
In werkelijkheid woedt in zijn ziel iets geheel anders. 
Dit was de druppel, de laatste stoot tot zijn verraad. 
Hij wachtte al lange tijd op het in openbaarheid tre-
den van Jezus en op het politieke wonder dat daar-
door naar zijn overtuiging zal worden bewerkstelligd. 
In Bethanië is zijn geduld ten einde. Vervuld van on-
beheerste opwinding gaat hij naar diegenen die het 
op het leven van Christus hebben gemunt.
Beiden, Judas en Maria Magdalena, zijn typisch 
“Mercuriale” mensen. Ze zijn beweeglijk en tempe-
ramentvol. Ze zijn niet saai, bij hen staat het rad van 
het leven niet stil. Maria echter weet haar onrust te 
beteugelen en om te zetten in vrome ingetogenheid, 
vrede en liefderijkheid.
Judas is een ander type van de Mercuriale mens. Hij 
is zonder meer het type van de rusteloze mens die 
altijd in de wereld buiten hem werkzaam wil zijn. So-
ciale bedrijvigheid, hoe goed en prijzenswaardig zij 
ook mag zijn, is heel vaak slechts een verdoving van 
zichzelf. 
De drang ertoe wordt niet altijd gevormd door een 
echte sociale impuls, maar heel vaak door de eigen 
innerlijke onrust. Veel mensen zouden heel ongeluk-
kig zijn wanneer men hen zou dwingen, een tijdlang 
niets te doen. Dan zou blijken dat de sociale activiteit 
niet het gevolg is van een werkelijke innerlijke aan-
drang, maar een toegeven aan een zwakheid, zonder 
dit te willen bekennen of te onderkennen.

Witte Donderdag – Jupiter (Math. 26 – Lucas 22 
– Joh. 13)
Voetwassing - Heilig Avondmaal.

De nacht voor Pascha breekt aan, waarin de vrome 
Joden zich voorbereiden op de sabbat van Pascha, die 
op de avond van de volgende dag begint. De stra-
ten zijn plotseling leeg en verlaten. Op de avond van 
de Witte Donderdag betreden wij het domein van 
een heilig zwijgen. Ineens gaat al het rumoer over in 
stilte. Overdag heeft het lawaai van het volk dat in de 
straatjes door elkaar krioelt, teweeggebracht door de 
vele duizenden kopende en door elkaar pratende pel-
grims ter gelegenheid van het paasfeest, zijn hoogte-
punt bereikt. 
Ook Jezus en zijn discipelen trekken zich terug in de 

ruimte waarin zij het paasmaal willen houden. Dit is 
geen privé woonhuis, maar het huis dat voor de hei-
lige gemeenschap van de Essenen tot orde huis dient, 
het Cenaculum. De orde van de Essenen stellen aan 
de vooravond van Pascha hun huis ter beschikking 
aan Jezus. 
Recht tegenover staat het huis van Kajafas, het stam-
huis van de orde van de Sadduceeën. Ook daar komt 
een kring bijeen die het Pascha voorbereidt. Het zijn 
de vijanden van haat vervuld. Psalm 23: “Een tafel 
richt gij mij aan in het aangezicht van mijn belagers. 
De nacht voor Pascha. De worg-engel gaat rond.
Wat bevindt zich op de tafel, waaromheen Jezus en 
zijn discipelen geschaard zijn, om het avondmaal te 
gebruiken?
Ook deze gemeenschap voegt zich naar de oude wet 
en vervult de oude zeden. Het paaslam is toebereid. 
Jezus, maakt zich met de discipelen gereed het te eten, 
vol vroomheid denkend aan het offer van het lam dat 
eens, ten tijde van Mozes, het teken was voor het 
verbreken van de ketenen van de slavernij. Maar het 
paaslam op de tafel in het Cenaculum krijgt een an-
dere betekenis. Aan tafel zit degene van wie Johannes 
de Doper kon zeggen: “zie het Lam Gods, dat de zonde 
der wereld wegneemt ”. Nergens, maar ook nooit er-
voor of erna, stond het paaslam zo dicht bij degene 
voor wie het een symbool was. (Korinthe)
Duizenden jaren was het eten van het paaslam een 
profetische gewoonte. Nu is de vervulling van de 
profetie nabij gekomen. Weldra zal de apostel Paulus 
kunnen zeggen: ”want ook ons paaslam is geslacht: 
Christus”(1 Korinthe 5:7) In het Cenaculum (eetzaal, 
laatste avondmaal) ontmoeten profetie en vervulling 
elkaar. De zin van het oude offer lag daarin besloten 
dat, het vers stromende bloed van reine offerdieren de 
kracht bezat om de ziel van de mensen, die in die tijd 
nog niet zo nauw met het lichaam was verbonden, 
in extatische vervoering te brengen, zodat goddelij-
ke krachten uit de andere, bovenaardse wereld zich 
konden weerspiegelen in de menselijke verhoudin-
gen. In het Cenaculum op de berg Sion verliest het 
oude offer definitief zijn zin. Nu is het verhevenste 
goddelijke wezen zelf uit de andere, hogere wereld in 
deze wereld, binnengetreden. Het Lam verliest zijn 
zelfstandige betekenis. Het is nog slechts een spie-
gelbeeld van het mysterie van de aanwezigheid van 
Christus. Het oude, bloedige offer wordt voor eens 
en voor altijd overbodig. Het paaslam wordt een rein, 
verheven beeld voor de zich opofferende, goddelijke 
liefde.
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Bock:
Maar op tafel staat ook brood en wijn. En wanneer aan 
het oude gebruik van het paasmaal is voldaan, voegt 
Christus aan het oudtestamentische een nieuw maal toe. 
Iets volkomen nieuws, onverwachts vindt plaats als hij 
de discipelen brood en wijn reikt en daarbij zegt: “Neem, 
dit is mijn lichaam, dit is mijn bloed”.
In werkelijkheid is het niet toevallig dat brood en wijn 
op tafel staan. Uit de duisternis van verborgen myste-
riën komt aan het licht wat altijd al onder de mensheid 
aanwezig is geweest. Zoals het gebruikelijk was aan de 
buitenzijde van de tempels, bloedige offers te brengen in 
tegenwoordigheid van het volk, zo golden in de esote-
rische verborgenheid van bepaalde heiligdommen die 
gewijd waren aan de mysteriën van de zonnecultus, te 
allen tijden brood en wijn als de eigenlijke symbolen van 
de zonnegod. Op dezelfde plaats waar thans de kring 
rond het avondmaal bijeen was, had zich tweeduizend 
jaar eerder, in de rotsspelonken waarin nu de graven van 
de koningen en het graf van David waren gelegen, het 
heiligdom bevonden van Melchizedek, de hoogste inge-
wijde in de mysteriën van de zonnecultus. Van hieruit 
had Melchizedek brood en wijn meegebracht om dit in 
het dal van de beek Kidron, aan Abraham te geven toen 
deze, uit de slag tegen de koning van Elam, zegevierend 
terugkeerde (Genesis 14:17-24)

Nu zijn ze meer dan alleen maar een teken, een symbool. 
In Christus is de verheven Geest zelf van de zon aan-
wezig en kan als hij het brood geeft zeggen: “Dit is mijn 
lichaam”, en wanneer hij de discipelen de kelk reikt: “Dit 
is mijn bloed”. Zijn ziel, die zich geheel en al wegschenkt, 
stroomt in het brood en de wijn binnen. 
Alle oude offers zijn materiële offers geweest. Nu is het 
innerlijke offer fundamentele werkelijkheid geworden. 
De stroom van de ware innerlijkheid van het offeren be-
gint. 
De met de maan verbonden oude offers moeten wijken 
voor het offer dat is doortrokken van de zonnesfeer. 
Voordat Jezus met de discipelen het paaslam eet verricht 
hij de, in haar volledige betekenis te belichten en te be-
schrijven simpele liefdesdaad van de voetwassing. Hij 
zet niet enkel een oud gebruik voort, maar hij geeft hier-
aan een diepere zin.
Christus geeft zich geheel in liefdevolle offervaardigheid 
aan de zijnen. De dood aan het kruis zal dit offer beze-
gelen.

Christus geeft na het maal een onderwijzing. De af-
scheidswoorden: het hogepriesterlijke gebed in het 

evangelie van Johannes ( Joh. 17:1-26).
(Het is te lang om hier weer te geven.)

Bock:
Vier stadia worden doorgemaakt: de voetwassing, het 
paaslam, brood en wijn en de afscheidswoorden.
De voetwassing is de laatste aanschouwelijke samenvat-
ting, van alle onderrichtingen, die Christus de discipelen 
heeft gegeven. Daarom zegt hij ook tot hen: “Een nieuw 
gebed geef ik u, dat gij elkander lief hebt”. De voetwas-
sing is in zekere zin de laatste handeling, niet alleen in 
woorden, maar toont voor de ogen van de discipelen een 
gelijkenis gestelde handeling. Liefde is het einddoel van 
de leer die Christus de discipelen nalaat”.

Hebben wij de liefde enigszins waargemaakt na 2000 
jaar? Deze woorden grijpen mij steeds erg aan. Ge-
lukkig troost Rudolf Steiner ons met zijn uitspraak: 
“Iedere seconde van de dag kun je opnieuw begin-
nen”.
Het is een streng voorschrift van het Pasha dat in 
deze nacht niemand de bescherming van de woning 
verlaat. Wie dat toch doet, ontmoet de worg-engel. 
De straten blijven volkomen verlaten. Toch zien we 
op een bepaald moment iemand naar buiten gaan, 
hij houdt het niet meer uit, nadat hij uit de hand van 
Jezus het stuk brood heeft ontvangen. 
Het evangelie van Johannes voegt hieraan toe: ”Het 
was nacht”. In hem was het ook innerlijk nacht; op 
dat ogenblik voer de Satan in hem. Judas gaat naar 
het tegenoverstaande huis, waar ook de kring van 
Kajafas traditiegetrouw het paasmaal gebruikt. Zij 
zijn volijverig bereid onderhandelingen met Judas te 
voeren. Judas is niet in staat zich te verbinden met 
het mysterie van het sacrament.

De beslotenheid van het Pasha wordt nog eens door-
broken. Tot ontsteltenis van de discipelen staat Je-
zus van tafel op en wenkt hen. Zij volgen hem naar 
buiten in de nacht. De atmosfeer is afwisselend on-
heilspellend drukkend of vervuld van huiveringwek-
kend koude windvlagen. Het is bijna volle maan. De 
volgende avond zal de volle maan als een bloedrode 
bol aan de hemel staan, wanneer de aarde tussen haar 
en de zon passeert en een maansverduistering teweeg 
brengt. 
Het is alsof in een samenspel tussen aarde, maan en 
zon dit angstaanjagende moment al wordt voorbe-
reid. Ook de verduistering van de zon, die de vol-
gende dag rond het middaguur de gehele aarde 3 uur 
lang in diepe duisternis zal hullen, heeft nu al haar 
voorspel. 
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Wanneer Judas naar buiten gaat wordt gezegd: “Het 
was nacht”! 
Nachtelijk duister heerste in de ziel van Judas. Het 
naar buiten gaan van Christus is een beeld van het 
vrij uitstromen van de ziel die van het oerbegin af in 
de kosmos de drager is geweest van de idee van het 
offer, we zouden kunnen zeggen: “Het was dag”. 

Goede Vrijdag (Math. 26:46 – Markus: 14:42 – Joh. 
19:1-5-18 – Lukas 22:40)
De Christuszon gaat op vrijdag door de Venus-
sfeer.
De openbaring van de wereldomvattende liefde.
In Gethsemane bereikt de strijdt tegen de macht 
van de dood een beslissende fase. Hier, in de stille 
Olijfhof, waar hij zo vaak met zijn discipelen heeft 
vertoefd om hun vertrouwelijk onderricht te geven, 
moet hij in de allergrootste eenzaamheid, de gevaar-
lijkste aanval van de vijand doorstaan. Het bewust-
zijn van de discipelen is niet opgewassen tegen de 
verhevenheid van dit ogenblik. Judas is verzonken in 
de nacht van het verraad. Maar ook de anderen laten 
hem in de steek. Zij verzinken in het schemerduister 
van de slaap in Gethsemane, waaruit Petrus zal ont-
waken om hem te verloochenen. 
Al eerder heeft de Christus een worsteling met de 
dood gehad. Het is geen innerlijke zwakheid, geen 
doodsangst, waarmee Christus in Gethsemane moet 
worstelen. 

Hieronder verwoord door Emil Bock:
Men zou de gehele passie van Christus op geen tragi-
sche wijze kunnen misverstaan dan door te menen dat 
Jezus in Gethsemane zou hebben gebeden, van de dood 
verschoond te mogen blijven. Niet de angst voor de dood 
overvalt hem, maar de dood zelf valt hem aan. De dood 
die reeds bevreesd is, de macht over hem te verliezen, 
komt naar hem toe en grijpt hem beet. De worg-engel 
wil hem overmeesteren. Het geheim van de strijd in Ge-
thsemane ligt daarin besloten, dat de dood hem te slim 
af wil zijn. Hij wil hem te vroeg, voordat hij zijn werk 
heeft voleindigd en het aardse tot in het laatste partikel 
met zijn geest heeft doordrongen, wegrukken om iets, al 
is het nog zo weinig, van zijn wezen te bemachtigen. 
Drie jaar lang heeft het zonnevuur van de goddelijke 
Ik-wezenheid in zijn lichaam en ziel gebrand. Het 
menselijke omhulsel is daardoor van binnen uit reeds 
bijna tot as verteerd. Wat nog gedragen en voleindigd 
moet worden vergt ook van het aardse omhulsel nog 
zoveel kracht, dat daardoor het gevaar van een voor-
tijdige dood dreigt. Dit ogenblik wil de Ahrimanische 
macht, die op de loer ligt, benutten.

(…) ”En toen hij in de doodsstrijd kwam”(Lukas:22:44) 
In medische –fysiologische zin begint dus reeds de 
doodsstrijd. Lukas voegt hier aan toe: “En zijn zweet 
werd als bloeddruppels, die op de aarde vielen”, dan 
geeft hij daarmee exact het symptoom van de agonie 
(doodsstrijd) aan. Christus komt als overwinnaar uit 
de strijd. Hij verwerpt de dood. Het is nog niet zover. 
Met de grootste kracht, die ooit op aarde in een gebed 
gelegd is, strijdt hij ervoor, nog met het lichaam ver-
bonden te blijven.

Dan vindt het verraad van Judas plaats door het ge-
ven van een kus.
De martelgang die de Christus gaat tot de kruisiging 
op Golgotha, is niet te bevatten, grijpt diep in je ziel. 
Vooral als je dan ook nog in Jeruzalem in de oude 
stad de passieroute loopt op “Via Dolorosa”. Iedere 
vrijdagmiddag om 3 uur wordt door de Francisca-
nen een processie gehouden langs de weg die getuige 
was van het offer van Christus. De lijdensweg van 
de 14 staties. Volgens de evangelisten ( Joh. 18:28-
33 – Math. 27:27 – Marcus 15:16) werd de Chris-
tus van het huis van de hogepriester Kajafas naar het 
pretorium van Pilatus gebracht. De plaats waar de 
stadhouder Pilatus zitting hield om recht te spreken. 
Vanaf toen werd de Lions Gate Road – Via Dolorosa 
(Via Crucis) de lijdensweg van Christus. Sinds on-
geveer 1540 is de route in 14 staties onderverdeeld, 
waar men halt houdt en een desbetreffend stukje uit 
de Bijbel leest. Velen volgen de Franciscanen op deze 
route, ook ik heb het meegelopen. Alleen jammer dat 
ze heel vlug lopen en de Bijbelse uitspraken afraffe-
len. Is dat iets van onze tijd? Haast en weinig geduld? 
Ongelooflijk hoe het fysieke lichaam van de Chris-
tus dit alles heeft volgehouden. Vanaf de nacht op 
Gethsemane tot vrijdag 3 uur. Hij werd geslagen, be-
spuugt, gehoond, vernederd en over straat van de ene 
plaats naar de andere gesleept. Dan het verhoor en de 
veroordeling van Pilatus, die hem liet geselen.

1ste statie – De Geseling.
Het is haast niet uit te houden als je dit leest bij An-
na-Katarina Emmerick:
“Gedurende de geseling zag ik meermalen als verschenen 
daar medelijdende engelen rond Jezus en ik hoorde zijn 
gebed dat hij onder het neerkomen van de smadelijke, 
striemende geselslagen tot zijn Hemelse Vader opstuurde 
en waarin hij zich als zoenoffer voor de zonden van de 
mensen aanbood. Nu echter, terwijl hij badend in zijn 
bloed bij de voet van de kolom neerlag, zag ik een engel 
die hem verkwikte. Het was al gaf het hem een lichtend 
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Pasen
stukje voedsel te nuttigen”.

Uit: Lijden Dood en Verrijzenis van onze Heer Je-
zus Christus volgens haar visioenen. Zij was een 
Duitse Augustijnen non. Zij leefde van 1774-1824.

2de statie – De Doornenkroon. 
En de soldaten vlochten een kroon van doornen, 
zette die op zijn hoofd en deden hem een purperen 
mantel om en zij traden op hem toe en zeiden: “Ge-
groet, koning der Joden”. En ze gaven hem slagen in 
het gezicht ( Joh. 19:13).

3de statie – De Christus neemt zijn kruis op.
Volgens het gebruik van die tijd, droeg de veroor-
deelde alleen de dwarsbalk, de verticale balk was 
intussen al op de plaats van de terechtstelling in de 
grond vastgezet. 
Anna –Katarina: De beulen rukten Jezus in rechtop 
knielende houding en hij moest met de grootste inspan-
ning en met weinig hulp, die hem tijdens mishandeling 
geboden werd, de zware kruisbalk op zijn rechterschou-
der nemen en met zijn rechterarm omvatten.
Ik zag onzichtbare engelen hem daarbij helpen, anders 
zou hij dat gewicht onmogelijk op zijn schouders gekre-
gen hebben. Nu lag hij daar geknield, gebogen onder zijn 
last.
Met geweld rukten zij Jezus rechtop en nu woog op zijn 
schouders de hele last van het zware kruis. Onze Heer en 
Verlosser, liep gebogen en wankelend onder de zware last 
van het kruishout. Door de wrede geseling geheel ver-
scheurt, gepijnigd en afgemat. Zonder gegeten, gedronken 
of geslapen te hebben sinds het laatste avondmaal van 
gisteravond en sinds zijn gevangenneming voortdurend 
dodelijk mishandeld. Door bloedverlies, folterende woor-
den, koorts, dorst en onnoemelijke zielensmart, ten dode 
uitgeput, kon hij op zijn naakte gekneusde voeten slechts 
met de grootste moeite langzaam vooruitkomen”.

We gaan nu door de Ecce Homoboog “Zie de 
Mens”(dit heet zo sinds de 16e eeuw). De boog is 
gebouwd door Hadrianus ( Joh. 19:5). Daarboven is 
de Kapel van de Veroordeling en de Kapel van de 
Geseling. 
 In het nonnenklooster van de Zusters van Zion, 6 
meter onder de grond, ziet men grote stukken van de 
Lithstrotos, de antieke Romeinse vloer. Hier zijn nog 
tekenen te zien van het antieke dobbelspel waarmee 
de Romeinse wachtposten de tijd verdreven en dob-
belden om de gewaden van de Christus. Daar heb ik 
lang gezeten! Nauwelijks onder woorden te brengen 

wat er dan door je heen gaat. Het oneindige lijden, 
het grote offer door Christus gebracht voor de mens-
heid. Niet van boven af naar het leed van de mens-
heid gekeken, maar het zelf doorgemaakt hebbend 
in een menselijk lichaam. Van goddelijke almacht tot 
onmacht. Zoals Steiner zegt: om de impuls voort te 
brengen die wij in de verdere evolutie van de mensheid 
kennen als de Christus-impuls. Is dat ook niet onze op-
dracht? Het leed van de medemens is toch ook ons 
leed? Dat is waarachtige liefde!

4de statie – De plaats waar de Christus voor de eer-
ste keer viel langs de Via Dolorosa. De kapel op die 
plaats werd in 1947 opgericht door de Poolse kolonie 
van Jeruzalem.

5de statie – Jezus ontmoet zijn moeder.
Anna-Katarina: ”Maria zag op geringe afstand haar 
zoon met verscheurd lichaam door de beulen voortgedre-
ven worden. Met zijn kleed wiste hij het bloed uit zijn 
ogen om naar zijn moeder te kunnen zien. Smartvol hief 
Maria haar handen naar hem en volgde met haar ogen 
zijn bloedige voetstappen”.

6de statie.
Toen de beulsknechten zagen dat de Christus niet 
meer in staat was het kruis de steile treden van de 
straat op te dragen, dwongen zij een voorbijganger, 
Simon van Cyrene, het zware hout over te nemen. 
Een opvallend aantal van de uit Cyrene, de hoofd-
stad van het huidige Oost-Libië, geëmigreerde Joden 
was later lid van de jonge Christelijke gemeente.

7de statie.
Hier droogde Veronica, met haar hoofddoek het be-
bloede en bezwete gezicht van Christus af. Zijn beel-
tenis bleef in de doek zichtbaar. De zgn. “zweetdoek” 
van Veronica kwam in 707 in de St. Pieterskerk in 
Rome terecht.

8ste statie.
De Christus valt voor de 2de maal, op de afbuiging 
van de “Via Dolorosa” naar de Market Street. 
De kruisweg gaat verder door de Abatel Khanka naar 
de 8ste statie.

9de statie.
Hier sprak Christus tot de wenende vrouwen: “doch-
ters van Jeruzalem, weent niet over mij, weent liever 
om uzelf en uw kinderen, want ziet er komen da-
gen waarop men zeggen zal: “zalig de onvruchtba-
ren en de schoot, die niet gebaard heeft. Dan zul-
len zij beginnen tot de bergen te zeggen; valt op 
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ons neer en tot de heuvels; bedek ons, want als men 
dit doet aan het groene hout, wat zal aan het dorre 
geschieden?”(Lukas 23:28-30). 

De overige staties bevinden zich in de Heilige Graf-
kerk, Opstandingskerk.

De kerk van het Heilige Graf staat op de heuvel 
Golgotha. De Aramese betekenis is “schedel”.
Het gebeuren op Golgotha, bevindt zich op een 
plaats, die al duizenden jaren eerder door de mens-
heid werd ervaren als een middelpunt van de aarde. 
Tussen Golgotha, de rotsachtige heuvel en de berg 
Sion, bestond eens een oeroude breuk in het aardop-
pervlak.
Emil Bock: “En het is een historisch bewezen feit dat 
de aardbevingen die tussen de veel betekenende Goede 
Vrijdag en de ochtend van Pasen plaatsvonden, de oude 
kosmisch-mythische kloof, waarboven ook het graf van 
Jozef van Arimathea lag, opnieuw opengespleten is. Het 
door de pelgrim Antonius Placentius uit het midden van 
de zesde eeuw geschreven verslag, met precieze beschrij-
vingen van de Heilige Stad, vinden we de opzienbaren-
de beschrijving van een rotsspleet bij het Heilige Graf, 
waaronder men in de diepte van de wateren van de oude 
kloof Typopoëon kon horen stromen. Vlak naast het al-
taar is een spleet. Wanneer je daar je oor te luisteren legt, 
hoor je water stromen en wanneer je appels of iets anders 
wat drijven kan naar beneden gooit en vervolgens naar 
de bron Siloam loopt, dan vind je ze daar terug”. 

De stoet is op de heuvel van Golgotha aangeko-
men. Het lichaam wordt vastgenageld op het kruis. 
De handen en voeten doorboord. Het kruis wordt 
opgericht en om zijn kleren word geloot. Het is het 
ogenblik waarop het eerste woord vanaf het kruis ge-
sproken wordt.

De nu volgende 7 kruiswoorden, heb ik ontleend 
aan Heinrich Schütz (1585-1672) In 1645 ligt Eu-
ropa in puin door de 30 jarige oorlog en was moe-
gestreden. In die situatie begint Heinrich Schütz 
met het componeren van zijn Sieben Worte” Jesu 
Christi am Kreuz”. Sofia Gubaidulina knoopt met 
haar werk “Sieben Worte” aan het werk van Schütz. 
Er ontstond een adembenemende compositie (uit-
voering) met Euritmie.

1ste Kruiswoord: Vader, vergeef het hun, want ze 
weten niet wat ze doen (Lucas: 23:34).
Een verzoek is het, een smeken, waaruit een totale 
verbondenheid, niet met het eigen lot maar met het 
lot van de ander spreekt. Al wie onrecht, wie een mis-

daad begaat, zondert zich af uit de lotsgemeenschap 
die mensen onderling verbindt, hij roept zichzelf uit 
tot een uitgeslotene, hoezeer hij ook er van moge 
overtuigd zijn, het bij het rechte eind te hebben. Niet 
ieder onrecht dat wordt begaan, verstoort manifest 
de openbare orde. Maar ieder onrecht verstoort de 
onzichtbare orde van de menselijke lotsgemeen-
schap. Schijnbaar gaat ook dan het leven op dezelfde 
manier verder, alsof er niets is gebeurd. Wat zich dan 
in werkelijkheid afspeelt, onttrekt zich aan het ge-
wone menselijke bewustzijn.
Precies dit is: Want ze weten niet wat ze doen.
De krijgsknechten, in dienst van het Romeinse le-
ger wisten heel goed wat ze deden. Ze deden wat 
hun was opgedragen, hun plicht, het bewaren van de 
openbare orde. Wat ze niet weten is niet alleen dat 
ze de Mensenzoon ter dood brengen, maar dat ze 
zich ook afzonderen van de geestelijke wereld. Niet 
een geven, maar een ver-geven is het enige wat hen 
in deze andere geestelijke “orde” kan terug halen. De 
woorden die Christus Jezus spreekt zijn de zuiver-
ste uitdrukkingen van zijn wezensnatuur: “Dat nie-
mand moge uitgesloten blijven”! 
De mensengemeenschap die in de diepe zin van het 
woord een lotsgemeenschap is, wordt aangeduid 
door de horizontale balk van het kruis. Dit is het 
alomvattende liefdesgebaar van Jezus Christus. Dit 
alomvattende gebaar wordt doorkruist door de bede 
die Hij richt tot de Vader. Waar deze twee elkaar 
kruisen wordt vergiffenis, schenken werkelijkheid. In 
dit geven dat ver-geven wordt, wordt het eigen we-
zen weggeschonken, opdat een ander deel kan heb-
ben aan de alomvattende lotsgemeenschap van de 
mensheid. 
Ieder die –hoe stamelend ook – begint vergiffenis te 
schenken, verenigt in zich dit dubbele wezensgebaar: 
Het alomvattende, dat zich laat doorkuisen door de 
goddelijke wezensmacht die boven en beneden ver-
bindt.

Daardoor kunnen deze woorden enkel vanaf het 
kruis worden gesproken…Of daar waar deze woor-
den levenswerkelijkheid worden, daar is ook het 
kruis.

2de Kruiswoord: Toen Jezus zijn moeder zag en de 
leerling die hij liefhad, die bij haar stond, zeide hij 
tot zijn moeder: “Vrouw, zie uw zoon! ”Daarop zei-
de hij tot de leerling: “zie uw moeder”( Joh. 19:26)
Zij staan niet naast het kruis, de moeder en de leer-
ling die Hij liefheeft, maar bij het kruis. Ze zijn nabij. 

Pasen
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Diegene die stervend aan het kruis hangt ziet deze 
nabijheid en wijst hen, los van de banden van de 
bloedverwantschap, aan elkaar toe. Daarmee sticht 
Hij een nieuwe vorm van gemeenschap. Wat in het 
moederlijke principe van de ziel omvormend verder 
werkt, bestemt de leerling tot haar zoon. En omge-
keerd, de leerling die getuigt van het Christusprinci-
pe, neemt de omgevormde wijsheid op in zijn eigen-
heid, in “ta idia”. Daardoor wordt zij tot zijn moeder 
en neemt ze deel aan het geheim dat hij in zijn wezen 
draagt.
De nieuwe band die tussen hen op deze manier ont-
staat, is de alchemistische verbinding tussen ziel en 
geest, waarbij de ziel in pijn en nood zichzelf zo om-
smeedt, dat de geest haar kan doordringen. De plaats 
waar deze wezensverandering onafgebroken wordt 
voltrokken is het kruis. De smart door de moeder 
volbewust aangenomen, voert naar de opstanding uit 
de dood, waarvan de leerling de getuige bij uitstek is. 

De kiem voor een nieuwe mensengemeenschap is 
gewekt.

3de Kruiswoord: Amen, ik zeg u, heden zult ge met 
mij in het paradijs zijn (Lucas: 23:43).
Het paradijs is een beeld voor het oorspronkelijke, 
daar waar de oorsprong ontspringt.
Christus sterft niet alleen. Links en rechts van hem 
worden twee misdadigers gekruisigd. Tussen hen in 
sterft de Zoon van God. Christus sterft te midden 
van zondaren. Verharding drijft de ene misdadiger 
nog tot spot, in de andere werkt reeds het verlossende 
van het berouw. In de ene werkt de weigering, het 
verzet. In de andere werkt inkeer en besef. Twee ge-
baren, ontkennen en bekennen, die beide in de mo-
gelijkheid liggen van ieder mens. 

Verharding houdt in vastgekluisterd te blijven aan 
datgene wat vanuit het verleden werkt. Tot inkeer 
komen betekent ruimte vrijmaken voor wat vanuit de 
toekomst wil worden. Tussen deze beiden in weer-
klinkt het woord van Christus. “Heden”. Het heden 
is het oord van ontmoeting, waarin het gewordene en 
het wordende elkaar kunnen raken en waar bijgevolg 
het gebondene kan ontbonden worden. De kwetsuur 
kan worden geheeld, ieder moment weer. Ook dit is 
het heden: het “nu” dat opent op de verticale dimen-
sie, als een zuil waarin de levenswekkende macht van 
het paradijs weer binnenstroomt. Dit is de ene balk 
van het kruis. Terwijl de uitgestrekte armen van het 
kruis en van wie aan het kruis genageld is, in een al-

omvattend liefde gebaar, deze zuil geopend houden. 

4de Kruiswoord: “Mijn God, mijn God, waarom 
hebt Gij mij verlaten?”
“Eli, Eli, Lama Sabachtani”? (Math. 27:44 – Mar-
cus 15:34)
Het uur der duisternis is ingetreden.
Lichaam en geest gaan uit elkaar. Zij laten elkaar los. 
Dit is het eigenste van het stervensproces. Tussen 
beide in is er de ziel die de strijd om dit loslaten, de 
agonie doormaakt. In deze strijd is zij overgeleverd 
aan de krachten die met elkaar in een gevecht ge-
wikkeld zijn en wordt zij uit elkaar getrokken. Zij is 
het ook, de ziel die door het duister en de beklem-
ming van de verlatenheid gaat, door het uiterste punt 
van benauwenis. Zij voelt hoe in een en hetzelfde 
ogenblik haar de lichamelijkheid ontvalt en haar het 
geest-element ontwijkt. Zij is het die uitroept: “Mijn 
God, mijn God, waarom hebt Gij mij verlaten?”

Stervend aan het kruis geeft de Verlosser met deze 
woorden te kennen dat Hij nu zonder één enkele 
terughouding deelgenoot is geworden aan de diep-
ste God-verlatenheid van de menselijke ziel, aan het 
afgesnoerd zijn van de verbondenheid met de god-
delijke wereld. Het is de donkere nacht van de ziel 
die Hij zonder aarzeling binnentreedt en die Hij kan 
binnentreden enkel en alleen omdat Hij in zichzelf 
Zijn goddelijk wezen volledig heeft ontledigd.
Tezelfdertijd zijn deze woorden de aanhef van Psalm 
22, waarin de zanger niet alleen de verwachting van 
de Messias uitspreekt, maar ook de ervaringen be-
schrijft die de ziel doormaakt, vooraleer ze uit het 
afgesnoerd-zijn wordt verlost en kan worden opge-
nomen in de heerlijkheid van de nabijheid Gods.
Echter, eerst is er de ontzetting van het absolu-
te ‘alleen’ komen te staan; van het totale aan zich-
zelf overgelaten te zijn. Iedere stap op weg naar de 
verheerlijking is doortrokken van de bittere nood en 
de angst die de ziel omklemmen. Deze moeten mo-
gelijk maken dat daaruit de ervaring opstaat: ik ben 
niet alleen, er is nabijheid, er is aanwezigheid.
Als eerste onder de mensen en als mens onder de 
mensen maakt Jezus Christus, die God is én mens, 
deze ervaring tot in haar uiterste consequenties door. 
Daardoor kan voortaan iedere mens in het diepste 
donker van het bestaan Zijn troostende nabijheid 
ervaren. Als een uitgestrekte hand, als een wenken. 
Omdat hij zelf daar doorheen is willen gaan.

Het binnensterven van het Christus-ik in de Jezus-
lichamelijkheid is tevens de geboorte van de Chris-
tus-zon op aarde. Nog is het offer niet volbracht. 
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Maar de eerste woorden uit de Psalm, in al hun 
aangrijpende kracht, verkondigen reeds van wat uit 
dit voltrekken geboren zal worden: het toekomstige, 
nieuwe mensen-ik. 
Rudolf Steiner (GA. 96. 1 april 1907) is het die dit 
toekomstige hoort doorklinken in de woorden van de 
Psalm. Alsof twee stemmen zich innig wevend met 
elkaar vermengen en ieder toch het eigen lied ten ge-
hore brengt.

Mijn God, mijn God, waarom hebt Gij mij verla-
ten?
Mijn God, mijn God, hoe hebt Gij het Ik in de 
mensheid verheerlijkt!

5de Kruiswoord: “Ik heb dorst”( Joh. 19:28)
“Dipso”, staat er in het Grieks, “Sitio” in het latijn, 
“mich dürstet”, “mij dorst”.
Eén enkel woord is het, waarin alles is ondergebracht; 
de dorst van lichaam, ziel en geest. Eén enkel woord, 
dat in zijn ontstellende directheid het goddelijke en 
het menselijke doet samen vallen. Waar voordien 
nog, in de donkerte van de God verlatenheid, het in 
elkaar weven van twee stemmen hoorbaar was, klinkt 
nu één stem in één woord.
“Ik heb dorst”
Hij, die tot de Samaritaanse sprak: “Doch die van 
het water drinkt dat ik hem zal geven, zal voorwaar 
eeuwig niet dorsten ( Joh. 4:14) Hij lijdt dorst.
En hij die aan het meer van Galilea zei tot degenen 
die hem waren gevolgd: “wie in mij geloofd zal nooit 
meer dorsten” ( Joh. 6: 35) en bij het Loofhutten-
feest: “Indien iemand dorst heeft, hij kome tot mij en 
hij drinkt”( Joh. 7:37) Hij zelf nu lijdt dorst.
Dit lijden is niet een ondergaan, maar een volbewust 
dragen van de dorst die de hele mensheid lijdt. Om-
wille van hen gaat Hij, die de bron is van het levende 
water, door dit uiterste moment van nood, om daar-
door hun aller nood in zich te kunnen opnemen.
In deze nood wordt Hij bijgestaan door een mens, 
de soldaat die een spons doordrenkt met azijn - azijn 
dat het Ik helpt samen te trekken – aan de dorstlij-
dende toesteekt. Door en in dit Ik voltrekt zich het 
hoogste wat op aarde kan worden voltrokken.
De dorst heeft de bron van het levenswater bereikt. 

6de Kruiswoord: “Het is volbracht”. 
“Tetelestai”, schrijft Johannes. ‘Telos’ betekent ‘het 
doel’ en ‘Telete’ betekent ‘inwijding in de mysteriën‘. 
Johannes gebruikt deze tijd en vorm van het werk-
woord, die duidt op een handeling die door eigen 
toedoen is voltooid.
Volbracht is de allerlaatste schrede in de menswor-

ding van de Logos: het doel is bereikt. Gods Zoon 
heeft de menselijke natuur in alles wat ze omvat 
tot de Zijne gemaakt. Een actief bewust gebeuren, 
tot het uiterste vol-gehouden. Vanaf nu en voor alle 
komende tijden kan de menselijke natuur worden 
doordrongen met de kiem van het Goddelijke eeu-
wige. Het lichaam is niet langer meer absoluut on-
derworpen aan de macht van de dood, maar wordt 
drager van het beginsel van de opstanding. Hierdoor 
verkrijgt de verdere ontwikkeling van mensheid en 
aarde een radicaal nieuw begin. Hierdoor wordt ver-
dere ontwikkeling eerst mogelijk.
Het lichaam van de Verlosser, in doodsstrijd hangend 
aan het kruis, is te zelfdertijd de tempel waarin de 
inwijding wordt voltrokken en het offerlam dat zich-
zelf voor deze inwijdingsdaad heeft weggeschonken. 
En ofschoon mensen een noodzakelijk aandeel heb-
ben gehad in dit voltrekken, is Christus diegene die 
de mysteriën voleindigt in Jezus van Nazareth. In dit 
heilige ogenblik worden hiërofant en inwijdeling één.

Onmiddellijk na het woord: “het is volbracht” neigt 
de Mensenzoon het hoofd. Maar nog is het niet zover. 
Het neigen van het hoofd is als een laatste inademen. 
Wat nog komen moet is de uiteindelijke overgave, 
het uitstromen vanaf het kruis, dat daardoor tot mid-
delpunt wordt voor aarde en hemel en het al omvat.

Drie uur Vrijdagmiddag.
Emil Bock: “Het is volbracht”, betekent niet dat het lij-
den is doorstaan. Het betekent dat nu de volledige zege 
over de macht van de dood is bevochten. Terwijl de dood 
van de mens, die hij op aarde een leven lang door mid-
del van de aardse materie heeft begoocheld, gaat Christus 
door te sterven juist naar de aarde toe. Het bloed stroomt 
uit zijn wonden, zijn ziel gaat mee. Met het bloed uit 
de wonden van de gekruisigde, stroomt zijn ziel uit over 
het lichaam van de aarde. Wanneer anders het bloed van 
een mens wegvloeit, gaan het bloed en de ziel tegenge-
stelde wegen. Hier gaat de ziel met het bloed mee. En dan 
wordt het lichaam in het graf gelegd. De aarde beeft en 
splijt uiteen en neemt het lichaam van Christus in zich 
op. De ziel gaat met het lichaam mee. Wanneer anders 
het lichaam van een mens, bekleed met het doodsgewaad 
in het graf wordt gelegd, gaan ziel en lichaam tegenge-
stelde wegen. Hier gaat de ziel dezelfde weg naar de aar-
de toe. Dat is het grote kosmische liefdesoffer, dat Christus 
voor alles wat zich op aarde bevindt, kan brengen, om-
dat de dood hem dat niet meer kan beletten. De aarde 
ontvangt het lichaam en het bloed van Christus. Zij ont-
vangt de verheven communie, omdat de dood geen macht 
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heeft over hem die aan het kruis stierf. Daarmee is alles 
op aarde doortrokken van de gist, de vervulling met de 
Geest van al het aardse, materiële bestaan.
Het gaan stralen van het dode lichaam aan het kruis 
opent de blik op Pasen. De macht van de dood zal niet in 
staat zijn het etherlichaam van Christus op de 3de dag op 
te lossen (zoals bij de mens gebeurt). Door de macht die 
Christus over zijn eigen wezen behoudt, zal dit krachten-
organisme van het etherlichaam, zich niet van de aarde 
verwijderen; het zal in tegendeel tot substantie worden, 
zodat Christus zich daardoor eerst werkelijk met al het 
aardse kan verbinden. In zijn spirituele lichamelijkheid 
blijft Christus in de nabijheid van de mensen, zoals hij 
zelf heeft beloofd: 
“En zie ik ben met u al de dagen, tot aan de voleinding 
der wereld. (Math.: 28:20) 

7de Kruiswoord: “Vader in uw handen beveel ik 
mijn geest” (Lucas: 23-46)
De inademing van Christus in Jezus van Nazareth 
is ten einde gebracht. De wezensverandering is vol-
trokken, is aangekomen aan haar doel. Nu kan het 
uitademen beginnen. Een uitademen die ingeleid 
wordt met een vers uit Psalm 31. De Mensenzoon 
voegt er één enkel woord aan toe. Het is de aanroe-
ping waarmee ook het eerste woord aan het kruis be-
gint: “Vader”

“Vader”: de oergrond van alle zijn, van waaruit al-
les te voorschijn is gekomen.
“Vader”: de eindbestemming waarnaar de geest, 
zichzelf uitademend, terugkeert!
Op het ogenblik dat deze woorden gesproken worden 
is duisternis over het hele land neergedaald. De aarde 
beeft, rotsen splijten. Het voorhangsel in de tempel 
scheurt doormidden. Zo geweldig en groots is deze 
uitademing dat het meest verharde er door wordt 
opengebroken en het meest verhulde zich openbaart. 
Wat tot dan toe in de tempel als het allerheiligste 
verborgen bleef kan voortaan voor iedereen zichtbaar 
worden. En overal waar duisternis zich heeft uitge-
spreid zal een nieuw licht deze kunnen doorstralen.
Het einde is tevens het begin.
De handen zijn het werkingsgebied van de Vader. 
Daarheen is het dat de geest van de Mensenzoon 
zichzelf uitademt. Geen afscheid is het, maar een 
overgaan naar een ander gebied; het gebied waarin de 
scheppingsmachten werkzaam zijn. Dit werkingsge-
bied wordt nu Zijn woonplaats en deze woonplaats 
zal worden doordrongen met het leven dat uit de 
dood nieuw is opgestaan.

Het in de handen van de Vader geven is niet een 
‘uit handen geven’, maar een bewust voltrekken van 
de overgang naar een werkingsgebied dat zich door 
deze daad nu kan openen.
In Jezus is Christus mens geworden. En sterft. In de 
dood is de kiem van het leven gewekt. De Christus-
zon is op aarde geboren.
Wat zich heeft vervuld, kan nu beginnen te werken. 
Wat zich heeft voltrokken, begint aan het ontvouwen 
daarvan. Een teer gebeuren, intiem en nabij. En niet-
temin het meest omvattende dat ooit kan plaatsvin-
den. Want het vervat aarde en mensheid, verleden en 
toekomst, zoals in het licht van een zonsopgang; het 
alomvattende verschijnt. 
Steiner:
Toen het gebeuren van Golgotha had plaats gevonden, 
was er iets gebeurd met het etherlichaam en het astraal-
lichaam van Jezus van Nazareth: door de kracht van de 
inwonende Christus werden ze vermenigvuldigd en in 
de geestelijke wereld waren sindsdien vele, vele even-
beelden van het astraal- en het etherlichaam van Jezus 
van Nazareth aanwezig. En deze evenbeelden werken 
verder.
(Keulen. Paaszondag 11 april 1909 Geistige 
Österglocken)

Wat hebben de natuurwezens ons te zeggen? De 
Natte: "Op Goede Vrijdag staat alles stil; de natuur 
houdt de adem in. Dat is een verschrikkelijk ogenblik. 
Wij natuurwezens weten niet of het elk jaar wel weer 
opnieuw Pasen zal worden. Als de Goede Vrijdag- en 
Stille Zaterdag-rust wordt verstoord, geeft dat een zeer 
ernstige beschadiging van de wereld. De wereld is op 
deze dagen dood vanaf het middaguur, en het duurt 
tot het tijdstip waarop de Paaszon opgaat. Waardoor 
wordt het verstoord? Doordat de mensen niet besef-
fen wat de betekenis van deze dag is. Men zou op deze 
dag niet mogen doden, geen vlees eten, geen bloed laten 
vloeien, niet opereren, de aardbodem niet verstoren en 
geen planten snijden. Elke Goede Vrijdag voltrekt het 
stervensproces zich opnieuw. Het is heel pijnlijk voor 
ons. De hele natuur lijdt op deze dagen. Een ware ere-
dienst is heel belangrijk."
(Uit: Wat de Natuurwezens ons te zeggen hebben – 
uitgever Vrij Geestesleven.) 

November 1924, spreuk door Rudolf Steiner op 
zijn ziekbed geschreven:

Zon, gij stralen dragende,
De macht van uw licht over de stof
Tovert leven tevoorschijn uit der aarde
Onmetelijk rijke diepten.

Pasen
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Hart, gij drager van de ziel,
De van geest vervulde macht van uw licht
Tovert leven tevoorschijn uit ‘s menses
Onmetelijke diepe innerlijk.

Richt ik mijn blik op de Zon,
Dan spreekt haar licht mij stralend
Van de geest die vol genade
In het zijn der wereld werkzaam is.

Voel ik mijn hart,
Dan spreekt de geest mijn eigen woord
Over de mens, die hij zijn liefde geeft
Door alle tijden heen tot in de eeuwigheid.

Schouwen kan ik, opwaarts kijkend,
In het heldere rond der Zon
Het machtige hart der wereld.

Voelen kan ik, inwaarts schouwend,
In het warme slaan des harten
De bezielde zon der mensen.

De Stille Zaterdag – Saturnus (Math. 27:62 – Mar-
cus: 15:42 – Lucas 23: 50 – Joh. 19. 16:42)
Vandaag is het de sabbat van alle sabbatdagen. Aan 
de aarde die stervende is, omdat zij gevaar loopt het 
verband met de hemel volledig te verliezen, is een 
artsenij geschonken, zij heeft het lichaam en het 
bloed van Christus in zich opgenomen. 
Nu komt alweer een zeer belangrijke gebeurtenis. 
Hiervoor laat ik Emil Bock wederom aan het woord:
Sinds onheuglijke tijden zijn de graven tevens de altaren 
van de mensheid geweest. Elke eredienst is oorspronke-
lijk uit de dodencultus voortgekomen. Wanneer ze met de 
goden wilden verkeren, zijn de stervelingen naar de gra-
ven gegaan. De zielen van de gestorvenen waren voor 
hen de middelaren, die de verbinding met de goden tot 
stand bracht. Dat was lang geleden, toen de dood nog de 
broeder van de slaap was.
In de loop van de millennia drongen de mensen steeds 
dieper door in de incarnatie. Hoe meer ze zich vast-
hechtte aan de aardse materie, des te meer verloren zij de 
mogelijkheid om in het leven na de dood met het aardse 
verbonden te blijven. Na de dood waren zij gekluisterd 
en gebonden aan een schimmenrijk aan gene zijde van 
het leven, van waaruit zij de mensen op aarde niet zon-
der meer konden benaderen. De kloof tussen hier en daar 
werd steeds moeilijker te overbruggen.
De sfeer van het leven na de dood werd, zoals gezegd 
wordt in de brieven van Petrus in het Nieuwe Testa-
ment, die van een gevangenis. De mensheid liep gevaar 

de ware onsterfelijkheid, het bewustzijn dat de dood 
overleeft, te verliezen. Een verdovende magische macht 
liet zich in het dodenrijk gelden. Steeds meer hield in de 
eeuwen voor Christus het afgrijzen voor de wereld van 
de dood zijn intocht in de mensheid. 
Toch was in de eeuwen voor Christus de ziel nog lang 
niet zo hecht gekluisterd aan het lichaam als tegen-
woordig.
Door dit alles was er een steeds intenser verlangen tot de 
Messiasverwachting. Dan treft ons in het Saturnische 
duister van de sfeer van de dood een onverwacht licht. 
Hij die aan het kruis stierf is in het dodenrijk binnenge-
treden. Nu verblijft daar iemand die niet is onderwor-
pen aan het magische dwanggezag van de dood, maar 
vrij is van elke verdoving. Hij draagt het volle zonlicht 
van zijn genius opeens door de dood heen. Daardoor gaat, 
terwijl op aarde de duisternis van het graf over de sabbat 
heerst, in het rijk van de doden de zon op. Dat is de zin 
van de nederdaling ter helle van Christus. In het rijk 
van de gestorvenen begint thans een zweem van hoop 
te stralen. De tovermacht van de dood wordt zwakker 
doordat zich het vooruitzicht opent op een toekomstige 
zege van de ziel van de mens over het schrikbeeld van de 
onderwereld.
Toen het op aarde nog de zaterdag van de lijdensweek 
was, was het in het rijk van de doden reeds Pasen. Voor-
dat de mensen op aarde iets bespeurden van Pasen, be-
speurden de gestorvenen het.

Bij deze gebeurtenis kijkt de mensheid gelukkig nog 
naar de hemel en gedenken wij Pasen afhankelijk van 
de constellatie van de maanstand/volle maan. Dat het 
maar nooit mag gebeuren dat het op een bepaalde 
dag wordt vastgelegd.

Pasen – Zon-Maan.
Wat de natuurwezens ons te zeggen hebben.
Vraag: “Kun je ook beschrijven wat erop Paaszon-
dag gebeurt in de natuur”?
De Natte: “Ze jubelt. Ze jubelt, of het nu regent of niet. 
Meestal schijnt op Paaszondag tenminste een tijdje de 
zon. De natuur jubelt, ze verheugt zich, het is een on-
gewone schoonheid. Wij zingen en dansen allen met el-
kaar. De stenen dansen met het vuur, het vuur danst 
met het water. Wij vieren de vernieuwing van de we-
reld. Zonder Pasen zou deze wereld niet meer bestaan. 
En zo is het elke Paaszondag." 
Vraag: Hoe lang duurt die viering?
"Tot de Hemelvaart, dus veertig dagen."

Vanaf de Paasmorgen kon de opgestane zich in de 
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gedaante van de geestmens openbaren. Aan het ver-
gankelijke lichaam was in de strijd met de machten 
van de dood de verloste, onvergankelijke natuur ont-
worstelt, in het geestelijke lichaam van de opgestane 
kiemde een nieuwe aarde. Nu was op alle niveaus van 
het menselijk bestaan de overwinning op de dood 
behaald.
Door Goede Vrijdag en Pasen bestaat er, in het mys-
terie van het bloed en lichaam van Christus, een 
genezend element, waardoor de toekomst van de 
mensheid is gered. (Math. 28: 1-3).
Bock:
In de nacht na de sabbat/zaterdag, bij het aanbreken van 
de eerste dag van de week, gingen Maria Magdalena en 
de andere Maria naar het graf. En zie, er ontstond een 
geweldige aardbeving, want de engel des Heren daalde 
neder uit de hemel en kwam nader en wentelde de steen 
af en zette zich daarop neder. Zijn gedaante was als de 
bliksem en zijn gewaad wit als sneeuw. De wachters 
beefden van vrees voor hem en zij werden als doden. En 
de engel nam het woord en sprak tot de vrouwen: “Weest 
gij niet bevreesd! Ik weet dat gij Jezus de gekruisigde 
zoekt. Hij is niet hier. Hij is opgestaan, zoals hij heeft 
gezegd.
Het lege graf betekent: richt de blik niet op de mens Jezus. 
Gij staat niet aan het graf van een grote heilige, mense-
lijke persoonlijkheid. Richt uw blik op de Christus. Hij 
is een kosmische, Goddelijke wezenheid. Zijn graf is niet 
in de rots uitgehouwen grafkamer, maar de gehele aarde.

Novalis: Hoe Hij, door liefde slechts, gedreven zich 
heeft geofferd voor ons lot, en diep zich in de aarde 
heeft begeven, tot grondsteen voor een stad van God. 
(Uit: ”Geutlichelieder”)
De engel bij het graf zegt ook:
(…) Herinnert u, hoe hij tot u sprak, toen hij nog 
in Galilea was en u zeide: “De Mensenzoon moet 
in de handen der zondige mensen overgeleverd 
en gekruisigd worden en ten derde dagen opstaan 
(Lucas: 24: 6-7).

Het belang van herinneren wil ik nu aankaarten. Te 
beginnen met de woorden van Steiner aansluitend 
bij de beginwoorden van het Johannes evangelie, die 
het verborgen wezen van het menselijk geheugen tot 
uitdrukking brengt.

“In het oerbegin is de herinnering
en de herinnering leeft voort,
en goddelijk is de herinnering.
En de herinnering is leven,

en dit leven is het Ik van de mens,
dat in de mens zelf stroomt.
Niet hij alleen, Christus in hem.
Wanneer hij zich het goddelijk leven herinnert,
is Christus in zijn herinnering
en als stralend herinneringsleven
zal Christus licht brengen
In iedere direct tegenwoordige duisternis.”
(GA. 152, 7-3-1914, Vorstufen Zum Mysterium 
von Golgotha)

Hoe dichter wij de dood naderen, des te sterker ko-
men de vroegste herinneringen uit de vergetelheid te-
voorschijn. In de herinnering is het vermogen werk-
zaam om tot een innerlijk schouwen te komen. Wan-
neer wij deze kracht op de juiste manier ontwikkelen 
en oefenen, kunnen we ontvankelijk worden voor het 
bovenzinnelijke. In de vroegste Rozenkruiser scho-
len werd de leer van het herinneren al beoefend. Het 
kan ons geheimen openbaren, wijsheid schenken en 
een onvermoed toekomstperspectief bieden. Steiner 
zegt ons dat in de kracht van de herinnering het ver-
mogen werkzaam is om tot een innerlijk schouwen 
te komen. Hoe dichter wij de drempel naar de gees-
telijke wereld, bij het ouder worden en het sterven 
naderen, worden we ontvankelijker voor de andere 
werkelijkheid. Maar ook tijdens ons leven, onafhan-
kelijk van onze leeftijd kan het ons gegund zijn. 
Dit is een soort wetmatigheid, wat gepaard gaat met 
het ondergaan van leed en eenzaamheid. 
In het contact met overledenen is de gelouterde her-
innering aan de gezamenlijk belevenissen een onmis-
bare schakel om elkaar te kunnen bereiken. In het 
Nieuwe Testament komt steeds weer naar voren hoe 
in de herinnering de louterende kracht van Chris-
tus werkzaam is. In het evangelie van Lucas wordt 
beschreven hoe twee van de apostelen na het ver-
dwijnen van het lichaam van Christus uit het graf, 
zij op weg waren naar het dorp Emmaüs. “En ze 
spraken met elkaar over al die gebeurtenissen. En het ge-
schiedde terwijl zij zo spraken en tezamen naar de zin 
van dat alles zochten, dat Jezus zelf naderde en met hen 
medeging”(Lucas: 24:14-16).

Leven in de gezamenlijke herinnering wekt in ons 
het vermogen dichter bij de geestelijke wereld te ko-
men. Het leven helder te zien en te begrijpen wat 
onze bedoeling en taak in dit leven is.
Wij allen zijn, voor wij op aarde neerdaalden, omge-
gaan met engelen en wezens uit andere sferen. Wat is 
vergeten is niet teloor gegaan, het is verzonken in de 
diepte van ons wezen.
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PasenRudolf Steiner tijdens het uitspreken van de 
Grondsteen.
Dit terugkijken met ons gevoel naar de oer-kerstnacht, 
kan ons de kracht geven om met ons hart de warmte te 
schenken en ons hoofd het licht dat we nodig hebben om 
op juiste wijze antroposofie in praktijk te brengen, wat 
kan voortvloeien uit het drieledig inzicht in de mens als 
harmonieuze eenheid. Ken u zelve naar geest, ziel en li-
chaam. Rudolf Steiner gaf tijdens de Kerstconferentie 
bij de Grondsteenspreuk de volgende oefeningen:
Geest herinneren- Het eigen ik in het Godde-

lijk Ik zijn wezen vindt.
Geest bezinnen- Het eigen Ik met het kos-

misch Ik verenigen.
Geest aanschouwen- Het eigen Ik tot een vrij wil-

len schenken.
(Uit: De Grondsteen en zijn Ritmen – R. Steiner 
– Uitgever: Antroposofische Vereniging in Neder-
land)

Nu is het aan ons mensen om ons weer bewust te 
verbinden met de hemelse hiërarchieën. Het hechten 
aan de materie, het vergankelijke leidt tot de onder-
gang. Michaëldienaar te zijn is wakker zijn, het ver-
mogen te ontwikkelen om de gebeurtenissen die op 
aarde plaatsvinden te doorzien. Dit vermogen heeft 
Rudolf Steiner, als medewerker van Michaël ons 
geschonken. Michaël heeft wat aan ons als we ons 
‘geen zand in de ogen’ laten strooien. “Ahriman de 
anti-Christus komt” We hoeven niet te gissen wan-
neer Ahriman komt, maar nu wakker zijn, hij bereidt 
al lange tijd zijn incarnatie op aarde voor, de weg er 
naar toe is duidelijk waarneembaar. Christus is nu 
zichtbaar in de etherwereld. Nooit meer in een fysiek 
lichaam. Christus is onder ons, maar we moeten ons 
tot hem wenden. Wij leven in de bewustzijnstijd, de 
Hiërarchieën laten ons vrij, wij moeten leren te vra-
gen, zij hebben ook onze informatie nodig. 

Steiner spreekt vaak woorden die tot nadenken 
stemmen:
“Met de komende Christus, met de aanwezige Christus, 
zal de tijd komen dat de mensen zullen leren Christus 
te raadplegen, niet alleen voor hun ziel, maar ook voor 
wat zij door hun onsterfelijke kern hier op aarde tot 
stand willen brengen. Christus is niet alleen een helper 
van mensen, hij is een mensenbroeder, die wil worden 
geraadpleegd, vooral in de toekomst wil worden geraad-
pleegd, over alle bijzonderheden van het leven.
(…) Er lijken zich tegenwoordig (6 febr. 1917) gebeur-
tenissen te voltrekken, waarbij de mensen het verst ver-
wijderd lijken van de vraag aan Christus. Wie stelt bij 
wat tegenwoordig gebeurt – zo vragen wij ons af – de 

vraag: 
Wat vindt Christus daarvan? – Wie vraagt het?
En niettemin, de tijd zal komen – zij kan niet ver meer 
zijn – dat de mensenziel aan Christus de vraag stelt; 
moet het gebeuren of moet het niet gebeuren? – Dat de 
mensenziel Christus als een liefhebbende kameraad van 
geval tot geval naast zich weet en van het Christuswe-
zen niet slechts troost, niet slechts kracht ontvangt, maar 
ook informatie over hetgeen gebeuren moet”.
(Rudolf Steiner G.A. 175 – 6 febr. 1917 Bausteine 
zu einer Erkenntnis des Mysteriums von Golgo-
tha. Kosmische und Menschlichte Metamorphose)

Laat ook de gestorvenen meespreken. Wij moe-
ten komen tot samenwerking. Gemeenschappen en 
gemeenzaamheid vormen, om sterk te staan. Antro-
posofie is een gevaar voor Ahriman, hij brengt ons in 
verleiding, laten we waakzaam zijn en steeds kritisch 
onszelf “spiegelen”. Beproevingen zullen ons zeker 
niet bespaard blijven. Vinden al ruimschoots plaats, 
zeer zeker ook in antroposofische kringen! Steiner: 
“ik wil geen aanhangers, maar begrepen worden”

Steiner: “Hoe meer de menselijke samenleving versplin-
tert, des te minder verheven zielen zullen naar het ge-
bied van de mensheid afdalen. Hoe meer samenhangende 
groepen ontstaan, en hoe sterker het gemeenschapsgevoel 
erin tot ontwikkeling komt des te meer verheven wezens 
zullen naar de mensen afdalen, en des te sneller zal onze 
planeet, de aarde vergeestelijkt worden”.
(Rudolf Steiner. Berlijn, 1 juni 1908. G.A. 102. 
Das Hereinwirken geistiger Wesenheiten in den 
Menschen)

Steiner: Wat bij de esoterische scholing bereikt moet 
worden, is de eenzaamheid van de ziel. Die moet grond-
stemming blijven van de ziel en ook door niets aan het 
wankelen worden gebracht, zelfs wanneer we de liefste 
mensen tegenkomen. Door de eenzaamheid openen zich 
de poorten van de geestelijke wereld. Dat is juist de voor-
waarde voor het zuiver geestelijk leven. Maar daarmee 
wordt ook bedoeld dat we de eenzaamheid niet opzette-
lijk opzoeken en ons daardoor aan de plichten onttrekken 
die we tegenover de wereld hebben, maar veeleer om dit 
eenzaamheidsgevoel in de ziel te laten ontwaken en het 
niet door onzinnige gedachten enzovoort tot zwijgen te 
brengen.
(Rudolf Steiner G.A. 266/11 Nederl. Esoterische scho-
ling).

Steiner: “Lijden is een begeleidend verschijnsel bij de 
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hogere ontwikkeling. Het is iets wat men niet kan ont-
beren bij het verkrijgen van kennis. Ooit zal de mens 
zeggen: wat de wereld mij aan vreugde geeft ben ik 
dankbaar, maar als ik voor de keuze wordt geplaatst of 
ik mijn vreugde of mijn lijden wil behouden, zal ik voor 
het lijden kiezen; ik kan dat niet missen het verkrijgen 
van kennis. Er bestaat geen ontwikkeling zonder lijden, 
net zoals er geen driehoek bestaat zonder hoeken. Wan-
neer harmonie met de Christus zal zijn bereikt, zullen 
we inzien dat daarvoor alle voorafgaande lijden een 
noodzakelijke voorwaarde was. Om harmonie te kunnen 
hebben met de Christus, moet het lijden er zijn, het is een 
absolute factor in de ontwikkeling. Door zijn egoïteit te 
overwinnen komt de mens over de stemming van neer-
slachtigheid en verlamd zijn heen. In dit fenomeen kan 
men iets zien wat goed is; kracht uit ontoereikende daad, 
dat wil zeggen het mislukken ervan, wordt aangemoe-
digd om verder te handelen! 
Rudolf Steiner G.A. 110 Geistige Hierarchiën und 
Ihre Widerspiegelung in der Physischen Welt)

Hemelvaart
De hemel is niet slechts boven ons, maar ook onder 
ons. Ons aardse bestaan wordt door de hemel geheel 
en al omsloten. Christus heeft het aardse bestaan met 
het Hemelzijn verheerlijkt. Hij heeft de aarde niet 
verlaten maar zich bewust, op diepere wijze met de 
aarde verbonden.

De natuurwezens.
Vraag: Wat betekent Hemelvaart voor de mens-
heid en de aarde?
De Natte: "Hemelvaart is nu; wij leven in het tijd-
perk van de Hemelvaart. Hemelvaart betekent dat het 
Christuswezen zich verbindt met de aarde-ether. Dat 
is voor ons als etherwezens hetzelfde als wat voor jul-
lie Pasen betekent. Voor ons is het een soort opstanding. 
En nu is die opstanding tastbaar in de etherische we-
reld. De etherische Christus gaat nu bij ons rond in de 
etherwereld. Pinksteren is de inwoning van de Heilige 
Geest. Het “Christus in ons” is het begin van de vrucht-
dragende inwoning van Christus in al het aardse.
Sinds Pinksteren verenigde Christus zich definitief met 
het hele bestaan van de mensen. Hij bracht het offer zijn 
hemel als het ware op aarde te vestigen."
Wat de natuurwezens ons te zeggen hebben:
De Natte: "Pinksteren betekent vreugde en genezing 
in de natuur. Wat wij als natuurwezens van Pinkste-
ren begrijpen is de werking van de Heilige Geest. Het is 
de vrijwillige genezing vanuit de wereldhoogten."
Vraag: Er komen dus genezende krachten die bin-
nenstromen in de natuur?

"Ja, veel wonden die de mensen en de anderen ons heb-
ben toegebracht worden in deze tijd geheeld."

Tot slot een waardevolle spreuk van Rudolf Steiner 
die ons kan versterken en welke hij uitsprak op 
Pinksterdag 25 mei 1909 te Berlijn: 
“Moge ook vandaag nog deze of gene hindernissen in 
mijn leven niet te overwinnen zijn – mijn kracht neemt 
toe van incarnatie tot incarnatie. Steeds sterker wordt de 
Koninklijke wil in mij en elke hindernis zal mij een hulp 
zijn om deze wil steeds koninklijker te maken. Ik zal deze 
hindernissen overwinnen en daaraan zal zich mijn wil 
steeds meer ontwikkelen, mijn kracht zal toenemen. De 
kleinzieligheden van het leven, al het minderwaardige 
van het bestaan zullen wegsmelten en als sneeuw in de 
zon, deze zon, die opgaat in de wijsheid en die ons tot in 
het spirituele denken doordringt. Mijn gevoelswereld zal 
worden doorwarmd, doorgloeit, doorlicht; mijn bestaan 
zal ruimer worden en ik zal mij met geluk doorstroomd 
voelen”.

Rudolf Steiner voegde hieraan toe: Wanneer wij 
zulke ogenblikken herhalen en op ons laten inwerken, 
dan zal daaruit een versterking van ons hele bestaan, in 
alle richtingen voortvloeien. Weliswaar niet van van-
daag of morgen, maar door gestadige herhalingen van 
zulke gedachten, zullen de droefgeestigheid, het weekla-
gen over ons lot, het zwaarmoedige temperament, gelei-
delijk aan verdwijnen. Een geneesmiddel voor onze ziel 
zal de kennis van het geestelijke worden! En wanneer 
ze dat wordt, dan plant ze ons de gezindheid in, die de 
vrucht is van de kennis van het geestelijke. Dat, wat ze 
aldus in ons laat ontstaan, moet worden beschouwd, als 
het geesteswetenschappelijk ideaal. Elke tweespalt, iedere 
disharmonie van het leven, zullen tegenover de harmo-
nische gedachten en gevoelens, die een energieke wil met 
zich meebrengen, verzinken. Daarmee toont het geeste-
lijk zoeken aan, dat het niet alleen een weten en een leer 
is maar ook een levenskracht en een inhoud van de ziel. 
Dan zal ze in ons leven zo werkzaam zijn, dat ze de 
mens aan alle kommer en zorg ontrukt. 

Geraadpleegde literatuur, welke niet reeds bij de citaten staan.
Emil Bock: Van de Jordaan tot Golgotha. (Uitg. Christofoor) 

Tussen Bethlehem en de Jordaan (Uitg. 
Christofoor)

Steiner: Mattheus evangelie (Uitg. Vrij geestesleven) 
Lucas evangelie “ 
Mattheus evangelie “ 
5e Evangelie (Christofoor en Pentagon) 
Van Jezus tot Christus “ 
Inzicht in het mysterie van Golgotha (Vrij gees-
tesleven) 
Herders en koningen (Pentagon)

Prokofieff: Rudolf Steiner en de grondvesting van de nieu-
we mysteriën (Uitg. Perun)
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GeldantroposoFie en Geld (slot)

Frank Hoek 

(deel 4 uit zijn scriptie: antroposofie, kapitaal en geld; 1993, 
vakgroep staathuishoudkunde, landbouwuniversiteit Wa-
geningen) 0)

Het wezen van het geld
Steiner ziet geld als een voortvloeisel uit arbeidsde-
ling en kapitalisme. Bij arbeidsdeling grijpt de geest 
in het economische proces in en schept kapitaal. 
Naarmate het kapitaal groeit, ontstaat de behoefte 
aan een representant voor abstracte waarde en die 
wordt gevonden in geld: "[Geld] is de ware represen-
tant van door de geest in omloop gebrachte econo-
mische waarden."1)

Dit geld maakt het de kapitalist mogelijk zijn kapitaal 
uit te lenen en maakt het de ondernemer mogelijk zijn 
geest, zijn talenten in de economie werkzaam te doen 
zijn.

Het scheppen van geld
Het bestaan van kapitaal is volgens Steiner de wer-
kelijke oorsprong van geld. Dat geld daarnaast goede 
diensten verricht als ruilmiddel is een tweede. Maar 
noodzakelijk wordt het pas wanneer er kapitaal ont-
staat en er behoefte ontstaat aan abstracte waarde, 
waarop een ondernemer zijn geest kan aanwenden.2)

Omdat geld een middel uit het economische leven is, 
moet het ook worden geschapen binnen het econo-
mische leven. Dat betekent dat niet de staat het geld 
schept en een wettelijke basis geeft, maar dat het be-
stuur van het economische leven dat doet. Dit bestuur 
is dan de geldscheppende instantie in de economie. 
De plaats in de economische kringloop waar deze 
geldscheppende instantie thuishoort is tussen diege-
nen die schenkgeld ontvangen en diegenen die arbeid 
aan de natuur verrichten. Het geld dat wordt uitge-
geven door degenen die schenkgeld ontvangen moet 
zij vernietigen en voor de natuurbewerkers schept zij 
nieuw geld.
De waarde van het geld wordt bepaald door de doel-
matigheid waarmee het bestuur van het economische 
leven zich ontplooit.3)

Constructies van autonome geldscheppende instan-
ties zijn in vele landen gerealiseerd, zoals De Neder-
landsche Bank, de Bundesbank, de Bank of England 
etc.

Kenmerken en functies van geld
Geld als waardemeter
Geld is een abstracte weergave van waarde. In een ge-

zond sociaal organisme is het niet meer dan een waar-
demeter, die aangeeft wat de waarde van een waar is, 
zoals een thermometer de temperatuur van iets weer-
geeft.
Maar zo goed als waren hun waarde verliezen, zo 
moet ook geld zijn waarde verliezen, wil het een echte 
representant van waarden zijn. Wie zijn bezit spaart 
in de vorm van aardappelen, heeft na een jaar niets 
meer. Wie zijn bezit spaart in de vorm van geld, heeft 
na een jaar nog net zoveel of zelfs meer, wanneer het 
tegen rentevergoeding wordt uitgeleend.
Daarmee is geld niet langer een neutraal element in 
de economie. Omdat het geld zijn waarde niet ver-
liest, maar de waren die het representeert wel hun 
waarde verliezen, is geld in het voordeel ten opzichte 
van waren.
Maar ook brengt het sociale onrechtvaardigheid in de 
samenleving. Er is inspanning voor nodig om op ba-
sis van een hoeveelheid aardappelen die iemand van-
daag bezit, over vijftien jaar de dubbele hoeveelheid te 
bezitten. Maar wie vandaag een som geld bezit, kan 
zonder enige inspanning over vijftien jaar het dubbele 
bezitten. Het geld dat iemand dan bezit staat in geen 
verhouding tot de waarde scheppende prestaties die 
hij heeft verricht. [Steiner, 1986, pp.11.6-7]
Om dergelijke scheve verhoudingen te voorkomen 
zou de waarde van geld gekoppeld moeten worden 
aan de waarde van de waren en waren voortbrengende 
prestaties. Het gaat Steiner daarbij vooral om dat geld 
dat als kapitaal functioneert. Zoals in het hoofdstuk 
over kapitaal beschreven, zou door geld gerepresen-
teerd kapitaal na verloop van tijd moeten toevallen 
aan het geestesleven, waar het door consumptie wordt 
vernietigd. En geld dat niet in productiebedrijven zit, 
maar wordt achtergehouden door de eigenaar, zou na 
verloop van tijd toch ook moeten ontwaarden, wat te 
realiseren is door van tijd tot tijd nieuw geld uit te 
geven. Bij een dergelijk regeling treedt bij geld op wat 
ook bij waren optreedt: bederf, slijtage.
Wanneer iemand kapitaal bezit, maar daar geen waar-
de voortbrengende prestaties mee levert, dan onder-
houdt hij zijn kapitaal niet. De prestaties waarmee het 
kapitaal oorspronkelijk is opgebouwd verliezen hun 
betekenis. Wanneer geld veroudert en slijt, dan zal 
ook het kapitaal verouderen en slijten, wanneer het 
niet wordt vernieuwd door het opnieuw productief 
aan te wenden. Dat betekent dat het vanzelf verdwijnt 
bij diegenen die niet capabel zijn, of hun kapitaal on-
benut achterhouden.4)

Geld als wereldboekhouding
Zoals boven reeds beschreven ziet Steiner geld vooral 
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Geld
als een smeermiddel voor het kapitaalverkeer. Maar 
hij onderscheidt nog een andere functie, nl. die van 
een boekhoudsysteem. Wie een waar produceert 
brengt daarmee die waar in het economisch leven 
binnen. Wanneer hij die waar verkoopt, ruilt hij hem 
tegen een geldbedrag. Hij is zijn waar kwijt, maar het 
geldbedrag dat hij nu bezit is een boekhoudkundige 
aantekening, die zegt dat hij nog waren ter waarde van 
dat geldbedrag aan de economie mag onttrekken.5)

Zo onderscheidt Steiner dus twee functies aan geld: 
een smeerfunctie voor met name het kapitaalverkeer 
en een (wereld)boekhoudfunctie voor het verkeer van 
waren (goederen en diensten).

De waarde van geld
Om zijn functies te kunnen uitoefenen moet geld 
wel algemeen erkend zijn als abstracte waarde. Welke 
waarde overeen komt met een geldsom is nog wat 
anders. Die waarde wordt subjectief bepaald uit be-
oordeling van de objectieve omstandigheden. De ver-
koper van een fiets wil voor die fiets 500,- hebben, 
de koper wil er 400,- voor geven; duidelijk is dat de 
verkoper minder waarde aan het geld toekent dan de 
koper (of: dat de verkoper meer waarde aan de fiets 
toekent dan de koper). Dàt geld abstracte waarde is 
wordt niet betwist, maar hoe groot die waarde is wel.
Wanneer vervolgens een koop wordt gesloten voor 
450,-, dan zal duidelijk zijn dat de verkoper meer 
waarde hecht aan dat bedrag dan aan de fiets, terwijl 
voor de koper het omgekeerde geldt. Door de ruil, 
door de circulatie alleen, neemt de waarde toe, van zo-
wel fiets als geld.6)

Uiteraard gaat het hier om de absolute waarden. Om-
dat er voortdurend waren en geld worden geruild, en 
daardoor voortdurend zowel waren als geld in waarde 
toenemen, verandert er ten gevolge van deze waarde-
stijgingen in de ruilverhoudingen niets.

Drie soorten geld
Naast de smeerfunctie voor het kapitaalverkeer en de 
boekhoudfunctie voor de wereldhandel, onderscheidt 
Steiner drie functies die samenhangen met de manier 
waarop geld van bezitter verandert. Dit onderscheid 
betreft koopgeld, leengeld en schenkgeld.7)

1. Koopgeld ontleent zijn waarde aan waren
Ten eerste kan geld bemiddelen bij een ruil, waarbij 
waarden over en weer gaan. Je spreekt dan van koop-
geld. Alles wat wordt gebruikt om bij ruil te bemidde-
len is koopgeld. Wanneer iemand een overvloed aan 
erwten bezit en die gebruikt om aan andere waren 

te komen, dan zijn die erwten op dat moment geld. 
Het beste geld is dat geld, dat voor niets anders dan 
bemiddeling bij ruil wordt gebruikt. Je komt dan uit 
op onze munten, of op de schelpen en stenen in an-
dere culturen.
De basis voor de waarde van koopgeld ligt in de waar-
de van de waren. Essentieel hierbij is dat alle waren 
bederfelijk zijn, na korte of lange tijd hun waarde 
verliezen. Het geld echter bederft niet. Het blijft zijn 
getalswaarde houden. Wat wel gebeurt, is dat het aan 
inflatie onderhevig raakt: de reële waarde vermindert. 
Om het geld zijn waarde te laten behouden moet 
de hoeveelheid geld steeds in evenwicht zijn met de 
waarde aan waren die in de economie circuleert.
Henny geeft een verhelderend voorbeeld van de in-
flatie die optreedt wanneer geld niet wordt vernietigd 
op het moment dat de waardebasis van dat geld wordt 
geconsumeerd.8)

Tijdens de Franse Revolutie confisqueerde de 
staat landgoederen van de kerk. Vervolgens gaf zij 
assignaten uit, waardepapieren gedekt door deze land-
goederen. Die assignaten werden gebruikt om kanon-
nen, uniformen en andere noodzakelijkheden mee 
te kopen. De assignaten kwamen dus op het niveau 
van de industrie in de economie terecht, maar von-
den geleidelijk hun weg naar de boeren, die ze ten-
slotte konden inruilen voor land. Daarmee kwam ook 
de dekking van de assignaten te vervallen. Immers: 
de staat had als dekking deze landgoederen, maar op 
het moment dat ze die uitgaf aan de boeren werd de 
dekking als het ware geconsumeerd. Op dat moment 
hadden de assignaten vernietigd moeten worden. De 
staat zag echter dat de bevolking vertrouwen had in 
de waarde van de assignaten en gaf ze opnieuw uit, 
ditmaal zonder dat ze gedekt waren. Het gevolg was 
dat de waarde van de assignaten uitgehold werd: ze 
werden aan inflatie onderhevig.
Wanneer geld in een economie circuleert zoals nu, 
zonder dat het veroudert, dan krijgt het te maken 
met inflatie. Wat in werkelijkheid gebeurt en wat ook 
zichtbaar gemaakt moet worden, dat is dat het geld 
verandert binnen het economische proces.

2. Leengeld ontleent zijn waarde aan 
ondernemersgeest

Ten tweede kan geld uitgeleend worden, aangewend 
worden voor een onderneming. Je spreekt dan van 
leengeld. Het is hetzelfde fysieke geld als koopgeld, 
maar het ontleent nu zijn waarde aan iets heel anders. 
Leengeld verkrijgt zijn waarde door het economisch 
vernuft van de ondernemer. Natuurlijk wordt het aan-
gewend om dingen aan te schaffen (en in die zin is het 
koopgeld), maar de economische werking ervan is dat 
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Gelder productie wordt opgestart. Wanneer de onderne-
mer door aanwending van zijn geest het geleende geld 
productief gaat maken, dan is de werkelijke waarde 
daarvan niet afhankelijk van het getal dat op de biljet-
ten staat, maar van de vraag of de ondernemer "(...) 
een genie is of dat hij een stommeling is." Een genie 
immers kan 100,- veel productiever maken dan een 
stommeling (die de 100,- waarschijnlijk zal verliezen).

3. Schenkgeld moet vernietigd worden
Ten derde kan geld worden geschonken, dat wil zeg-
gen worden uitgegeven aan opvoeding en onderwijs, 
aan stichtingen etc. Je spreekt dan van schenkgeld. Dit 
geld komt terecht bij zuivere consumenten, bij men-
sen die geen waren in de economie binnenbrengen. 
Zij krijgen waarde geschonken en consumeren die. Er 
is dan sprake van ontwaarding.

De houding van de mens bij het geld

Mees voegt hier nog enkele gezichtspunten aan toe. 
De houding die mensen bij de verschillende soorten 
geld hebben is niet hetzelfde. Bij koopgeld slapen we: 
wie een pak suiker koopt is zich zelden bewust van de 
zuigwerking die hij uitoefent op suikerproducenten, 
-distributeurs en -transporteurs, op papierindustrie, 
inktindustrie, machineproducenten, Research & De-
velopment etc. Het bewustzijn richt zich vrijwel uit-
sluitend op de eigen behoeftebevrediging.
Bij leengeld wordt een al dan niet persoonlijke relatie 
aangegaan, gebaseerd op het vertrouwen dat het geld 
ook weer terugkomt. En in een associatieve samen-
leving is er ook interesse nodig, omdat toewijzing van 
kapitaal geschiedt op grond van sociale productie.
Bij schenkgeld is het juist nodig dat de schenker zijn 
eigen belang terughoudt. Schenken is het definitief af-
staan van waarde, de ander de mogelijkheid geven zich 
in vrijheid te ontplooien. Wanneer aan een schenking 
voorwaarden zijn gekoppeld, dan is het geen schen-
king, maar een poging de ander te manipuleren. Om 
tot een zo zuiver mogelijk schenken te komen kan een 
bemiddelaar uitkomst bieden: een stichting bijvoor-
beeld, waaraan mensen kunnen schenken, en die ver-
volgens (zonder eigenbelangen) het geld schenkt aan 
wie daarvoor in aanmerking komt.
Zo ziet Mees drie samenhangen tussen geld en de sa-
menleving: koopgeld hangt samen met het verwerven 
van waren en zou je egoïstisch kunnen noemen. Leen-
geld hangt samen met interesses van mensen in het 
productieproces en met vertrouwen daarin en zou je 
sociaal kunnen noemen. Schenkgeld hangt samen met 
de creativiteit van de ontvanger en zou je altruïstisch 
kunnen noemen.

De drie geldsoorten zijn te onderscheiden, maar niet 
te scheiden. Ze lopen voortdurend in elkaar over. Het 
economische proces begint met koopgeld, dat tegen 
de warenstroom in stroomt. Een deel van dit koop-
geld wordt gespaard en wanneer het dan wordt uitge-
leend (al dan niet door bemiddeling door een bank) 
ontstaat het leengeld. Dit leengeld is een adminis-
tratief geld: in de boeken van de bank staat dat de 
spaarder een tegoed heeft bij de bank en dat de lener 
een schuld heeft. Wat de lener werkelijk in handen 
krijgt is koopgeld. Door te sparen wordt koopgeld 
aan de economie onttrokken. Wanneer het gespaarde 
geld wordt uitgeleend, komt dat koopgeld terug in de 
economie, maar is er tegelijk leengeld ontstaan. Wan-
neer de schuld aan de bank wordt afgelost verdwijnt 
het leengeld en wordt weer koopgeld aan de economie 
onttrokken. Tenslotte komt dat koopgeld weer terug 
wanneer de spaarder zijn saldo opneemt. In dit proces 
is een toegevoegde waarde ontstaan: interest (voor de 
spaarder) en winst (voor de lener/ondernemer).
Het uitlenen van geld draagt altijd het risico in zich 
dat de schuld niet (geheel) kan worden terugbetaald, 
dat de onderneming verliesgevend is. Leengeld be-
staat daarom deels uit potentieel schenkgeld, ook al 
gaat het in dat geval om een gedwongen schenking. 
Wanneer de onderneming winstgevend is, is het te-
genovergestelde het geval. De onderneming levert 
meer op dan nodig is voor zijn voortbestaan en de 
winst kan in principe geschonken worden. Uit de 
onderneming kan dus op twee manieren schenkgeld 
voortkomen: door verliesgevend te zijn, waardoor de 
spaarder gedwongen wordt een schenking te doen, of 
door winstgevend te zijn, waardoor de ondernemer 
de mogelijkheid krijgt een schenking te doen. In de 
praktijk wordt dit risico gedragen door het eigen ver-
mogen van de ondernemer of door risicodragend ver-
mogen van investeerders.9)

Geld moet getemd worden
In het laatste derde deel van de negentiende eeuw 
komt het moderne bankwezen op, als antwoord op de 
vraag van het kapitalisme. Het geld wordt daarmee 
uit de persoonlijke sfeer getrokken: degene die zijn 
kapitaal uitleent heeft geen persoonlijk contact meer 
met degene die het leent voor zijn onderneming. De 
bewegingen van het geld hebben zich in belangrijke 
mate aan het bewustzijn van de mensen onttrokken 
en het geld is een eigen leven gaan leiden.10)

Steiner drukt zich zo uit dat je geld, net als werkdie-
ren, moet temmen. Wanneer we een passieve hou-
ding aannemen ten opzichte van het geld, dan wordt 
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Geld
leengeld aangewend om te kopen, koopgeld wordt 
geschonken etc. Daardoor treden wanverhoudingen 
in het economische proces op, die alleen nog kun-
nen worden gecorrigeerd door te importeren of te ex-
porteren. Wanneer leengeld (bedoeld om productief 
te maken) wordt gebruikt als koopgeld (bedoeld om 
waren mee te kopen), dan kan het voorkomen dat er 
een grote vraag ontstaat naar bijvoorbeeld fraaie bloe-
menvazen. De mensen denken genoeg geld te hebben 
om ze te kopen, maar er is geen geld om te investeren 
in vazenfabrieken en zo te voldoen aan de vraag. Door 
dan vazen te importeren kan aan de vraag worden vol-
daan en denkt iedereen dat alles in orde is.
Maar in wezen is er sprake van een misallocatie. Geld 
dat bedoeld is om te investeren, vergroot de koop-
kracht en induceert een onterecht grote vraag naar va-
zen. In de wereldeconomie is geen mogelijkheid voor 
import. Wanneer dan leengeld als koopgeld wordt 
aangewend ontstaat een te grote vraag naar vazen. 
Er is geen geld om de productie te vergroten (dat zit 
immers als koopgeld bij de mensen) en er zal óf ge-
noegen moeten worden genomen met gebrek (te wei-
nig aanbod voor de vraag), óf de prijzen die ontstaan 
tussen handelaar en consument stijgen. In dat laatste 
geval is er sprake van inflatie, welke het levensonder-
houd duurder maakt, noopt tot verhoging van de prij-
zen die de arbeider de ondernemer berekent etc.
In een wereldeconomie is het noodzakelijk actief de 
geldstromen te sturen, een duidelijk onderscheid aan 
te brengen tussen koop-, leen- en schenkgeld, omdat 
dan de allocatie zo goed mogelijk verloopt. De cor-
recties die in een open economie mogelijk zijn door 
import en export, zijn niet meer mogelijk in een ge-
sloten of wereldeconomie.
De manier om het geld te temmen is het te dateren. 
Idealiter zou het geld net zo snel moeten slijten als de 
waren die er aan ten grondslag liggen. Dat schreeuwt 
echter om bureaucratische rompslomp. Steiner geeft 
aan dat het geld daarom behalve een nominale waarde 
ook een vervaldatum moet dragen, die door de eco-
nomische autoriteiten wordt vastgesteld. Die verval-
datum zou in eerste instantie een benadering moeten 
zijn van de gemiddelde levensduur van waren. Op den 
duur kan die steeds nauwkeuriger worden vastgesteld.
Voor zijn functie van koopgeld maakt het niet uit of 
een biljet jong of oud is, voor zijn functie van leen-
geld (kapitaal) wel. Wie voor lange tijd geld wil lenen, 
heeft jong geld nodig, wie voor korte tijd geld wil le-
nen heeft aan oud geld genoeg.
Op deze wijze komt vermogen te vervallen wanneer 
ook de materiële basis van dat vermogen vervalt. Kort 

vóór het vervallen ten slotte, kan vermogen nog wor-
den geschonken aan een persoon of institutie die het 
aanwendt in het gebied van het geestesleven. Dáár 
'sterft' het geld. Het komt terug bij de economische 
autoriteit, die er ook zorg voor draagt dat steeds weer 
nieuw, jong geld in het economisch proces terecht 
komt aan de oorsprong van dat proces: de bewerking 
van de natuur.11)

1. wij besluiten hiermee in vier artikelen enkele delen uit 
de scriptie van Frans Hoek. Voor wie de gehele scriptie 
wil lezen, verwijzen wij naar Frank Hoek (e-mail) voor 
toezending. Met de artikelen van Frans Hoek zijn we 
wat specifieker ingegaan op de ideeën van Rudolf 
Steiner over de driegeleding van het sociale orga-
nisme. Voor verdere bestudering verwijzen wij graag 
naar uitgeverij Nearchus (www. nearchus.nl) die tal 
van literatuur op dit gebied op voorraad heeft en 
die tevens het blad 'Driegonaal' uitgeeft waarin u tal 
van verdiepende artikelen over de driegeleding kunt 
vinden.

2. steiner, r., 1986, pag. 4, 5-6 Wereldeconomie - 
Voordrachten & vragenbeantwoordingen, Rotterdam: 
Hesperia. 
Vertaald uit het Duits: Steiner, R., 1973, Nationalö-
konomischer Kurs & Nationalökonomisches Seminar, 
Dornach: Rudolf Steiner Nachlassverwaltung, GA 340 
en GA 341.

3. idem, pag. 2-7
4. steiner, r., 1988, pag. 113-115 De kernpunten van het 

sociale vraagstuk, Zeist: Vrij Geestesleven. 
Vertaald uit het Duits: Steiner, R., 1920, Die Kernpunkte 
der sozialen Frage in den Lebensnotwendigkeiten der Ge-
genwart und Zukunft, 2de druk, Dornach: Rudolf Steiner 
Verlag, GA 23 en zie noot 1. pag. 13.4

5. idem, pag. 113-115
6. zie noot 1, pag. 14, 3-4
7. zie noot 1. pag. 12, 1-2
8. zie noot 1. pag. 12, 3-5
9. Henny, a., 1986, Geld tussen zekerheid en risico - De rol 

van het goud in de geschiedenis, Zeist: Christofoor.
10. Mees, r., 1986, Een andere kijk op geld, Zeist: 

Christofoor. Rudolf Mees, geboren in den Haag in 
1931, studeerde economie in Rotterdam. Vanaf begin 
jaren '60 is hij werkzaam in het bank- en verzekerings-
wezen. Hij was betrokken bij de oprichting van bancai-
re instellingen die beogen vanuit het antroposofische 
gedachtengoed met geld om te gaan. Die instellingen 
zijn gevestigd in onder meer Nederland en Duitsland.

11. steiner, r., 1986, pag. 9, 8-9 Wereldeconomie - Voor-
drachten & vragenbeantwoordingen, Rotterdam: 
Hesperia. 
Vertaald uit het Duits: Steiner, R., 1973, Nationalö-
konomischer Kurs & Nationalökonomisches Seminar, 
Dornach: Rudolf Steiner Nachlassverwaltung, GA 340 
en GA 341.

12. idem, pag. 12, 6-9 en pag. V13, 1-2
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AfrikaMali, en de HerKolonisatie Van 
aFriKa

Hugo van der Zee

Meer dan een jaar geleden schreven onafhankelijke 
journalisten al dat Mali het volgende land zou zijn dat 
op de lijst zou komen van landen die ‘gered moeten 
worden’, en de volgende conflicthaard zou worden. En 
inderdaad, we lezen weer in de kranten dat we de situ-
atie in Mali niet langer kunnen ‘negeren’ en ‘ingrijpen 
nodig’ zal zijn. Het is dezelfde retoriek die we ken-
nen van Afghanistan en Irak. En als we een krant of 
nieuwsbericht van een paar honderd jaar geleden zou-
den bekijken, dan is het verhaal vrijwel identiek. Er zijn 
lokale opstanden in een ver land waar we economische 
of politieke belangen hebben. De opstandelingen, ge-
woonlijk rebellen die voor onafhankelijkheid vechten, 
worden afgeschilderd als wilden (of terroristen) en wij 
hebben de morele verplichting om orde op zake stel-
len. Het Westerse ‘moederland’ stuurt troepen die de 
lokale marionettenregering helpen de opstanden te 
onderdrukken. Waarna de grondstoffen weer naar het 
Westen kunnen stromen. 
Over de achtergronden wordt door de media niet ge-
rept. De gemiddelde Nederlander weet niet meer van 
Mali dan dat het in Afrika ligt. Daarom eerst een be-
knopt overzicht. 
Mali ligt in West Afrika en grenst aan een groot aan-
tal landen (maar niet aan zee). Het is grofweg verdeeld 
in het rijkere, meer ontwikkelde Zuiden en een groot 
woestijn gebied in het Noorden. Mali heeft een rijke 
culturele geschiedenis. Het was een groot keizerrijk en 
gedurende eeuwen het centrum van kennis en handel 
van West Afrika. De voornaamste karavaanroutes lie-
pen door Mali. Timboektoe, ook wel ‘de stad van ge-
leerden’ genoemd had bibliotheken en Universiteiten 
lang voor dat deze in Europa ontstonden. Tot in de 
zeventiende eeuw kende Timboektoe grote geleerden 
en filosofen.

In 1893 lijfden de Fransen Mali in als kolonie van Frans 
West Afrika waarna een tijd van onderdrukking volg-
de. Rond de jaren zestig van de vorige eeuw verklaarde 
Frankrijk een groot aantal landen van West Afrika 
onafhankelijk, waaronder Mali. Zoals gewoonlijk bij 
Afrikaanse landen die na kolonisatie onafhankelijk 
werden, bleef er een verregaande inmenging en invloed 
van het voormalige koloniserende land. Frankrijk speelt 
nog steeds een leidinggevende rol in West Afrika. Na 
de onafhankelijkheid van de Afrikaanse landen bleef 
de militaire infrastructuur, zoals de vliegvelden en de 

bases, grotendeels onder Franse controle. Een netwerk 
van 60000 Franse militairen, diplomaten, bankiers, be-
drijfsleiders en technici zijn in West Afrikaanse landen 
gestationeerd. Deze personen bepalen in grote mate de 
binnenlandse en buitenlandse politiek. Een dergelijke 
situatie kan alleen in stand worden gehouden met ster-
ke repressie. Gedurende de jaren zestig heeft Frankrijk 
dan ook vijftig keer militair ingegrepen in West Afrika. 

Hoe precair de buitenlandse invloed is, en hoe dit uit 
de hand kan lopen bleek in Algerije. In 1991 besloot de 
regering van Algerije vrije verkiezingen uit te schrijven. 
De Algerijnse Moslim partij, de FIS, won met over-
weldigende meerderheid in de eerste ronde. De (door 
Frankrijk gesteunde) militairen verklaarden de verkie-
zingen ongeldig, verboden de FIS en arresteerde alle 
leiders. Er volgde een zeer bloedige burgeroorlog. De 
nieuwe Algerijnse regering gebruikte doodseskaders 
die zich de ‘Éradicateurs’ noemden. Verkleed als rebel-
len pleegden die ongekende wreedheden. Hele dorpen 
werden op gruwelijke wijze uitgemoord. De oorlog 
ontaarde in een keten van wreedheden waarbij 250.000 
Algerijnen de dood vonden. De gijzeling, en de aansla-
gen die de afgelopen weken Algerije opschrikten zijn 
grotendeels een voortzetting van deze oorlog. 
Je zou je kunnen afvragen waarom Frankrijk zo veel 
belang hecht aan haar rol in West Afrika. De voor de 
hand liggende reden is dat de Franse industrie sterk 
afhankelijk is van de grondstoffen die daar worden 
gewonnen. Op het moment is Niger de voornaamste 
leverancier van uranium, een essentieel element voor 
het vervaardigen van kernwapens en voor kernenergie. 
Frankrijk is voor 80% voor haar energiegebruik afhan-
kelijk van nucleaire energie, en zal er uiteraard alles aan 
doen om de toevoer van deze stof veilig te stellen. Ook 
in Mali blijkt ook Uranium aanwezig te zijn, wat de 
interesse van Frankrijk kan verklaren. Eind 2012 ver-
klaarde president Hollande nog dat hij tegen militair 
ingrijpen in Mali was. Toen de rebellen in Mali ver-
klaarden de mijnindustrie te gaan nationaliseren veran-
derde Hollande abrupt van mening en stuurde aan op 
interventie. Zoals altijd bleek oorlogspraat goed te zijn 
voor de publieke opinie. De populariteit van Hollande, 
die door de bezuinigen behoorlijk afgekoeld was, steeg 
naar 80%.

Nadat Mali in 1958 de onafhankelijkheidstatus kreeg 
volgde er een tijd van burgeroorlogen en staatsgrepen. 
Uiteindelijk werd er een democratie uitgeroepen maar 
deze was corrupt en leidde niet tot enige verbetering 
voor de bevolking. Mali behoort nu tot één van de arm-
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ste landen ter wereld, maar is tevens rijk aan grondstof-
fen. Er is olie, goud en uranium en nog andere minera-
len maar deze zijn vrijwel onontgonnen. In 2012 werd 
de democratisch verkozen president van Mali, Amadou 
Toumani Touré, afgezet door kolonel Amadou Sano-
go. Zowel de VN, en afzonderlijke landen waaronder 
Frankrijk en de VS veroordeelden de coup. Dit was 
opmerkelijk want vrijwel de hele militaire staf, waar-
onder Sanogo zelf, kreeg jarenlang militaire training 
in de VS. Alles wijst er op dat de leiders van de coup 
sterk onder de invloed van Frankrijk en de VS staan. 
Zo treedt Mali toe tot het rijtje Afrikaanse dictatoriale 
regiems die afhankelijk zijn van financieel financiële en 
militaire steun van de NAVO landen, met name van 
de VS. Zoals we vaak kunnen zien bij staatsgrepen, bij-
voorbeeld in Honduras in 2009, werd de coup in Mali 
veroordeeld toen het wereldnieuws was. Maar al snel 
daarna werd het nieuwe regiem geaccepteerd door de 
internationale gemeenschap.

De nomadenstam de Toearegs, die in delen van de Sa-
hara en de Sahel leven, en waarvan een groot deel in 
Noord Mali leeft, hadden na jarenlange strijd en on-
derhandelingen enige autonomie, en zelfs zetels in de 
regering van Mali weten te bemachtigen. De Toearegs 
beseften dat onder het nieuwe militaire regering hun 
positie zou verslechteren. Een aantal Toearegs hadden 
in Libië aan de kant van Khadaffi gevochten en kwa-
men getraind en gewapend terug en besloten de strijd 
tegen het nieuwe regiem op te nemen. Enkele steden 
werden veroverd en de Toearegs riepen een onafhanke-
lijk staat van Azawad uit. Frankrijk besloot tot militair 
ingrijpen en drong aan bij de VN een resolutie aan te 
nemen die interventie toestond. In de media, en zelfs 
in de wiki pagina over Mali kunnen we lezen dat de 
Veiligheidsraad unaniem achter de Franse interventie 
staat. Dit is echter onjuist. De Veiligheidsraad stemde 
weliswaar voor een resolutie, maar bepaalde dat de in-
terventie uitgevoerd zou moeten worden door Afri-
kaanse legers, onder leiding van een Afrikaanse coali-
tie. Frankrijk besloot, tegen de resolutie in, de militaire 
interventie zelf uit te voeren, bijgestaan door andere 
Westerse landen. De huidige interventie is dus illegaal 
volgens de VN resolutie. Nu is het feit dat de VN een 
oorlog goedkeuren geen aanwijzing dat een interventie 
enige morele of rechtvaardige achtergrond zou hebben, 
zoals we hebben kunnen constateren in Afghanistan en 
Irak. Maar het is opvallend dat men niet eens de moeite 
neemt om goedkeuring van de VN te krijgen. 

Zoals gewoonlijk bij internationale conflicten, stond 

de Nederlandse regering te popelen om mee te doen. 
Al voor de Franse interventie werd het Nederlands pu-
bliek klaar gestoomd. De media spraken weer over een 
‘missie’ en ‘humanitaire hulp’, en wisten de Nederlandse 
deelname als iets vanzelfsprekends te brengen. Zo deed 
Timmermans van de PVDA vóór de Franse interventie 
de uitspraak dat de Fransen ‘nog niet hadden gevraagd 
om Nederlandse hulp’. Nu is het goed even stil te staan 
bij de absurditeit van deze uitspraak. Timmermans 
vroeg zich dus af waarom Frankrijk Nederland nog 
niet had gevraagd deel te nemen aan een illegale mi-
litaire interventie (bestaande o.a. uit het bombarderen 
van steden) in samenwerking met de leiders van een 
militaire coup (veroordeeld door de VN), in een land 
waar Nederland niets te zoeken heeft. 

Mensen die nog willen geloven dat de beslissing tot in-
terventie uit humanitaire overwegingen komt zouden 
er goed aan doen eens een geschiedenis boek over West 
Afrika te lezen, of op zijn minst een documentaire te 
bekijken. De werkelijke achtergronden van de conflic-
ten blijken in de meeste gevallen niet te herleiden tot 
etnische en religieuze verschillen. Het is de armoede, 
de uitbuiting, en de corruptie van de door het Westen 
gesteunde regeringen waardoor de mensen in opstand 
komen. Wanneer Mali geen grondstoffen had gehad, 
en geen strategisch belang zou hebben voor de westerse 
multinationals dan zou er geen interventie in Mali zijn 
geweest. Ook is het argument dat Mali een brandhaard 
van moslimterroristen zou kunnen worden ongegrond. 
Ten eerst is de aanleiding van het conflict in Mali niet 
een religieuze. En als men werkelijk bezorgd is dat 
er terroristenhaarden ontstaan dan zouden we de VS 
kunnen aandringen te stoppen met het bombarderen 
van burgerdoelen in landen als Pakistan, Somalië en 
Jemen. Iets wat ook zeker zou helpen is wanneer de VS 
en NAVO zouden stoppen met het steunen van Mos-
lim extremisten in Syrië. De media brengen het con-
flict in Syrië alsof er een waaier is van oppositiegroepen 
die om de macht strijden. En daar zitten dan onver-
mijdelijk enkele fundamentalistische Moslimgroepen 
bij. Dit beeld is onjuist. De oppositie in Syrië bestaat 
voor het grootste deel uit Moslim fundamentalisten 
die voor een Islamitische staat strijden gebaseerd op de 
religieuze Sharia wet. (De huidige regering van Assad 
is weliswaar een repressief regiem, maar ook één van de 
weinige seculiere staten in het Midden Oosten, waar 
vrouwen nog rechten hebben en waar geloofsvrijheid 
is). De Moslimrebellen die strijden in Syrië komen uit 
landen als Qatar en Saoedi Arabië, zelf dictatoriale re-
giems en trouwe bondgenoten van de VS en de NAVO. 
Net zoals de Taliban in Afghanistan hun macht nooit 
zonder steun hadden kunnen opbouwen, zijn de in 
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volledig afhankelijk van de VS, Saoedi Arabië, en in 
dit geval ook de NAVO. Het is de bekende verdeel en 
heers strategie die al eeuwen wordt toegepast.

Dit artikel is geen poging om geweld goed te praten, 
van welke zijde dan ook. Zo zouden de media ook niet 
de onderdrukking en plundering moeten proberen te 
rechtvaardigen. Waar het om gaat zijn de feiten. Zo 
is het eenvoudig een feit dat, wanneer men mensen 
hun land en hun rechten met geweld afneemt, de kans 
groot is dat zij dit met geweld terug zullen proberen te 
nemen. In Mali, een land waar 80% van de bevolking 
Moslim is, zal een groot deel van het verzet uit Mos-
lims bestaan. Dit maakt hen niet direct tot fundamen-
talistische moslimterroristen. 
Verder is er het excuus dat alle diplomatieke middelen 
zijn uitgeput en dat je met terroristen sowieso geen di-
plomatie kan toepassen. Wat je echter niet via de media 
verneemt is dat de Toearegs al decennia lang via diplo-
matieke wegen hebben getracht een eigen staat te krij-
gen. De verzoeken van de Toearegs om een eigen staat 
werden keer op keer resoluut verworpen. Historisch 
gezien is de eis voor een onafhankelijk staat niet onre-
delijk, en zelfs logisch. Het Noorden van Mali, waar de 
Toearegs leven, hoorde oorspronkelijk niet bij het Mali 
rijk. Zoals bij veel landen in Afrika en het Midden-
Oosten zijn de lange rechte grenzen het resultaat van 
onderhandelingen tussen Westerse mogendheden. Bij 
deze verdeling ging het om Westerse belangen; cultu-
rele en natuurlijke grenzen werden niet in acht geno-
men. Veel van de huidige conflicten in Afrika en het 
Midden Oosten zijn terug te leiden naar deze landver-
delingen. Sinds het gebied waar de Toearegs leven zon-
der enige raadpleging bij drie landen werd ingedeeld, 
vechten zij voor hun onafhankelijkheid. En dit zullen 
zij naar waarschijnlijkheid altijd blijven doen. 

Alleen wanneer men deze achtergronden in ogen-
schouw neemt zal er kans op vrede zijn. 
Dit is dan ook de roep van vele Afrikaanse organisa-
ties en bewegingen. Organisaties als het Economische 
Gemeenschap van West-Afrikaanse Staten (ECO-
WAS) en de Afrikaanse Unie (AU) roepen om een di-
plomatieke oplossing. Deze organisaties sloten militair 
ingrijpen niet uit maar drongen er vooral op aan dat 
er gekeken moest worden naar de achtergronden en 
oorzaken. De Afrikaanse landen stelden unaniem dat 
een militaire interventie geen volledige oplossing kan 
zijn en mogelijk meer geweld zal ontketenen. Zoals dat 
in vele andere Afrikaanse landen is gebeurd. De Afri-
kaanse gemeenschap stelde ook dat er bovenal sprake 
is van een humanitaire crisis en verweet dat hier bin-

nen de Westerse strategie geen aandacht voor is. Er is 
bijvoorbeeld geen plan voor de 250000 daklozen die 
hun huizen zijn ontvlucht. Er is ook geen lange termijn 
planning om conflicten te voorkomen. Het tegendeel 
lijkt te gebeuren. Vanuit andere Afrikaanse landen ko-
men strijders die er klaar voor zijn om de wapens tegen 
de onderdrukkers op te nemen. De multinationals ver-
schuilen zich achter hun claims en bezittingen, verze-
keren zich van bescherming van internationale troepen 
en de steun van lokale corrupte autoriteiten. Afrikaanse 
diplomaten waarschuwen dat de Westerse strategie van 
Mali een langdurige conflicthaard zal maken. Een con-
flict waar de burgers weer de dupe van zullen zijn. 

De situatie in Mali is typerend voor veel Afrikaanse 
landen. Investeerders en multinationals kopen land 
op. Het land wordt in de meeste gevallen, door de z.g. 
landgrabs, gekocht van de regering. De bewoners van 
het land, over het algemeen boeren, die vaak geen of-
ficiële eigendomspapieren hebben staan volledig bui-
ten spel. Sinds de wereldvoedselcrisis in 2008 is er een 
sterke groei van grootschalige landbouw projecten in 
Afrika. Deze projecten worden gestart in vruchtbare 
regio's, vaak in de buurt van rivieren, waar men wa-
ter uit onttrekt voor de irrigatie. Dorpen en bossen in 
deze regio’s moeten het vaak ontgelden. De gewassen 
zijn bestemd voor de export en zijn veel te duur voor 
de lokale bevolking. Daar komt nog bij dat het mono-
culturen zijn zoals suikerriet en soja. De biodiversiteit 
verdwijnt, de grond verarmt en vervuilt. Het is een sys-
teem van uitbuiting dat wordt verkocht als ‘ontwikke-
ling’, met mooie brochures en beloftes. Het zou de weg 
zijn naar een moderne maatschappij, met wegen, win-
kels en ziekenhuizen. Uiteraard komt het hier niet van. 
De lokale cultuur en infrastructuren moeten plaatsma-
ken voor een infrastructuur die zo snel en zo veel mo-
gelijk opbrengst uit het land kan halen. Een cultuur van 
afhankelijkheid wordt gecreëerd. De boeren, die niet 
meer de eigenaar van hun land zijn, verliezen de kennis 
en zijn niet meer zelfstandig.

Dan is er natuurlijk de mijnindustrie. In een documen-
taire van de BBC met de titel ‘Het stelen van Afrika’ is 
te zien hoe multinationals miljarden dollars verdienen 
met het mijnen van grondstoffen en vrijwel geen be-
lasting betalen. Het overgrote deel van de Afrikaanse 
bevolking heeft geen deel aan de winsten, en wordt 
gedupeerd door de schade aan de natuur. Vaak betaalt 
men ook nog met eigen gezondheid. Het zijn niet al-
leen de multinationals, maar ook instituten als de IMF 
en Wereldbank en de diplomatieke druk van de Wes-



36
V

o
o

rjaar 
2013

jaarg
an

g
       5

Afrika
Dagmar

terse landen die de structuur van uitbuiting vormen 
waar zoveel Afrikaanse landen onder gebukt gaan. Er is 
in Afrika een groeiend besef van dit onrecht. De inter-
nationale gemeenschap vreest dat de opstanden zoals 
in Mali en Algerije over zullen slaan naar andere lan-
den. Dit verklaart de toenemende militaire aanwezig-
heid van de Westerse landen in Afrika. Onder Obama 
werd het budget van het AFRICOM programma 
verviervoudigd. Dit is een zeer omvangrijk militair pro-
gramma met als doel de Afrikaanse staten ‘bij te staan 
om de veiligheid te kunnen garanderen’. Het AFRI-
COM programma, operationeel in vrijwel alle landen 
van het Afrikaanse continent, dient zonder twijfel als 
uitvoerende militaire arm voor de Westerse belangen. 
Veel NAVO landen, waaronder Nederland, nemen ac-
tief deel in AFRICOM. In plaats van deel te nemen 
aan dergelijk projecten zou de politiek zich eerst eens 
kunnen afvragen wat de Westerse landen überhaupt in 
Afrika te zoeken hebben. De geschiedenis van Afrika 
toont duidelijk aan dat de Westerse bemoeienissen 
Afrika’s grootste probleem zijn geweest, en dat dit nog 
steeds zo is. Het besef dat wìj het probleem zijn zou 
daarom een stap kunnen zijn naar de oplossing.

Bronnen

French Intervention in Mali Violates UN Resolution; Root of 
Crisis Marginalization of the North
http://therealnews.com/t2/index.php?option=com_content&t
ask=view&id=31&Itemid=74&jumival=9523#.URqDKSHA-0y

Behind Mali’s conflict: myths, realities & unknowns
http://bridgesfrombamako.com/2013/01/16/behind-mali-
conflict/

'World Police' Intervention in Mali is Part of US AFRICOM 
Operations
http://www.youtube.com/watch?feature=player_
embedded&v=rhtoLc6hnT4#!

Land Rush - Why Poverty?
http://www.youtube.com/watch?feature=player_
embedded&v=O_pKnP-2mOQ#!

Security council authorizes deployment of african-led 
international support mission in mali for initial year-long 
period
http://www.un.org/News/Press/docs/2012/sc10870.doc.htm

Pentagon’s hand behind French intervention in Mali
http://rt.com/news/mali-intervention-pentagon-conflict-303/

Mali and AFRICOM’s Africa Agenda
http://beforeitsnews.com/politics/2013/02/mali-and-africoms-
africa-agenda-target-china-by-f-william-engdahl-2489284.
html

Kees Kromme

Hieronder volgt een passage met goedkeuring van de 
uitgever Kamerling1) overgenomen uit het boek: Sig-
wart, bericht uit het leven na de dood.

Het was als aanhang bedoeld van het artikel: de Ma-
ya's en het jaartal 2012 deel 2.2) Maar door plaatsge-
brek niet in het winternummer 2012 geplaatst.

Sigwart was een jonge kunstenaar die leefde in 
Steiners tijd. Hij was op geestelijk gebied innig ver-
bonden aan een groep vrienden.. Hij stierf tijdens de 
eerste wereldoorlog. Maar na zijn dood bleek het mo-
gelijk te zijn het geestelijke contact met de kring (zijn 
vrienden en verwanten) intact te houden. Hij begon 
vanuit de geestelijke wereld mededelingen te geven. 
Steiner heeft nog bevestigd (in de periode 1915-
1925) dat deze doorgevingen authentiek waren.3) In 
de kring bevond zich ook Dagmar. Deze overleed la-
ter, maar was ook nog in staat om mededelingen van-
uit de geestelijke wereld aan de overgebleven kring 
over te brengen. Een restrictie t.o.v. de inhoud is dan 
ook dat Rudolf Steiner (na 1925) niet meer kon be-
vestigen of dit authentieke mededelingen van gene 
zijde waren. Sommige passages lijken namelijk ook 
enigszins gekleurd te zijn door Duits-nationalisme. 
(1944) Niettegenstaande is de kern van de medede-
lingen toch in overeenstemming met enkele gebeur-
tenissen zoals dezer zich bovenzinnelijk hebben kun-
nen voordoen. In het voorwoord van het genoemde 
boek wordt dit ook duidelijk door de uitgever zo uit-
gesproken.

Mededeling van dagmar 27-11-1944
Vandaag was er een heilig en aangrijpend feest. De 
soldaten van alle naties beleefden een wijding. In on-
afzienbare rijen kwamen ze, een stoet die geen begin 
en einde had, het was geweldig. Ze hadden allen de 
ogen gesloten als blinden en ze waren geheel naar 
binnen gekeerd. Ik zag hen voorbijtrekken, zonder 
geluid en toch hoorde ik de melodie der zielen van 
iedereen afzonderlijk, een melodie in oneindig innige 
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Dagmaren aangrijpende klanken. Zij allen wisten dat zij een 
belangrijk moment tegemoet gingen en daarom wa-
ren zij min of meer afgestemd op de melodie van de 
'verwachting'. De woorden ontbreken me om goed 
uit te drukken wat wij beleefden. Het was zo aangrij-
pend dat een mens in fysieke omhulling erdoor uit dit 
dichte kleed geslingerd zou zijn. Wij echter kunnen 
dankzij onze grotere fijngevoeligheid zulke schokken 
verdragen. De duizenden schreden zonder geluid te 
maken op een doel af dat zij alleen maar voelden, dat 
zij ook met hun geestelijke ogen niet konden zien. 
Het was als een magneet die hen aantrok om dat ene 
doel na te streven. Daarna was er stilte, de duizenden 
hadden hun doel bereikt! Geleidelijk zag ik hoe hun 
geestelijke lichamen van boven af werden doorlicht. 
Zij werden als lichten waarvan het bovenste deel be-
gon te stralen. Het werd steeds lichter en lichter, tot 
een vlam op elk hoofd zichtbaar werd. Sommigen 
straalden verblindend helder, anderen minder, maar 
allen hadden een licht dat uit hun hoofd ontvlamde. 
Het werd zo helder dat deze lichtkracht een uitwer-
king moest vinden. Wij allen die deze grote gebeur-
tenis mochten bijwonen, wachtten in de grootste 
spanning op wat er nu zou gebeuren. Toen voelden 
wij hoe zich een woord van scheppende oerkracht 
begon te vormen. Het groeide en groeide, het door-
drong elk deel van ons, tot wij voelden hoe wijzelf uit 
dit scheppende Woord ontstonden. Het was alsof elk 
van ons nogmaals geschapen werd, zo geweldig door-
drong ons de macht van dit aanzwellende Woord. Al-
len zonken op de knieën en elke ziel van deze duizen-
den begon te klinken. Er was licht, woord en melodie. 
Het is niet mogelijk om alleen al bij benadering uit 
te drukken wat wij beleefden toen 'het Woord', dat 
eerst als scheppende kracht ieder deel van ons wezen 
doordrong, zich nu verstaanbaar maakte en wij zijn 
inhoud waarnamen en konden begrijpen. De vlam-
men lichtten boven de geknielde en ter aarde gebo-
gen soldaten. Het scheppende woord bruiste als een 
leven schenkende orkaan door hun rijen. Dit was het 
beleven van de meest geweldige gebeurtenis die ik 
tot nu toe mocht voelen en aanschouwen. Hoe moet 
ik wat in ons gebeurd is, schilderen? Onze Christus 
schonk zichzelf aan iedereen in een grote communie. 
Toen werden zij allen ziende. Hun geestesogen gin-
gen open en schouwden de Christus! En zij leerden 
hem kennen die zich aan hen had gegeven. Dat ont-
ketende een spontane golf van liefde, van diepe eer-
bied, van onzegbare dankbaarheid en deze golf rolde 
als de branding van een springvloed naar jullie aarde 
en doorbrak de donkere laag waarmee de aarde mo-
menteel is gepantserd. Er ontstonden grote scheuren. 
Het licht stroomde er doorheen naar jullie toe! Het 

zou jullie verblind hebben, wanneer niet de dichtheid 
van jullie lichaam daar een bescherming zou vormen. 
De donkere laag is gebarsten. Uit alle kelen weer-
klonk een machtig halleluja en deze lofzang drong 
ook tot de aarde door. Deze miljoenen soldaten heb-
ben nu Christus ervaren. Zij mochten hem bewust in 
zich opnemen en dat is zo'n geweldige gebeurtenis, 
dat het in veel van hun incarnaties zal doorwerken. 
Zij zijn christen geworden, strijders van het licht, 
want Christus heeft hen overtuigd en, edel of niet, 
de alles vergevende liefde van de Christus heeft hen 
gereinigd. Nu hebben ook wij het grote mysterie van 
deze oorlog begrepen:
De strijders op de slagvelden werden gewijd tot strij-
ders voor Christus. (27 november 1944)

Mededeling van dagmar 13-12-1944
De vraag die ik in jullie zag opkomen toen jullie de 
grote mededeling lazen, wil ik vandaag beantwoor-
den want ik heb de gebeurtenissen nog beter kunnen 
doorschouwen. De soldaten die hun opdrachten op 
aarde nog moeten vervullen en nog niet in het grote 
leger, van de strijders voor de geest mochten opstij-
gen, werden in twee grote groepen ingedeeld. De eer-
ste heeft het grote gebeuren nu al meebeleefd, wan-
neer die daar rijp en open voor was. De andere groep 
vormt de tegenpool. Zij blijft als sintels achter. Het 
grote vuur kon hen niet oplossen. Maar de genade 
die ook de onrijpen, laten we rustig zeggen onwaardi-
gen, ten deel viel, beleven zij niet, hoewel zij door hun 
heldendood een geweldige voorsprong hebben, hoe 
primitief en onrein zij ook mogen zijn. Voor hen die 
nu nog voor het vaderland vallen en naar de geeste-
lijke wereld overgaan, vindt de geweldige gebeurtenis 
van het avondmaal en het Pinksterfeest voortdurend 
plaats. Zij allen worden erbij betrokken en aanschou-
wen de Christus. Sinds het begin van deze gewel-
dige viering wordt zij voortdurend voltrokken. Wat 
dat betekent, kan ik moeilijk uitleggen: Onze hele 
hemelruimte wordt gereinigd door deze niet ophou-
dende stromen van vervulling. Zij zijn als een bad 
waaruit ook wij - je zou kunnen zeggen - verjongd 
te voorschijn komen. Het is alsof alles opnieuw ge-
schapen is. Het Woord van de schepper zwelt zonder 
onderbreking verder aan en klinkt van de ene laag 
door naar de andere. Het maakt alles helder en zui-
ver. Dit is een wisselwerking die onuitsprekelijk ge-
lukkig maakt. Want het Woord van de schepper kon 
pas klinken door de offers en het inzicht van deze 
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Dagmar
duizenden die deelnamen aan de voltrekking van de 
openbaring. Zij echter hebben op hun beurt de weg-
schenkende offerliefde van onze Christus nodig om 
schouwende en kennende zielenogen te krijgen. Het 
op elkaar inwerken van Verlosser en verlosten is een 
bron waaruit de genadestromen zonder onderbreking 
vloeien. Veel aardse strijders hebben een volkomen 
concreet en zichtbaar vermoeden van de gebeurte-
nissen in de bovenwerelden. Sommigen primitief, 
anderen duidelijker, maar de stroom die het Woord 
van de schepper draagt, wordt steeds groter en zijn 
macht steeds geweldiger zodat binnenkort weinigen 
zich voor deze invloed kunnen afsluiten. Zo gaat de 
reiniging der sferen van laag tot laag verder. Vanaf 
de hoogste vlakten komt het als een sterrenregen op 
de aarde, doordringt deze. De oude aarde gaat lang-
zaam als een kelk open; de dauw van de sterren valt 
daarin. Elk levend wezen drinkt dorstig deze gouden 
regen en wordt ermee vervuld. Ook in de rijken van 
de natuurwezens is alles ongelooflijk tot leven geko-
men. Zij werken in hun rijk mee aan de vernieuwing 
van de wereld. Denk allen aan dit gebeuren, vooral 
gedurende de “heilige nachten”. Lees de woorden 
die de ziener Johannes schreef "In het oerbegin was 
het Woordwezen en het Woordwezen was bij God 
en goddelijk was het Woordwezen' dit was in het 
oerbegin bij God." En dit Woord van de schepper 
daalt nu trede voor trede af naar alle mensenzielen 
die van goede wil zijn. Christus neemt opnieuw bezit 
van de aardse schepping. Hij kan dit omdat (anders 
dan destijds) duizenden hem helpen, de duizenden 
die hem hun hele wezen schonken opdat zich een 
nieuwe wereld vormt. Eertijds nam Christus het leed 
van de mensheid op zich. Vandaag moet het leed de 
weg voor Christus banen. En boven dit alles straalt 
net als toen de ster van Bethlehem: Vrede op aarde! 
(13 december 1944)

Mededeling van de gemeenschap van 
jullie vrienden in de hemel 25-12-1944.
Wij willen, geliefden, vandaag getuigen van de licht-
boodschap, omdat jullie moeten weten dat onze 
Heiland door al het lijden van de broeders en zus-
ters op aarde de kracht heeft gekregen die hij moet 
krijgen om zich geestelijk te belichamen. Slechts 
door dit donker van de nacht waaruit de smartkreten 
van miljoenen mensen doordringen, kan hij de fijne 
substantie nemen die hij voor zijn offergang nodig 
heeft; ja, het is de tweede offergang en toch anders. 
De zichtbare wonderen van toen, en alles wat hij als 

opgroeiende zoon van God deed en liet gebeuren, dat 
gebeurt nu niet. Nu gebeurt alles innerlijk. Geen ui-
terlijke wondertekenen zal hij volbrengen. Maar des 
te sterker werkt hij, aangezien alles wat met het li-
chamelijke Ik gebeurde dit keer wegvalt en de hulp 
geheel op het innerlijke is gericht. De wending beeft 
zich voltrokken, de grote wending van het menselijke 
inzicht. Het Duitse gebied staat in het middelpunt, 
vandaar uit stralen deze lichtkegels tot aan de gren-
zen van de aardbol en bovendien naar de kosmos van 
onze sferen. Nog worstelen haat en verbittering, tri-
omf van satanische krachten, met de banen van licht 
die van leed doortrokken zijn. Zij kunnen echter niet 
meer veranderen omdat zij werden opgenomen in de 
licht- en krachtbron waarnaar Christus hevig ver-
langde en die hij nodig heeft voor zijn belichaming 
in de etherische wereld. Er komt nog geen einde aan 
maar steeds vloeit het leed, het in geloof en hunkering 
veranderde leed naar hem toe. Daarom kost het niet 
veel tijd meer tot onze Heiland de maat van voltooi-
ing van zijn zelfgewilde opdracht geheel heeft gevuld. 
Verschrikking op verschrikking vervult de aarde maar 
van uur tot uur wordt het nu lichter. Het gebed door-
dringt in lichtkegels de zware, duistere massa's der 
verschrikking!
Leven betekent geloven, Geloven is hoop,
Hoop is kracht,
Kracht is liefde
En liefde is onze Heiland/ Amen.
(25 december 1944)

1) uitgeverij Kamerling

- uit een mail : 
Maurits, ik wilde je wat vragen. 
In het kader van de artikelen die ik bezig ben voor 
-Apokalys Nu- te schrijven, had ik ook het idee iets te 
noemen uit het boek Sigwart en wel met name over de 
mededelingen van Dagmar in 1944,het gaat me dan 
met name om de daar beschreven Christuservaringen 
(blz.146-147-t/m151). Als ik daarvoor Nederlandstalige 
citaten zou willen gebruiken dan zou ik je willen vragen 
of je daarmee instemt, daar deze vertalingen van 
Kamerling zijn. 
Groetjes, Kees 
 

Ja Kees, je mag de citaten gebruiken, mits je vermeldt 
waar ze uit komen, met een adres van de website. 
http://www.kamerling.eu en http://www.kamerling.eu 
Ik ben benieuwd! 
Maurits

2) Apokalyps Nu!, december 2012.

3) Het verdiend de aandacht om naast het voorwoord en de 
inleiding ook de verschillende nawoorden te lezen in het 
boek: Sigwart - bericht uit het leven na de dood.
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Wereldordede HerKoMst Van de nieuWe We-
reld orde: Het idee acHter de 
anGlo-aMeriKaanse HeerscHap-
piJ (deel 1)

terry Boardman

(voordracht gehouden op 13 en 14 november 2008 (!) te 
pforzheim voor de Vrije antroposofische Vereniging)

Inleiding

In mijn voordracht van vandaag zou ik drie vragen 
willen behandelen: in eerste instantie zou ik een 
aantal historische fenomenen willen belichten uit 
de tijd van vóór de 20e eeuw, in samenhang met 
de vraag waarom de Verenigde Staten (VS) ge-
sticht is en waarom zij uit Groot-Brittannië (GB) 
voortgekomen is. Daarna zou ik me willen richten 
op de ogenschijnlijke verandering in de verhou-
dingen tussen de VS en GB en laten zien hoe de 
rol van GB, van imperialistische mentor van de 
VS, veranderd is in die van een imperialistische 
huurling (soldaat) en hoe de rollen langzamer-
hand omgedraaid zijn en de vroegere koloniale 
macht tot knecht werd van zijn vroegere kolonie. 
Tenslotte zou ik me willen richten op de toekomst 
en vanuit geesteswetenschappelijk standpunt be-
palen in welke richting GB en de VS zich bewe-
gen. 

Waar vele Amerikanen vast van overtuigd zijn en 
ons al tientallen jaren onophoudelijk wordt wijs-
gemaakt, is dat de Verenigde Staten werd gesticht 
om een lichtend voorbeeld te zijn; een bijzondere 
creatie die met haar model voor democratie en 
vrijheid een voorbeeld zou zijn voor de overige 
naties, een lichtbaken van hoop en vrijheid voor 
al die lijdende volkeren in Europa, Afrika en Azië, 
zo symbolisch uitgebeeld in het Vrijheidsbeeld. 
De Amerikaanse bevolking was hier al van over-

tuigd, ver voordat zij in 1917 betrokken raakte bij 
de Eerste Wereldoorlog. Zo schreef bijvoorbeeld 
George Washington zelf1):
“Geen enkel volk heeft meer redenen om de onzicht-
bare hand, die het lot van de mensheid bestiert, te er-
kennen en te vereren dan het volk van de Verenigde 
Staten. Elke stap in de richting van een onafhanke-
lijke natie schijnt als door de voorzienigheid bepaald.”

Na de beide wereldoorlogen, rond 1950, werd 
het duidelijk dat de Verenigde Staten, Europa uit 
haar cultureel dominante positie had verdrongen 
en dat iedere concurrentie op dit gebied, in het 
bijzonder vanuit Midden Europa, door haar werd 
onderdrukt – niet in de laatste plaats door cen-
trale figuren uit de Europese cultuur naar zich toe 
te trekken, in het bijzonder die uit het Midden-
Europese Jodendom; ze hadden zich deze mensen 
toegeëigend. Rond 1950 heeft de VS haar stempel 
op de 20e eeuw gedrukt en was zij tot de dominan-
te factor geworden, zowel op cultureel, militair als 
ook op economisch gebied. Zelfs vandaag de dag 
laten de gevestigde media geen ogenblik onbenut 
om de Britse bevolking eraan te herinneren dat de 
VS iets bijzonders herbergt, een bron, waaruit alle 
toekomstgerichte impulsen ontspruiten.
Ik mag u eraan herinneren dat mijn voordracht 
van afgelopen jaar getiteld was: 'Van het Britse 
Rijk naar het Amerikaanse Rijk'. Welnu, afge-
lopen september begon de BBC een 90-delige 
uitzending op de radio getiteld: 'Amerika – We-
reldrijk van de Vrijheid'. Als reden voor deze serie 
uitzendingen werden de Amerikaanse presidents-
verkiezingen opgegeven die in de aankondiging 
van de serie als Shakespeareaans dramatisch werd 
beschreven. Maar in werkelijkheid zendt de BBC, 
naast de vele programma's over Amerika, iedere 
5-7 jaar zo'n grote serie uit en geeft ze de Britse 
bevolking zogezegd een 'oppepper' en houdt met 
dergelijke 'injecties' de propagandamachine op 
volle sterkte. Hier in Duitsland verscheen in juli 
van dit jaar een menigte van 200.000 mensen in 
Berlijn om te luisteren naar een toespraak van een 
presidentskandidaat. Het ging hier niet om Duit-
se, maar om Amerikaanse verkiezingen waarbij 
ook hier sprake was van een effectieve 'farmaceu-
tische' campagne aangezien zo vele Duitsers zo 
gewoontegetrouw in de richting van Amerika kij-
ken om inspiratie op te doen. (noot Apo Nu!: het 
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ging hier om de toespraak van Barack Obama in 
2008 in Berlijn)

De laatste jaren echter, is er een nieuw aspect van 
het 'Amerikaans exceptionalisme' op de voor-
grond getreden. Sinds de opkomst van het inter-
net, zijn steeds meer Amerikanen de oorsprong 
van hun land gaan onderzoeken. En velen die 
meer conservatief en religieus gezind zijn, d.w.z. 
zij die niet ten koste van alles hun vaderland on-
dersteunen (ook al is daar geen reden toe), zijn er-
van overtuigd dat hun land gesticht zou zijn door 
Vrijmetselaars, Illuminatie of zelfs Satanisten als 
onderdeel van een apocalyptisch plan voor de we-
reldheerschappij door de Antichrist. Enkele van 
hen doen ons denken aan mensen die behoren tot 
orthodox Joodse sekten zoals 'Neturei Karta', die 
geloven dat de oprichting van de staat Israël een 
daad tegen de wil van God is.
In dezelfde lijn is bijvoorbeeld de dvd met de on-
schuldige titel: 'geheime mysteries rond de ge-
boorte van Amerika' (Secret Mysteries of Ame-
rica's Beginnings), die was geproduceerd door 
christelijke fundamentalisten. Het volgt het dia-
bolische spoor terug naar Francis Bacon en John 
Dee die, zo wordt beweerd, 'Rozenkruisers' zou-
den zijn – wat voor fundamentalisten gelijk staat 
aan 'occultisme' - en dus gelijkgesteld wordt aan 
beoefenaars van 'zwarte magie'. Er wordt gesteld 
dat de 'Founding Fathers' van 1776 (de opstel-
lers van de eerste Amerikaanse grondwet) werden 
geïnspireerd door Bacon's, naar men zegt, Ro-
zenkruisersplan voor de creatie van een 'Nieuwe 
Atlantis', waarin een doel voor een Nieuwe We-
reldorde zou worden nagestreefd – een dictatuur 
onder leiding van Satan zelf – aangestuurd vanuit 
Amerika.
Anderen nemen wederom een ander standpunt 
in nadat ze bekend werden met de werken van 
een invloedrijke auteur als Manley P. Hall (1901-
1990), een vrijmetselaar van de 33e graad van de 
Schotse Ritus, die in zijn boek 'De Geheime Le-
ringen van Alle Tijden' (The Secret Teachings of 
All Ages), gepubliceerd in 1928 toen hij pas 27 
jaar was, beweerde dat de 'Founding Fathers' wer-
kelijk Rozenkruisers waren en dat Amerika was 
gesticht met het doel een inspiratiebron voor de 
wereld te worden, een 'Nieuw Filadelfia'. Dit idee 
werd zelfs overgenomen en verdiept door mensen 
als Alice Bailey, Elizabeth Clare Prophet en ande-

re Amerikaanse New Age-leraren. Wat de meeste 
van deze New Age-leraren en Vrijmetselaars ge-
meen hebben is dat ze in Jezus Christus niet meer 
zagen dan een grote mensheid-leraar.
Nu heeft Rudolf Steiner naar mijn weten nooit 
gezegd of ook maar enigszins aangeduid, dat de 
Verenigde Staten van Amerika door Rozenkrui-
sers is gesticht. Desondanks wordt in diverse 
kringen en vanuit verschillende landen deze be-
wering verspreid, zelfs tot in het centrum van 
de internationale Antroposofische Vereniging in 
Dornach. Virginia Sease bijvoorbeeld, bestuurslid 
van de internationale Antroposofische Vereniging 
en zelf Amerikaanse, heeft letterlijk beweerd dat 
de constitutionele gebeurtenissen van 1776 door 
Rozenkruiser-immigranten - die zich in Penn-
sylvania hadden gevestigd - werden beïnvloed. 
Als voorbeeld verwees zij naar het zogenaamde 
'Ephrata Klooster, gesticht in 1732 door Johann 
Conrad Beissel.
Ik heb nu niet de tijd om hierop dieper in te gaan 
maar indien u de moeite neemt om het vraagstuk 
van het zogeheten 'Ephrata klooster' te onder-
zoeken, dan zult u tot de conclusie komen dat er 
geen substantiële grondslag is voor de beweringen 
van mevrouw Sease en dat er geen bewijzen zijn 
dat deze groep invloed zou hebben gehad op de 
'Founding Fathers' in de zeventiger jaren van de 
18e eeuw. Van oorsprong was de groep afgesplitst 
van de piëtistisch Duits-Babtistische broeder-
schap van Alexander Mack, maar ze nam snel in 
omvang af na de dood van Beissel in 1768. Het is 
waar dat zijn opvolger, Peter Miller, de onafhan-
kelijkheidsverklaring op verzoek van het Congres 
in zeven talen had vertaald, maar de overgebleven 
leden reformeerden zichzelf in de Duitse kerk van 
de zevende dag Baptisten.
Samen met de pas gestorven Manfred Schmidt-
Brabant (1926-2001), heeft Virginia Sease het 
boek: 'Christelijke Mysteriewegen, van Compos-
tela tot de Nieuwe Wereld' (Paths of the Christian 
Mysteries from Compostela to the New World) 
uitgegeven met daarin een hoofdstuk over Ro-
zenkruiser-impulsen in Amerika en de gevolgen 
voor Europa. Vele Engels-sprekende personen, 
inclusief antroposofen, leven in de illusie dat his-
torische grootheden tegelijkertijd ook spiritueel 
belangrijke mensen waren. Niemand kan ontken-
nen dat Benjamin Franklin een belangrijke man 
was in de vroege geschiedenis van Amerika, maar 
het feit dat hij op cultureel gebied een centrale rol 
vervulde en tevens een zeer actieve Vrijmetselaar 



41
V

o
o

rjaar 
2013

jaarg
an

g
      5

Wereldordewas, betekent nog niet dat hij een groot Rozen-
kruiser of een Christelijk Ingewijde was.
Manfred Schmidt-Brabant schreef in de 'Chris-
telijke Mysteriewegen' dat de financiering van de 
Gotische kathedralen in de 12e en 13e eeuw in 
Europa afkomstig was van de tempelieren die het 
zilver uit Amerika haalden. (pag.151) Maar welke 
bewijzen worden voor deze bewering gegeven die, 
als het waar zou zijn, revolutionaire gevolgen zou 
hebben? Niets meer dan een kleine voetnoot met 
verwijzing naar een publicatie van een Duitse au-
teur, bestempeld als historicus die een boek met 
de naam: 'Alchemie' geschreven heeft.

Als we Amerika niet als een groots Rozenkruiser-
experiment kunnen beschouwen, waarom was het 
dan wel gesticht? Dat is een cruciaal vraagstuk 
voor de huidige geesteswetenschap.
De VS was s' werelds eerste, op grote schaal toe-
gepaste abstract ideologische staat. We weten in-
middels, in het bijzonder door de publicatie van 
David Ovason (alias Fred Gettings): 'The Secret 
Zodiacs of Washington D.C., dat de Vrijmetse-
laars die Washington DC stichtten en ontwier-
pen, hun nieuwe staat bouwden op basis van de 
Vrijmetselarij en die een hiërarchisch geordende 
republiek moest worden maar zeker geen demo-
cratische. Het moest een staat worden die werd 
geleid door 'heren', bij voorkeur afkomstig uit de 
Vrijmetselarij en wiens ideologie op geen enkele 
wijze Christelijk was, maar een door oude, reli-
gieus-Egyptische voorstellingen doordrongen en 
gevormd Deïsme. 
We weten van Rudolf Steiner dat de 7 Na-At-
lantische cultuurperioden ( 7227 v. Chr. - 7893 
na Chr.) zich spiegelen om de as van de 4e Na-
Atlantische periode (747 v. Chr.- 1413 na Chr.) 
en dat we dienovereenkomstig in onze huidige 5e 
Na-Atlantische periode (1413-3573) een soort 
van hergeboorte zien van de geest van de 3e Na-
Atlantische periode, die van de Egyptisch-Chal-
deeuwse of Babylonische (2907 v. Chr.- 747 na 
Chr.).
De machtige gebouwen en monumenten alsook 
het bestuursapparaat van de VS die met Grieks 
en Romeinse vormelementen omkleed zijn, getui-
gen van een zekere 'recidive', net als de kolossale 
en monolithisch modernistische wolkenkrabbers 
die zo symbolisch zijn voor het huidige Amerika. 
Hoewel het keizerlijke Rome de drager was van 
de nieuwe juridische geest en burgerlijke iden-
titeit van de 4e Na-Atlantische cultuur periode, 

gaf het zich in toenemende mate aan de geest van 
het oude Egypte over. David Ovason laat zien dat 
Washington DC daadwerkelijk op een stukje land 
met de naam 'Rome' was gesticht, waarvan de ei-
genaar de naam 'Paus' droeg en aan een beek was 
gelegen met de bijzondere naam 'Tiber' (Tiber is 
de op twee na langste rivier in Italië).
De VS hebben echter nog iets anders van de 
geest van de 3e Na-Atlantische periode over-
genomen, dat achter de klassiek uitziende witte 
steen-structuren en machtige, modernistisch gla-
zen torens schemert. Antroposofen die geneigd 
zijn meer vanuit de positieve invalshoek te wij-
zen op de federale opvattingen van de Indiaanse 
Iroquois-confederatie, als model voor de latere 
politieke vormen in de VS, - en daar zit daadwer-
kelijk een grond van waarheid in - zouden hun 
ogen niet voor iets minder aansprekends moeten 
sluiten. Wat zo troebel achter de imperialistische 
expansiedrift en het machtsstreven van het Ame-
rikaanse Rijk met haar immense systeemdenken 
en projectie van militaire macht schuil gaat, is ook 
de erfenis – niet alleen die van Egypte, Spanje of 
Groot-Brittannië – maar ook die van het grote 
Rijk van Meso-amerika (het voor-Columbiaanse 
Amerika).
Terwijl de Amerikanen van de nieuwe republiek 
steeds verder naar het Westen doorstoten en daar-
bij de inlandse Indianen decimeerden, belanden 
zij in Nieuw Mexico, West-Texas en Arizona, de 
voorvaderlijke gebieden van de Azteken. Hoewel 
de culturen van de Azteken, de Maya's, Tolteken 
en anderen tijdens de 4e Na-Atlantische periode 
(747 v. Chr.- 1413 na Chr.) existeerden, waren zij 
feitelijk een voortzetting van de 3e Na-Atlanti-
sche periode en hadden zij zich vanaf die tijd niet 
wezenlijk verder ontwikkelt. In werkelijkheid ligt 
de oorsprong van deze verstedelijkte culturen in 
Atlantis en in de expansiedrift van deze oude Me-
so-Amerikaanse culturen kan ook de grondslag 
worden gezocht voor de moderne Amerikaanse 
realiteit. 
In deze gebieden is ook Los Alamos ontstaan waar 
de eerste atoombom tot ontploffing kwam op 16 
juli 1945 en waar, twee jaar later bij Roswell, de 
eerste UFO zou zijn neergestort. Van alle uitge-
strekte gebieden van het continent Amerika, wa-
ren het deze gebieden waar de Spaans katholieke 
heilige, Maria de Agreda, haar visioenen kreeg in 
de twintiger jaren van de 17e eeuw en zonder haar 
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klooster in de Spaanse stad Agreda te verlaten, bij 
vele inheemse Indianen in visioenen verscheen als 
'de dame in het blauw', gebieden die we nu ken-
nen als Nieuw Mexico en Texas.
Het is ook dat gedeelte van de VS, het verre Wes-
ten, vlak bij de Rocky Mountains, waarvan we we-
ten dat de invloeden van de magnetische Noord-
pool het sterkste zijn en waar volgens Rudolf 
Steiner de krachtigste 'Ahrimanische' werkingen 
van uitgaan. Volgens Steiner was het oude Mexi-
co ook de plek waar, parallel aan het mysterie van 
Golgotha, een hoge Antichristelijke individuali-
teit, die niet door Rudolf Steiner benoemd werd, 
maar in een Azteekse legende Coyolxuahqui heet, 
door de witte magie van Uitzilpochtli tot de dood 
berecht werd.
Een belangrijk onderscheid is te maken tussen 
enerzijds de politieke staat van de VS en ander-
zijds het Amerikaanse continent als geheel. Ik ben 
van mening dat de VS is gegrondvest met het doel 
om het politieke instrument te leveren voor een 
cultuur die de drager zou worden voor de incar-
natie van Ahriman. Aan deze incarnatie, net als 
die van Christus in het Heilige Land 2000 jaar 
geleden en die van Lucifer - die volgens Steiner 
zo'n 3000 jaar vóór Christus heeft plaatsgevon-
den - zou een geweldige historische voorberei-
ding voorafgegaan moeten zijn en heeft diverse 
stadia moeten doorlopen. Steiner wees erop dat 
alle wijsheid van het vóór-Christelijke tijdperk ei-
genlijk volgde op deze incarnatie van Lucifer in 
China en dat deze wijsheids-impuls er feitelijk 
het gevolg van was.
We zien dus een enorme explosie van culturele 
groei vanaf 3000 jaar v. Chr., die in China haar 
aanvang neemt en via het Midden Oosten en 
Griekenland culmineert in de Renaissance en de 
ontdekking van Amerika in 1492, een gebeurtenis 
die Steiner in verbinding bracht met de invasie 
van de Mongolen uit Oost-Azië in Europa die 
zo'n 250 jaar eerder plaatsvond. De Europeanen 
onderzochten waar de Mongolen vandaan kwa-
men maar ontdekten, of beter gezegd herontdek-
ten het continent van Amerika! Geografisch ont-
wikkelde zich deze enorme golf, net als die van de 
Mongolen, van het verre Oosten naar het Westen, 
en als de Mongolen zich niet plotseling terugge-
trokken hadden uit Europa, niet lang na de slag 
bij Liegnitz (1241), zouden ze ongetwijfeld het 

Kanaal hebben bereikt en vermoedelijk zelfs Ibe-
ria en de Britse Eilanden in het verre Westen van 
Eurazië hebben veroverd. 
Wat was nu de – na deze enorme millennia du-
rende golf van culturele ontwikkeling van het 
verre Oosten naar het verre Westen - sociaal cul-
turele smeltkroes, het alchemistische antwoord 
waaruit de Verenigde Staten uiteindelijk in de 
18e eeuw boven kwam drijven? Waren het niet 
de Britse Eilanden? Was het jaar 1776, het jaar 
waarin de nieuwe republiek werd gesticht, niet 
ook het jaar waarin Edward Gibbon´s ´Decline 
and Fall of the Roman Empire´ en Adam Smith´s 
´Wealth of Nations´ uitkwamen? De titels van de 
beide boeken wijzen op het verval van een we-
reld die geregeerd wordt met politieke en militaire 
machtsmiddelen en de opkomst van een wereld 
die door het economisch leven wordt bepaald. 
Deze beide invloedssferen (politiek-militair en 
economie) hebben sindsdien, zowel in het vervolg 
van de Britse alsook de Amerikaanse geschiedenis 
met elkaar gewedijverd. 
Men zou ver terug in de geschiedenis kunnen 
gaan om de lange voorbereiding te vervolgen hoe 
de VS uiteindelijk uit die Britse smeltkroes is 
voortgekomen en er zou een geheel nieuwe voor-
dracht voor nodig zijn om te laten zien hoe GB 
was voorbereid, of beter gezegd ´werd´ voorbe-
reid, om aan de wieg te staan van de geboorte van 
de VS. Enkele mijlpalen die in dat proces kun-
nen worden aangeduid zouden het karakter van 
de culturele bijdragen van de Kelten, de Anglo-
Saksen, Vikingen en Noormannen, Hollanders en 
Joden kunnen bevatten; de persoonlijke bijdragen 
van Henry VIII, Elizabeth I, James I en Oliver 
Cromwell; de filosofische en wetenschappelijke 
bijdragen van Bisschop Grossteste, Roger Bacon, 
William of Occam, Duns Scotus, Francis Bacon, 
Lord Cherbury, Thomas Hobbes, Isaac Newton, 
en John Locke.
Rond 1760 hadden de Britten hun nieuwe riva-
len, de Fransen, zowel in Noord-Amerika als in 
India verslagen. Het Britse Rijk werd langzamer-
hand een factor op het wereldtoneel. Drie jaar na 
de uitbraak van de Amerikaanse revolutie in 1775 
kwam de Industriële Revolutie – met de construc-
tie van James Watt´s eerste stoommachine en de 
s´ werelds eerste, geheel van ijzer gemaakte brug 
– in Brittannië op gang. Binnen een tijdsbestek 
van 50 jaar stonden de Britten bekend als dé in-
genieurs, zakenlieden, handelaren en financiers in 
de wereld; in Europa werden ze als de meesters 
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Wereldordeop materieel gebied gezien en ze hadden zich in-
middels het zelfvoldane gevoel aangemeten zich 
als zodanig te beschouwen. Het was déze Britse 
maatschappij en cultuur van de 18e eeuw, met 
déze historie, die teruggaat tot aan de muur van 
de Romeinse keizer Hadrian en nog verder, die 
Amerika heeft voortgebracht. Geen wonder dat 
de dromen van de jonge republiek al gauw expan-
sief werden en gezien werden als een openbare 
lotsbestemming van een uitverkoren volk.

De versmelting van twee rijken

Wanneer mensen die zeggen geesteswetenschap-
pers te zijn zich illusies maken over de VS, dan is 
het niet verwonderlijk dat net zulke grote illusies 
door vertegenwoordigers van het Anglo-Ameri-
kaans imperialisme als waarheid worden verkon-
digd. 
Rond de wisseling van het millennium werd het 
idee van een 'liberaal imperialisme' – een liberaal-
imperialistische ethiek die vrijwel gelijk is aan die 
van 100 jaar daarvoor toen Arthur Balfour, Lord 
Roseberry, Theodore Roosevelt en Sir Edward 
Grey aan de top van hun politieke macht stonden 
– in de Anglo-Amerikaanse media weer achtens-
waardig. Zowel Balfour als Roosevelt hadden nog 
maar net hun hoogste politieke post in hun land 
verlaten toen in 1909, Balfour aan Roosevelt een 
brief schreef waarin hij een serieuze en eerlijke, 
eerder nog een gewiekste poging deed, om Roose-
velt over te halen voor de zaak van een wereldwijde 
Anglo-Amerikaanse confederatie. Deze zou, door 
de marine van beide landen, de wereld moeten be-
sturen en door hun onoverwinnelijke heerschap-
pij tot blijvende vrede en welvaart moeten leiden. 
Toen Arthur Balfour de brief aan Roosevelt had 
geschreven, was de versmelting van de Britse en 
Amerikaanse elites al in volle gang. In de jaren na 
1870 had het met een aantal 'high-society' hu-
welijken tussen Britse aristocraten en welgestelde 
Amerikaanse erfgenamen een aanvang genomen. 
In 1902, het jaar van overlijden van Cecil Rhodes, 
werd met de stichting van de 'Pilgrims Society' – 
die zich ten doel had gesteld om welgestelde en 
invloedrijke heren van beide zijden van de Atlanti-
sche Oceaan met elkaar te verbinden – met boven-
genoemde versmelting een flinke stap voorwaarts 
gemaakt. Zij hielden en houden nog steeds grote 
diners voor de ambassadeurs van beide landen. Zij 
behoorden en behoren vandaag de dag nog tot de 
bovenste laag van de Anglo-Amerikaanse elite-
maatschappij.

Dit is het embleem van de Society; zie hoe in 1902 
de Amerikaanse adelaar nog tevreden was met het 
rijden op de rug van het paard terwijl de Britse 
leeuw vooruit marcheerde! De pelgrim die u ziet 
is de zogenaamde 'vader van de Engelse literatuur' 
uit de 14e eeuw, Geoffrey Chaucer, wiens vinger 
de weg naar voren wijst; daaronder de Latijnse 
inscriptie 'Hic et Ubique' (hier en overal). Maar 
welke Art Canterbury, welk geestelijk doel zoeken 
deze nieuwe pelgrims? We zien het bovenaan in 
het ontwerp aangeduid: technologische successen 
en materiële macht.
Op 5 juli 1916 – de VS waren nog niet in oor-
log en de Slag aan de Somme was net losgebrand 
– werd James Beck, die een van de hoogste pos-
ten als assistent procureur-generaal van de VS 
bekleedde tussen 1900 en 1903, door de Pilgrims 
uitgenodigd om naar Engeland te komen. Hij was 
de auteur van: 'The Evidence in the Case', een van 
de meest gelezen boeken over de oorzaken van de 
oorlog. Daarna vergezelde hij de president van de 
Pilgrim Society, Harry Brittain, tijdens een bezoek 
naar de slagvelden in Frankrijk. In zijn toespraak 
aan de 'Society' tegenover zijn elite-publiek, liet 
Beck weten dat de Amerikanen trouw waren aan 
de ́ heerschappij´ (Empire) van de Engels spreken-
de bevolking en drong er bij zijn publiek op aan 
om pal achter 'het grote imperium van het Engels-
sprekende ras' te staan. Op de 'Pilgrims' kom ik 
later nog terug.

(deel 2 slot zal in het zomernummer worden gepubliceerd)
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Mission Statement Apokalyps nu!

Een kleine westerse machtselite is bezig de we-
reld naar haar hand te zetten. Zij gebruikt daartoe 
diverse instrumenten. Zij houdt geen rekening 
met de individuele wil en vrijheid van mensen. 
Zij veracht de menselijke vrijheid en waardig-
heid door het voeren van geënsceneerde oorlo-
gen, het beheersen van de belangrijkste geld– en 
energiestromen in de wereld, het manipuleren 
van het bewustzijn van mensen door de media tot 
haar spreekbuis te maken, het naar eigen belie-
ven omverwerpen van al dan niet democratisch 
gekozen regimes, het opzetten van volkeren en 
culturen tegen elkaar, etc. etc. Haar stromannen 
en trawanten zitten op belangrijke posten in de 
wereld van politiek, industrie en cultuur. Daar-
bij wordt een tendens zichtbaar om alle gebieden 
van de samenleving centralistisch aan te sturen 
en een nieuwe Wereldorde te creëren, ongeacht 
of zij zich openbaart als ‘traditionele dictatuur’ of 
moderne parlementaire democratie naar westers 
model. De eenheidsstaat kent vele gedaanten.

De kern van deze westerse elite, maakt deel uit 
of staat onder invloed van zogenaamde in het 
verborgen opererende ‘occulte loges’ en stelt de 
daar aanwezige spirituele inzichten op het gebied 
van mens- en wereldontwikkeling in dienst van 
machtspolitieke doeleinden. 

“Apokalyps nu!” wil door middel van artikelen de 
invloed van deze machtselite zichtbaar maken, 
ingaan op actuele ontwikkelingen en waar nodig 
diep in de historie duiken om langlopende ont-
wikkelingen te duiden. 

In een tijd waarin uitsluitend het weeg- en meet-
bare, de harde feiten, het primaat van onze tijd 
schijnt te hebben, willen we ingaan op de geeste-
lijke, spirituele achtergronden van onze tijd.

Aan het eind van de 19e en begin 20e eeuw, aan 
de vooravond van de dramatische gebeurtenissen 
die leidden tot de 1e Wereld Oorlog, en in een 
tijd waarin het materialistische wereldbeeld en 
de materialistische wetenschap tot volle wasdom 
waren gekomen, bracht Rudolf Steiner zijn Gees-
teswetenschap ook wel Antroposofie genaamd in 
de openbaarheid. 

APOKALYPS NU!

Steiners Antroposofie wilde noch een nieuw ge-
loof noch een nieuw dogma in de wereld zetten. 
Vanuit een levende verbinding met een voor hem 
vanzelfsprekende wereld van de Geest, die de ma-
teriële wereld doordringt en waaraan zij haar be-
staan ontleent, werd een spiritueel mens- en we-
reldbeeld beschreven dat voor een ieder met het 
volle verstand en een gezond waarheidsgevoel op 
te nemen is. Als antwoord op de bedoelingen van 
boven beschreven Anglo-Amerikaanse loges, en 
de sociale chaos die hiervan uitging en uitgaat, 
ontwikkelde Rudolf Steiner in 1917 de idee van 
de ‘driegeleding van het sociale organisme’, een 
sociale structuur waarin de moderne mens zich-
zelf als vrijheidsimpuls in het cultureel-geestes-
leven, als broederschapimpuls in het economi-
sche leven en als democratische impuls in het 
rechtsleven, kan herkennen. Géén centralistisch 
geordende eenheidsstaat dus maar een driegele-
ding waarin de drie gebieden van de samenleving 
geordend zijn naar haar eigen wetmatigheden: 
Vrijheid als noodzaak voor de waardige ont-
wikkeling van de mens in het geestesleven (on-
derwijs, gezondheidszorg, cultuur), Gelijkheid 
in het rechtsleven (het begrensde gebied van de 
staat waar de democratische impuls op zijn plaats 
is) en Broederschap in het economische leven 
(het gebied van de economie waar op basis van 
associaties, werkelijk zakelijk kan waargenomen 
worden wat de behoeften van de mensen zijn en 
waarin de overheid géén rol speelt).

De opgave van Europa ligt niet in het blindelings 
volgen van boven beschreven westerse macht-
simpulsen. De helende kracht, die van Europa 
zou kunnen uitgaan, zal uitsluitend kunnen lig-
gen in het doorgronden van de werkelijke krach-
ten die liggen achter het westerse machtsstre-
ven op basis van een modern spiritueel denken. 
Het kweken van gevoelens van afgunst en haat 
tegen welk volk dan ook is ons vreemd. De im-
pulsen die van de westerse loges uitgaan, staan 
rechtstreeks tegenover de belangen van de ‘eigen’ 
westerse volkeren en dienen daarom in het juiste 
licht gezet te worden.
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Statement


